
, Na podlagi 4. točke sklepov o sklicu 8. kongresa Zveze 
Sindikatov Slovenije in o pripravah za ta kongres (SINDIKATI, 

10, z dne 6. julija 1974) je odbor sindikatov Slovenije za 
kadrovsko politiko sprejel na seji dne 25. julija 1974. leta tele

uveljavlja načelo, da ima vsaka občina vsaj po enega delegata, 
upošteva pa se tudi socialna sestava članov sindikatov in njihovo 
število po posameznih sindikatih ter območjih.

3.

5.

SKLEPE
® ključu za izvolitev delegatov za 8. kongres Zveze sindikatov 
Novenije in za 7. kongres Zveze sindikatov Jugoslavije

1.
Občinske organizacije sindikatov bodo na predkongresnih 

konferencah izvolile 300 delegatov za 8. kongres Zveze sindika- 
lov Slovenije. Status delegata za ta kongres ima tudi 78 članov 
r®publiškega sveta in pet članov nadzornega odbora .Zveze 
sindikatov Slovenije.

Po odloku sveta Zveze sindikatov Jugoslavije bo na 7. 
kongresu Zveze sindikatov Jugoslavije 192 delegatov iz SR 
Slovenije, od tega jih bodo 157 izvolili v občinah, 35 pa bo 
^oljenih na 8. kongresu Zveze sindikatov Slovenije s statusom 
tepubliške delegacije.

2.

Za 8. kongres ZSS in za 7. kongres ZSJ bodo občinske 
0rganizacije sindikatov na predkongresnih konferencah izvolile 
tolikšno število delegatov in v taki sestavi, kot je navedeno v 
^delilniku, ki je sestavni del tega sklepa. Z razdelilnikom se

Za 7. kongres ZSJ izvolijo svojega delegata člani sindikata 
tistih delovnih organizacij, v katerih je na območju posamezne 
občine več kot 3500 članov. Odločitev o tem, v kateri delovni 
organizaciji v občini volijo svojega delegata, sprejme občinski 
svet zveze sindikatov, upoštevaje razdelilnik iz tega sklepa.

O kandidiranju skupnega delegata za delovno organizacijo iz 
prejšnjega odstavka se dogovore vse osnovne organizacije sindi
kata te delovne organizacije, ki imajo svoj sedež na območju 
občine. Skupnega delegata izvolijo na svoji konferenci ali na 
članskih sestankih.

4.
Prt izvolitvi delegatov za 8. kongres ZSS in za 7. kongres ZSJ 

je treba v vsaki regiji v celoti zagotoviti sestavo, kot je določena 
z razdelilnikom iz tega sklepa.

Izjemoma se lahko občinske organizacije sindikatov v občini 
ali regiji dogovorijo, da izberejo v mejah skupnega števila 
delegatov, določenega za vsako občino s tem razdelilnikom, 
delegata iz tiste dejavnosti, ki je za to območje izrazitega 
pomena. O tem se pred sprejemom take odločitve sporazumejo 
s sekretarjem RS ZSS za kadrovsko politiko.

Za delegata je lahko izvoljen aktivni sindikalni delavec, ki 
ima ugled med člani in ki v celoti sprejema ustavno usmeritev o 
samoupravnem položaju delavcev ter sklepe 7. kongresa ZKS in 
10. kongresa ZKJ, s tem da si vztrajno prizadeva za uresniče
vanje interesov delavskega razreda, izraženih v navedenih doku
mentih.

Občinske organizacije sindikatov opravijo skupaj z osnovnimi 
organizacijami sindikata evidentiranje možnih kandidatov za 
delegate za oba kongresa do 4. septembra 1974. leta.

Delegati za 8. kongres ZSS in za 7. kongres ZSJ morajo biti 
izvoljeni najpozneje do 5. oktobra 1974. leta.

Takoj po izvolitvi, najpozneje pa do 10. oktobra 1974, je 
treba izvoljenemu delegatu poslati poverilnico, republiškemu 
svetu Zveze sindikatov Slovenije pa popisnico s podatki o 
delegatu. Obrazce za poverilnico in za popisnico določi sekretar 
RS ZSS za kadrovsko politiko.

7.
Ti sklepi veljajo takoj. Navodilo za izvajanje teh sklepov izda 

sekretar RS ZSS za kadrovsko politiko. Predsednik
odbora sindikatov Slovenije za 

kadrovsko politiko 
FRANC KRIVEC, 1.. r.
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• DVOJNA POMOČ DELOVNIH LJUDI IZ ŠALEŠKE
DOLINE PRIZADETEMU PREBIVALSTVU 
KOZJANSKEGA

solidarnosti
Delovni ljudje in občani Velenja se kar najbolj priza- 

|Jevno vključujejo v solidarnostno akcijo za pomoč priza- 
(*etim po potresu na Kozjanskem. V vseh temeljnih 
?r8anizacijah združenega dela v Šaleški dolini so že de- 

en dan za Kozjansko, delavcem v proizvodnji pa so 
^ pridružili tudi zaposleni v družbenih službah in 
^Pravnih organih. V akcijo pomoči pa se je vključil tudi 

solidarnostni stanovanjski sklad občine Velenje. V 
^leški dolini tako ne bo občana oziroma temeljne 
PfEanizacije združenega dela in druge institucije, ki ne 

1 Pomagala prizadetim prebivalcem Kozjanskega.

Posebni koordinacijski odbor za pomoč prizadetim 
va Kozjanskem pa je na dosedanjih sejah in na posveto- 

s predstavniki temeljnih organizacij združenega
?ela"Proučeval možnosti tudi za druge oblike pomoči. 

Pošte vaj e več predlogov se je izvršni svet skupščinev, »Ojt vet/ picuiuguv ac jc iz-viaiii ovti

cine Velenje na seji 23. julija odločil, da bodo delov- 
* 'Judje in občani Šaleške doline zgradili v občini

pri Jelšah šolo solidarnosti. To bo ob enodnevnem
^^žku druga oblika pomoči Kozjanskemu. Velenjčani

odločili, da bodo zgradili novo šolo v Zibiki v 
d “P Šmaije pri Jelšah, ki jo je potres tako poškodoval, 
nin moraP obstoječo šolsko zgradbo pomšiti. Grad- 
fin solidarnosti Velenje—Zibika bodo Velenjčani
(kreirali iz sredstev, ki jih bodo dodatno prispevali 
boH0vPi ljudje in občani iz Šaleške doline, pri gradnji pa

0(io sodelovali tudi prostovoljci.

površni svet skupščine občine Velenje je že imenoval 
Pred ^2-članski gradbeni odbor, ki mu predseduje

Sednik velenjske občinske skupščine, imenoval pa je 
Pod ^lane ^ komisij, ki bodo vodile akcije na posameznih

V teh dneh bo že pripravljen načrt za gradnjo 
Žg ^redne osnovne šole, v soboto, 3. avgusta, pa bodo 

j.^cli z deli. Izvajalec del bo gradbeno industrijsko
ajNlje Vegrad Velenje. Šolsko poslopje bodo gradili iz 
jib j^P^etonskih prednapetih elementov „Vemont“, ki 
Vei . lujej° v novi tovarni GIF „Vegrad“ v Selu pri 
obča ■ • Q.meniti je treba še, da bodo delovni ljudje in 
opre k šaleške dohne prispevali sredstva tudi za nakup 

P16, uredili pa bodo še okolico nove šolske zgradbe.

*riek.0ja Š0*a s°lidarn6sti Velenje-Zibika bo nared najpo- 
do]jnea°]29. novembra letos, saj želijo prebivalci Šaleške
klopi ■’ ^a bi otroci iz Zibike čimprej spet sedli v šolske 
Pegg m bi tudi tako čimprej ublažili posledice nedav- 

P°tresa na tem nerazvitem področju.
M. L.

■■bsrbhhhm

Iz morja v trebuh ladje, z ladje na tovorne avtomobile in potem v tovarno. Taka je pot velike večine ulovljenih rib pa tudi Delamarisovih 
tun, ki jih bodo te dni predelali v konzerve ... — (Foto: A. ULAGA)

Izredna valorizacija 
kalkulativnih 

OD znaša 3 odstotke
Komisija za presojo skladnosti samoupravnih 

sporazumov SR Slovenije je na priporočilo Iz
vršnega sveta Skupščine SR Slovenije, repub
liškega sveta Zveze sindikatov Slovenije in Go
spodarske zbornice SR Slovenije sprejela sklep:

1. Zaradi zvišanja cen osnovnih življenjskih 
potrebščin lahko udeleženci samoupravnega 
sporazumevanja povečajo vsoto kalkulativnih 
osebnih dohodkov za 3 %. To povečanje se izje
moma opravi pred iztekom devetmeseč nega 
obdobja z namenom, da se udeježencem samo
upravnih sporazumov omogoči usklajena rast 
nominalnih osebnih dohodkov. To predhodno 
povečanje bo upoštevano pri naslednjem red
nem povečanju v smislu priporočila.

2. Udeleženci samoupravnih sporazumov 
družbenih dejavnosti lahko valorizirajo osebne 
dohodke skladno z 32. členom splošnega druž
benega dogovora o osnovah in programiranju 
nalog ter o oblikovanju sredstev za skupno in 
splošno porabo v letu 1974, tako kot bo izha
jalo iz navodila in metodologije, ki jo po sklepu 
komisije za družbeno dogovarjanje o osnovah in 
pro<"-^miranju nalog za oblikovanje sredstev za

skupno in splošno porabo v letu 1974 izdela 
republiški sekretariat za delo SR Slovenije. 
Odstotek povečanja in konkretno navodilo za 
uporabo bo objavljeno v Delavski enotnosti.

Hkrati komisija za presojo skladnosti samo
upravnih sporazumov priporoča:

1. S tem povečanjem dosežena sredstva naj 
udeleženci samoupravnih sporazumov namenijo 
predvsem za osebne dohodke delavcem, katerih 
osebni dohodki so pod ravnijo poprečnih oseb
nih dohodkov v SR Sloveniji.

2. Ta izjemni ukrep, ki je posledica podraži
tev najnujnejših življenjskih potrebščin, ne sme 
zmanjšati prizadevanj temeljnih organizacij 
združenega dela, da razvijejo sistem delitve 
osebnih dohodkov skladno z rastjo produktiv
nosti in skupnih rezultatov dela tako, da bolj 
kot doslej spodbujajo osnovne nosilce rasti pro
duktivnosti dela.

Ljubljana, 30. julija 1974. leta

KOMISIJA ZA PRESOJO SKLADNOSTI 
SAMOUPRAVNIH SPORAZUMOV 

SR SLOVENIJE

Zvišanje
otroških
dodatkov

Izvršni odbor republiške 
skupnosti otroškega varstva 
je na torkovi seji sprožil po
stopek za valorizacijo otro
ških dodatkov.

Skupščina republiške 
skupnosti otroškega varstva 
naj bi s 1. avgustom pove
čala dodatke za otroke iz 
delavskih družin za 35 dinar
jev, za otroke iz kmečkih 
družin pa za 18 dinarjev.

S predlogom za valoriza
cijo otroških dodatkov je re
publiška skupnost otroškega 
varstva dosledno upoštevala 
stališča slovenskih sindika
tov, da zaradi zadnjih podra
žitev takoj pripravi predlog 
o spremembah cenzusov in 
višine otroških dodatkov.

-iv



V SREDIŠČU POZORNOSTI

UGOTOVITVE, MNENJA IN STALIŠČA • UGOTOVITVE, MNENJA IN STALIŠČA • UGOTOVITVE, MNENJA IN STALIŠČA • UGOTOVITVE l

MAKS KLANŠEK:
Po štiriletnih izkuš

njah ugotavljamo, da se 
akcijski program var
stva starih ljudi v Slo
veniji uresničuje mi
mo vseh pričakovanj. 
Samo sosedska pomoč 
starostnikom je doslej 
organizirana že v 40 ob
činah in nekaj tisoč ak
tivistov Rdečega križa 
pomaga kakim 5000 
ostarelim in pomoči po
trebnim ljudem.

ZA LEPŠO 
JESEN ...

Zadnja leta velja za Slovenijo ugotovitev, da močno na
rašča število starih ljudi. Ob tem pa, najsi bo to v mestih ali 
na podeželju, kjerkoli pač že, opažamo tudi vedno večjo 
osebno stisko ostarelih občanov. Večinoma živijo sami, bo
lehni in utrujeni, zato pogosto ne morejo več skrbeti sami 
zase. Da bi jim vsaj nekoliko pomagali in jim olajšali jesen 
njihovega življenja, so organizacije Rdečega križa začele pred 
leti z izredno humanim delom — s sosedsko pomočjo osta
relim občanom.

Akcija traja šele nekaj let, toda dovolj dolgo, da lahko že 
razgrnemo paleto dosedanjih izkušenj, odmevnosti in zani
manja zanjo med našimi občani. Skratka, o njej smo želeli 
izvedeti čim več, zato smo za sobesednika tudi izbrali do
brega poznavalca razmer na tem področju pomoči RK sta
rostnikom Maksa KlanŠka, sekretarja republiškega odbora 
Rdečega križa Slovenije.

„Mnogi med nami, roko 
na srce, še danes ne vedo, 
kaj pravzaprav pomeni in kaj 
hočemo doseči s sosedsko 
pomočjo starim in osamelim 
občanom. Kako bi lahko na 
kratko definirali to obliko 
pomoči starim ljudem?

„Vzemimo samo enega iz
med številnih vsakodnevnih 
primerov. Ce na primer sta
rejši, že onemogli občani ne 
živijo s svojimi otroki ali 
vnuki in nimajo v svoji bli
žini drugih svojcev, jim je 
potrebna posebna pomoč. 
Zdravstvene, socialne, stro
kovne in družbene službe 
sicer urejajo nekatera nji
hova življenjska vprašanja, 
kopico drobnih, prav tako 
nujno potrebnih stvari pa 
naj bi opravili zanje, če 
nimajo svojcev, drugi. Take 
ljudi imamo, po navadi so to 
sosedje ali znanci, ki so osta
relim in osamljenim lahko 
takoj pri roki. Taka pomoč 
je urejena že v večini slo
venskih občin, vodijo in 
usmerjajo pa jo osnovne 
organizacije Rdečega križa s 
svbjimi prizadevnimi prosto
voljnimi aktivisti. Tako 
pomoč zato tudi imenujemo 
sosedsko pomoč."

»Akcijski program celot
nega varstva starih ljudi, ka
terega nosilci so KK SZDL, 
republiški sekretariat za 
zdravstvo in socialno varstvo 
ter republiški odbor RKS, je 
zajel med drugim tudi orga
niziranje sosedske pomoči 
Po štirih letih, odkar je bil 
program sprejet, so gotovo 
že vidni rezultati? “

„Res je, da smo to obliko 
varstva ostarelih vključili v 
akcijski program pred štirimi 
leti, toda organizirane sosed
ske pomoči smo se lotili že 
nekaj let prej. Tako smo leta 
1966 izbrali tri eksperimen
talne občine — Ljubljana- 
Moste-Polje, Jesenice in 
Ptuj, torej eno tipično 
mestno, drugo industrijsko 
in tretjo kmetijsko. Ne glede 
na to, da se te občine med 
seboj močno razlikujejo, 
smo ugotovili, da imajo 
»skupno to, da imajo veliko 
ostarelih, da so bivališča teh 
občanov daleč od mest in da 
domala, vsi živijo v težkih 
socialnih razmerah. Želeli

smo videti, kakšna je pri
pravljenost socialnih služb v 
teh občinah, organizacij RK, 
krajevnih skupnosti in dru
gih za organizirano sosedsko 

:. Cepomoč. Če rečem, da nam 
je ta poskus uspel, sem s tem 
veijetno povedal vse. Na 
osnovi teh izkušenj smo se 
potem laže vključili v repu
bliški akcijski program celot
nega varstva starih ljudi. 
Krepko smo prijeli za delo in 
uspehi niso izostali."

»Začetki so bili spod
budni, kako pa je akcija poz
neje stekla v drugih obči
nah? “

»Uspeh je presegel naša 
pričakovanja, čeprav s tem 
še ni rečeno, da smo z akcijo 
v celoti zadovoljni. Orga
nizirano sosedsko pomoč 
imajo zdaj že v 40 občinah, 
v katerih nekaj tisoč akti
vistov RK pomaga kakim 
5000 ostarelim in pomoči 
potrebnim ljudem. Poglejte, 
samo v 17 občinah je v akci
ji sodelovalo lani več kot 
2400 naših prostovoljcev in 
podmladkarjev, ki so opra
vili pri ostarelih občanih več 
kot 20.500 obiskov. Ra
čunamo, da so vsi ti aktivisti 
RK najmanj devetkrat nudili 
vso potrebno pomoč sta
rostnikom. Razen tega pa je 
še ničkoliko občanov, za 
katere vemo, da stalno po-, 
magajo starejšim. Povem naj, 
da bomo bržčas že do leta 
1976 organizirali sosedsko 
pomoč v vseh slovenskih 
občinah."

»Ali je to končni cilj 
organizirane sosedske po
moči starim in osamelim 
občanom? “

»Še zdaleč ne. Ker akti
visti RK s svojim prosto
voljnim delom ne zmorejo 
vseh, za organizirano sosed
sko pomoč nujno potrebnih 
opravil, smo začeli raz
mišljati o poklicni, nekakšni 
servisni negi ostarelim na 
domu. Take servise naj bi 
ustanovili pri naših občin
skih organizacijah in zanje 
strokovno usposobili so
cialne delavke ter medi
cinske in patronažne sestre. 
Vendar za dokončno odlo
čitev bo treba še marsikaj 
razčistiti." —iv

STRAN 2

Valorizacija OD v družbenih dejavnostih]
Skladno s sklepom komisije za presojo skladnosti samoupravnih 
sporazumov objavljamo
NAVODILO O POVEČANJU OSEBNIH DOHODKOV V DRUŽ
BENIH DEJAVNOSTIH ZA ODSTOTEK POVEČANJA OSEBNIH 
DOHODKOV V GOSPODARSTVU,

ki gaje izdelal republiški sekretariat za delo SRS

1. Osebni dohodek na pogojno nekvalificiranega delavca v 
gospodarstvu se je v primerjavi z drugim polletjem 1973. leta v 
obdobju prvega tromesečja povečal za 6 %, v prvem polletju 1974. 
leta pa za 8,8 %.

2. Glede na ugotovitev pod 1: mora vsaka podpisnica sporazuma 
najprej ugotoviti na podlagi lastnih podatkov, ki jih je zbrala na 
obrazcu „OD“ (ki ga predlaga službi družbenega knjigovodstva ob 
dvigu sredstev za osebne dohodke), kolikšen odstotek povečanja je 
dosegla v prvem polletju 1974.

NA PRIMER: Mesečni osebni dohodek na pogojno nekvalificira
nega delavca (din)1)

nizacija VII-Xn/73 I—VI/74 Indeks
A 1157 1212 104,8
B 1136 1247 109,8
C 1325 1500 113,2

Iz gornjih podatkov sledi, da ima le organizacija A pravico 
valorizirati osebne dohodke do odstotka, kot ga je doseglo gospo
darstvo (do 8,8 %).

3. Organizacija, ki izkazuje povečanje za 4,8%, je ta odstotek 
dosegla na račun povečanih dodatkov za težavnost dela in poveča
nega števila točk za posamezna delovna mesta v letu 1973, ki jih pa 
ni mogla z izplačili realizirati v letu 1973. Valorizacijo bo izvedla 
na naslednji način:

— najprej bo na osnovi poprečja za drugo polletje 1973 ugoto
vila poprečje za prvo polletje 1974 tako, da bo 1157 din pomnožila 
s stopnjo 1,088, kar da poprečje 1259 din;

— dobljeno poprečje 1259 din bo pomnožila s številom pogojno 
nekvalificiranih delavcev iz obrazca „OD“ za prvo polletje 1974 in 
dobila tako maso sredstev, ki je dopustna na podlagi načela o 
valorizaciji.

— Glede na to, da je organizacija že povečala osebne dohodke 
za 4,8 %, izračuna razliko za izplačilo do dopustnih sredstev tako, 
da maso, ki jo izkazuje v obrazcu „OD“ za prvo polletje, odšteje od 
mase, izračunane na način, povedan pod prgšnjo alineo.

Na posameznega delavca pa bo delila izračunano razliko po 
merilih, po katerih je določala višino osebnih dohodkov s splošnim 
aktom.

Opozarjamo, da ni dopustno odštevati odstotkov oziroma sto
penj 1,088 manj 1,048 = 0,040 zato, ker spremembe v strukturi 
števila zaposlenih v primerjalnih obdobjih v večini primerov niso 
enake.

4. Realizacijo v resoluciji in družbenem dogovoru sprejetega 
načela o valorizaciji osebnih dohodkov je večina podpisnic samo
upravnih sporazumov s področja družbenih dejavnosti izvedla v 
svojih samoupravnih sporazumih tako, da so sprejele določilo, da 
bodo vrednost točke,’ ki je znašala v drugem polletju 1973. leta 
9,52 din, valorizirale s stopnjo porasta osebnih dohodkov v 
gospodarstvu in na ta način ugotovile njeno novo vrednost.

Ker je vrednost točke v drugem polletju 1973 znašala 9,52 din 
(8,00 + 19 % za faktor stimulacije) in so se osebni dohodki v 
gospodarstvu povečali v prvem tromesečju za 6 %, (stopnja 1,060) 
ter v prvem polletju 1974 za 8,8% (stopnja 1,088) se vrednost 
točke spremeni takole:

Stopnja 
rasti osebnega

Vrednost dohodka na Povečana
točke pogojno nekvali vrednost Razlika

Obdobje VII-XII/73 ficiranega delavca točke din din1974 din v gospodarstvu (1x2) (3-1)
i-m . 9,52 1,060 10,09 0,57I-VI 9,52 1,088 10,36 0,84

5. Prikazujemo izračun valorizacije osebnih dohodkov na treh 
primerih.

Prvi primer:
a) Organizacija vrednoti delo z 10.000 točkami.
b) Osebne dohodke za prve tri mesece je valorizirala s poveča

njem vrednosti točke za 6 %, osebnih dohodkov za april, maj in 
junij pa še ni valorizirala.

c) Izračun povečanja sredstev za osebne dohodke ob polletju 
1974. leta je takle:

— 0,57 din, ki predstavlja povečano vrednost točke za prve tri 
mesece tega leta (10,09 din manj 9,52 din), pomnožimo s številom 
mesecev obdobja in dobimo 17.100 din.
0,57x 10.000x3= 17.100

— Za obdobje prvega polletja je izračun enak 
0,84 x 10.000 x 6 = 50.400

— Organizacija lahko izplača razliko med dopustnimi sredstvi in 
že obračunanimi izplačili

50.400 din 
-17.100 din 

33.300 din33.300 din
— Povečana vrednost točke za obračun osebnih dohodkov je 

33.300 din : 10.000 točkami = 3,33 din
Število točk, ki jih ima posamezen delavec, se pomnoži s to 
vrednostjo in dobimo znesek za izplačilo.

1) Mesečni osebni dohodek na pogojno nekvalificiranega delavca 
se izračuna tako,, da se podatek iz obrazca „OD“ pod zap. št. 1 
(izplačani osebni dohodki neto) deli s podatkom pod zap. št. 3 
(kumulativno število pogojno nekvalificiranih delavcev). Podatek v 
prvem stolpcu se izračuna iz zbirnega podatka za leto 1973 tako, 
da se odštejejo enaki podatki za obdobje prvega polletja 1973. leta.

Drugi primer:
a) Organizacija vrednoti delo z 10.000 točkami.
b) Osebne dohodke za prve tri mesece je valorizirala s pov« 

njem vrednosti točke za 6 %; tudi osebne dohodke za april, m? 
junij je valorizirala za 6 %.

c) Izračun povečanja sredstev za osebne dohodke ob polle 
1974 je takle:

- 0,57 din, ki predstavlja povečano vrednost točke za prv« 
mesece 1.1. (10,09 din manj 9,52 din), pomnožimo s številom lc 
(v našem primeru 10.000) ter s številom mesecev obdo’ ” 
dobimo 34.200 din.
0,57 x 10.000 x 6 = 34.200 .

— Za obdobje prvega polletja je izračun enak 
0,84 x 10.000 x 6 = 50,400

- Organizacija lahko izplača razliko med dopustnimi sredst'1 K
že obračunanimi izplačili P

50.400 din ''
- 34.200 din

16.200 din h
— Povečana vrednost točke za obračun osebnih dohodkov je j 

16.200 din : 10.000 točkami = 1,62 din
Število točk, ki jih ima posamezen delavec, se pomnoži * 

vrednostjo in dobimo znesek za izplačilo.

Tretji primer:
a) Organizacija vrednoti delo z 10.000 točkami.
b) Osebnih dohodkov za prve tn mesece m valorizirala, F

' tako tudi ne za april, maj in junij . . j
c) Izračun povečanja sredstev za osebne dohodke ob pol*

1974. leta je takle: _ Jq
— 0,84 din, ki predstavlja povečano vrednost točke za ij|j, 

polletje letos (10,36 manj 9,52 din), pomnožimo s številom toč rpOllClJC IC lUo llidllj Z7 LIHI J J O VV/V uijfcl

našem primeru 10.000) ter s številom mesecev obdobja in dol*11]?
50.400 din.
0,84 x 10.000 x 6 = 50.400 h

- Organizacija lahko izplača vsa dopustna sredstva. fe
_ Povečana vrednost točke za obračun osebnih dohodkov je te

50.400 din : 10.000 točkami = 5,04 din K
Število točk, ki jih ima posamezen delavec, se pomnoži ^

vrednostjo in dobimo znesek za izplačilo. 1

Zaradi izjemnega zvišanja cen osnovnih življenjskih potrel*J 
lahko podpisnice samoupravnih sporazumov družbenih dejav*% 
povečajo sredstva za osebne dohodke v mesecu avgustu in sep’v 
bru še za dodatnih 2,4 %. .»fc

To povečanje izvedejo tako, da povečajo za prvo p0* ^ 
valorizirano vrednost točke za 2,4 %. ^

Komisija za presojo skladnosti samoupravnih sporazumov 
svoji 9. seji, dne 30. VH. 1974. leta, obravnavala tudi 
komisije za družbeno dogovaijanje s povečanjem osebnih d^i 
kov v družbenih dejavnostih, ki ga zaradi pomembnosti objavlja 

1. Osebni dohodki zaposlenih v gospodarstvu so se na pofrife 
nekvalificiranega delavca v I. polletju letos v primerjavi z d!H|{ 
polletjem 1973. leta povečah v poprečju za 8,8 %.

Za enako stopnjo povečanja so upravičene povečati v I.
1974 osebne dohodke na pogojno nekvalificiranega delavca ^
organizacije združenega dela s področja družbenih dejavnosti/'1^;^ ~ - _ ^ ^ P «««• -Vtl* lz dosedanjimi izplačili osebnih dohodkov za to obdobje na rav «Cj
polletja 1973.

Organizacije združenega dela s področja družbenih dejavno
so že povečale osebne dohodke na , „ ^ 
delavca za to obdobje, jih lahko povečajo do ugotovljene st°i aCj

ja družbenih dejavno’ f 
pogojno nekvalifich^le

iion+nvlipnft Sl™Bo;
povečanja za gospodarstvo (8,8 %). »jii

Organizacije združenega dela s področja družbenih dejavno* ^ 
so z izplačanimi osebnimi dohodki na pogojno nekvalifich 
delavca že dosegle ali presegle stopnjo rasti osebnih dohodkov«) 0 
ugotovljena za gospodarstvo (8,8 %), nimajo pravice na tej o5 i>t5 
še enkrat povečati osebnih dohodkov. .mP>1

2. Družbenopolitične skupnosti in samoupravne interesne
nosti naj do konca septembra 1974 ugotovijo, kako orgatj*® A 
združenega dela, ki jih financirajo, uresničujejo tako usU^li 
razmerja v osebnih dohodkih. .

3. Služba družbenega knjigovodstva naj preveri v skla,,,jte
določbo 38. člena zakona o samoupravnem sporazumeva’’?^ ;
družbenem dogovarjanju o merilih za razporejanje dohodka A 
dehtev sredstev za osebne dohodke (Ur. 1. SRS, št. 26/73)> J?1 
organizacije združenega dela s področja družbenih dejavnost* .A/ 
sredstva za osebne dohodke in o tem seznani skupne k°p / <i 
udeležencev samoupravnega sporazumevanja in podpisnik d 
dogovora. -m v '

Skupne komisije so dolžne spremljati izplačevanje osebnjLft* 
hodkov in njihovo usklajenost z določbami samoupravnih 
zumov za vse udeležence sporazuma za I. polletje 1974. leta 
vsako nadaljnje tromesečje. jjb

Komisija za presojo bo v skladu z 32. členom cit- 
preverjala pojave neusklajenosti pri uporabi samoupravnih . 
zumov in vzroke zanje ter skupnim komisijam predlagala uk*
njihovo odpravo.

4. V skladu z dopolnitvijo priporočila o postopkih za re3.,.
postavk iz resolucije o družbenoekonomski politiki in razvoj 
Slovenije v letu 1974 na področju delitve dohodka in ? 
dohodkov (Ur. 1. SRS, št. 9/74), ki so ga sprejeli izv^?1
Skupščine SR Slovenije, gospodarska zbornica in republi^^
Zveze sindikatov Slovenije zaradi povečanja cen osnovnih ^ 
skih potrebščin, lahko organizacije združenega dela s 
družbenih dejavnosti povečajo sredstva za osebne dom jO 
mesecu avgustu in septembru tako, da povečajo za I. pohe - r,, '
valorizirano vrednost točke za 2,4 %. /te

To povečanje bo upoštevano pri povečanju ob poteku 
mesečnega obdobja. j

rte,
te

S tem povečanjem dosežena sredstva naj udeležene* 
upravnih sporazumov namenijo predvsem za osebne f 
delavcem, katerih osebni dohodki so pod ravnijo popreč” 
nih dohodkov v SR Sloveniji (2500 din).
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V SREDIŠČU POZORNOSTI

^UGOTOVITVE, MNENJA IN STALIŠČA • UGOTOVITVE, MNENJA IN STALIŠČA • UGOTOVITVE, MNENJA IN STALIŠČA • UGOTOVITVE

darskih tokov. V zvezi s tem bi opozoril, da je 
ocena spoštovanja samoupravnih sporazumov o 
razporejanju dohodka in osebnih dohodkov, po
leg njihovega dograjevanja seveda v sedanji nesta
bilnosti tudi iz ekonomskih razlogov še posebej v 
ospredju.

so poletni meseci v preteklosti za družbenopolitično do- 
»ajanje pomenili bolj ali manj počitniški čas, zdaj ni več tako. 
oletje ni le »vroče«, ampak je tudi delavno. Smo priče prvih 

frakov praktičnega uveljavljanja delegatskih odnosov, so- 
|Ca<no se z gospodarskimi in drugimi vprašanji, ki jih želimo 
n moramo urediti skladno z novimi ustavnimi določili.

Povsod in vse še ne gre gladko, saj je v novem pomešanih

še vse preveč ostalin starega in preživelega. Ne glede na take 
ugotovitve je seveda bistvenega pomena odgovor na vpraša
nje, kako vendarle pospešiti razvoj na najrazličnejših področ
jih družbenopolitičnega in gospodarskega življenja. V zvezi s 
tem smo zaprosili Jožeta Globočnika, predsednika odbora za 
družbeni in ekonomski sistem zveznega zbora skupščine SFRJ, 
da odgovori na nekaj vprašanj.

, VPRAŠANJE: Zanimalo nas bi, kako si 
kot delegat sindikatov — v okviru SZDL 
^veda — v skupščini zamišljate odnos med 
skupščino in sindikati, skratka, kakšna naj bi 

povezava med delegati v skupščini in 
®®dilbilno bazo? Kakšne so vaše prve iz- 
kušnje in kaj bi še bilo treba storiti, da bi se 
delegatski odnos resnično uveljavil, da ne bi 

jje" delegat v skupščini postal predstavnik sa
mega sebe?

Itj^OVOR: Sindikati so v okviru enotne liste 
P^ldgali delegate v sedanje skupščinske 

c S tem je tudi odnos sindikatov do skup- 
jg Postal neposreden — tako glede pravice kot 
o J0rnosti. Delegat bo v primeru, ko bo prišlo 
le?,n Pnega spoznanja o tem, kako rešiti posa- 

je^,0 družbeno vprašanje, obvezno deloval v 
b0j.u sprejetega stališča. Pobuda je seveda lahko

(5 os med sindikati in skupščino ne temelji 
CtijT3 Partnerskem sodelovanju. Delegati poli- 
L§ organizacij smo neposredno vključeni v 

h.^t D r • slstem- V tem smislu tako delegati 
'Taktične organizacije ne moremo bežati od 
J|0^rnosti v procesu nastajanja posameznih 

’ :tye '[ev in od odgovornosti za sprejete odlo- 
? ‘akšen odnos seveda vključuje pripravlje- 

1 ^ usklajevanje s stališči drugih.
'a*0^de sindikalna baza in stik s sindikalno 

jJpJo T. površno uporabljamo in šc bolj po-
j/i«n0 ^nmemo. Vsak stik delegata z demokra- 
ji^Ven grajeno organizacijo sindikata ne glede na 
Ji^UjUrganiziranosti — osnovna in republiška 
^0.» - imam za povezavo s sindikalno 

°bena resno demokratično zgrajena poli- 
^eSat°r^an^Zac’ja ne k' prenesla tega, da bi 

)(fCl5j u® primer brez poprejšnjega političnega 
auja le sešteval želje različnih osnovnih 
jC'i m jih prenašal v skupščino. To po- 

. nai pride do skupnih imenovalcev o 
^ije vprašanjih znotraj politične organi- 

r^lo h 6 skupno sprejeta stališča pa so osnova

pe§at ^uutek mi je jasno, da je za uveljavitev 
Jcije ^ega odnosa enako pomemben vpliv dele- 

jFl 2aea delegata in tudi obratno. Kot delegat 
rat v zadregi: dobivam preveč in pre- 

CTjv ^radiva, ki po vsebini in obsegu ostajajo 
/ arga^t v poslanskem sistemu. Politično izvršil- 

P° ustaljeni praksi, ki je veljala še pred 
‘V^ijni n°Ve ustave’ z mnogimi povsem iz- 
£ He * °Pravili obremenjujejo skupščino. Vse 
rf!0Soy0re prispevati k uveljavitvi delegatskih 

nied drugim zamegljuje odgovornost 
'°ZVršnih organov do skupščine. Za uve- 

'a raik ^e^8atskih odnosov bi ta trenutek 
it ot bistveno vprašanje celotno področje, 
tNjo + VSebino in obseg informacij. Le-te se 
f ^jiatoin spremeniti in postati ne le
i!>jav Ui delegacijam, temveč najširšemu 
‘Vri osnova za kvalificirano odločanje
0Sokr zadevali. Samo na ta način bodo 
Vf e sni- - no sPreiete odločitve ali pa tiste, ki 
" 0v. na «!^te brez normalnih poprejšnjih dogo- 

tamem prepihu.

^UV5.AŠANJE: Ob konstituiranju nove 
Uilta SFRJ ste bili izvoljeni za predsed- 

Jjbora za družbeni in ekonom^d si- 
jo je ^znega zbora. Kakšna je dediščina, ki 

skupščina zapustila sedanji na 
^Čete ročiu> kratka, katere so tiste, že 
Vikend31-nedokončane gospodarske re- 
^ust? yIn} °dbor zdaj namenja svojo pozor- 
skega ,4anima nas, kakšen je načrt skupščin-

NVopnatempodročju?
So!le rešitve ^a| najprej ug°tovim. da nove 
V)k,°ino del° zvezne skupščine vgrajujejo 
KS S Ddi°čanje zveznega zbora in zbora 
f|o$t:SainostQ- rajin- To pomeni, da posamezni 

Sjbov00 odl°ča v mejah.ustavnih pristoj- 
^ J grobo \r?bora1^ Srobo rečeno v pristojnost zvez-

Politih a° zadeve, ki zagotavljajo enotne 
1 .nega in gospodarskega sistema. Po-

eno/ rekel, da tudi zadeve, kjer
ne8a samoupravnega položaja de

lovnih ljudi v Jugoslaviji ne moremo dovoljevati 
razlik.

Skupščina SFRJ prejšnjega sklica je tik pred 
iztekom mandata sprejela novo ustavo. Upošte
vaje družbeni pomen nove ustave, je torej de
diščina sedanji skupščini bogata, vendar hkrati 
tudi močno obvezujoča. Z novo ustavo je nam
reč potrebno uskladiti veliko dosedanjih sistem
skih zakonov. Delovna telesa prejšnje skupščine 
so pripravljala zasnove nekaterih zakonskih re
šitev, ki jih bo potrebno ponovno ovrednotiti in 
jim dati zakonsko obliko.

Odbor za družbenoekonomske odnose zvez
nega zbora ima za enoletno razdobje v programu 
dela oceno uresničevanja ustave na posameznih 
področjih družbenega življenja in obsežno zako
nodajno delo. Omenjam le usklajevanja nekaterih 
pomembnejših zakonov z ustavo: zakon o druž
beni lastnini, zakon o knjigovodstvu organizacij 
združenega dela, zakon o ugotavljanju in obraču
navanju skupnega dohodka in dohodka v organi-, 
zacijah združenega dela, zakon o družbenem 
načrtovanju, zakon o bankah ter kreditnem in 
bančnem poslovanju, zakon o organizacijah zdru
ženega dela, zakon o medsebojnih razmerjih de
lavcev v združenem delu, zakon o prisilni porav
navi in stečaju, o obligacijah in pogodbah itd. V 
zvezi z nadaljnjim poglabljanjem samoupravnih 
odnosov gre vsekakor za pomembne zakone. 
Nastajanje in sprejemanje teh zakonov bo lahko 
praktičen izpit povezave na relaciji delegacija- 
delegat-skupščina. Zvezni zbor vključuje vse 
omenjene naloge v program svojega dela. V pro
gramu dela zveznega zbora pa so še: analitične in 
zakonodajne naloge s področja notranje politike, 
splošnega ljudskega odpora, socialne politike in 
političnega sistema.

Predstava o programu dela zbora bo zavoljo 
tako skopega odgovora prav gotovo površna. 
Morda pa je naša pobuda, vsebovana v vašem 
vprašanju, vseeno skromen začetek, da bi z ob
ravnavanjem posameznih ožjih področij .skup
ščinskega dela prispevali k uveljavljanju delegat
skih odnosov.

VPRAŠANJE: Čeprav smo na pragu po
letnih počitnic, vsa politična telesa zavzeto 
razpravljajo o sedanjem gospodarskem polo
žaju, predvsem pa o rezultatih letošnjega 
prvega polletja. Zanima nas, ali obstajajo 
kakšne bistvene razlike glede dosežkov v 
Jugoslaviji kot celoti in posebej v SR Slo
veniji ter na katere uspehe in probleme bi pri 
presoji polletnega obdobja še posebej opo
zorili?

ODGOVOR: Spremljal sem razprave o seda
njem gospodarskem položaju in nekajkrat tudi 
sodeloval v razpravah o oceni dosedanjih glo
balnih dosežkov in posebnih razlik. Kot nesporen 
uspeh je ocenjena dosežena stopnja gospodarske 
rasti v razmerah nestabilnega svetovnega in doma
čega tržišča. Res pa je tudi, da gre v gradivih o 
ocenah sedanjega gospodarskega položaja bolj za 
slikanje stanja kot za za globljo oceno sedanjih 
gibanj. V tem smislu nas resnejša ocena čaka na 
jesen letošnjega leta, čeprav se bojim, da bomo 
takrat s časom za ukrepanje že na tesnem. Dogo
vorjeno je, da bodo v jeseni pohtično izvršilni 
organi prišli pred skupščino namesto z ocenami 
in stališči o dosedanjih gospodarskih gibanjih, s 
poročili o uresničevanju gospodarske politike za 
letošnje leto, sprejete v skupščini. Takrat se ne bi 
smeli ogniti konkretni razpravi in tudi razpravi o 
odgovornosti posameznih objektov, ki so vplivali 
na gospodarska gibanja.

Za sedanji trenutek je značilna enotnost o 
tem, da se otepamo z resnimi težavami zaradi 
neravnovesja med kupnimi in blagovnimi fondi, z 
naraščajočim zunanjetrgovinskim deficitom in s 
previsoko splošno in skupno porabo. Kot kaže, je 
dozorelo spoznanje, da linearni administrativni . 
posegi niso primerno sredstvo za obvladovanje 
gospodarskih neskladij. Težišče je na spoštovanju 
sprejetih družbenih dogovorov in samoupravnih 
sporazumov na vseh ravneh in ohranjanju stopnje 
gospodarske rasti. To je veijetno edini izhod, 
sicer bi lahko bile težave še večje. Vprašanje je le,

če smo dovolj spoznali omejitvene dejavnike za 
ohranjajanje stopnje gospodarske rasti. Mislim 
zlasti na energetske razmere, na vpliv domačega 
povpraševanja na izvoz in na zunanjetrgovinsko 
bilanco.

Področje odnosov cen je največkrat deležno 
različnih ocen. Ob visoki stopnji uvožene infla
cije in inflacije doma je že sedaj-jasno, da bomo 
predvideni 15-odstotni porast cen presegli. 

'Mislim, da je dobro, ko ob takem porastu cen 
politično in samoupravno reagiramo z ekonom- 
sko-socialnimi ukrepi.

VPRAŠANJE: Katere ukrepe predlaga 
zvezni izvršni svet v zvezi z odpravo ali vsaj 
omilitvijo ugotovljenih negativnih gibanj? 
Ali sedaj razprave in predlogi že dovolj 
upoštevajo novo ustavo ali pa še vedno 
odsevajo preživele pobude in hotenja?

ODGOVOR: Predlogi in ukrepi zveznega izvrš
nega sveža za omejevanje negativnih gospodarskih 
gibanj so bili široko publicirani ob razpravi o 
oceni gospodarskih gibanj v prvem polletju in so 
zapisani v stališčih zveznega izvršnega sveta. Kot 
politično izvršni organ skupščine SFRJ je prav, 
da ZIS samostojno sprejema ukrepe, ki bodo 
uresničevanje planiranega družbenoekonomskega 
razvoja za letošnje leto čim bolj približali spre
jetim ciljem. V razpravi smo delegati izražali 
bojazen, da bi negativne pojave v gospodarskem 
razvoju morda skušali zdraviti po administrativni 
in samoupravljanju tuji poti. Zlasti smo opozorili, 
da je za razreševanje sedanjih težav še zlasti 
pomembno sprejeti vsaj tiste spremembe v gospo
darskem sistemu, ki bodo vse in vsakogar silile, 
da gospodari in razpolaga z denarjem, ki ima 
svoje realno pokritje v dohodku. Sicer pa mislim, 
da je po X. kongresu ZKJ odklenkalo administra
tivnim metodam kot prevladujočim potem razre
ševanja gospodarskega položaja. Seveda je admi
nistrativna sredstva izjemoma možno uporabiti, 
in to pod. ustavno določenimi pogoji, toda nika
kor ne brez ocene ekonomskih in političnih 
vzrokov ter nastalih posledic.

VPRAŠANJE: Katere so po vašem
mnenju akcije za obvladovanje in smotrno 
usmerjanje gospodarskih tokov, ki bi jih 
morali spodbuditi sindikati?

ODGOVOR: Sodim, da niso potrebne nobene 
nove spodbude. Imamo stabilizacijski program, v 
katerem smo se dogovorili za osnovne smeri in 
točke naše aktivnosti. Treba je vztrajati pri akciji 
ter zagotoviti kontrolo nad izvajanjem programa 
na vseh ravneh. Morda bi ga dopolnili le z nalogo, 
da v sindikatih ne dopustimo, da bi šli mimo nas 
sklepi in dogovori o cenah. Sicer pa jemljem 
celotno aktivnost sindikatov za uveljavljanje 
samoupravnih družbenoekonomskih odnosov kot 
sestavni del bitke za smotrno usmerjanje gospo-

JOŽE GLOBAČNIK: Vsebina, način in ob* 
seg informiranja so v tem trenutku bistve
na vprašanja uveljavljanja delegatskih od
nosov v praksi • Prilagajanje obstoje
čih oziroma nastajanje novih zakonov lah
ko ocenimo kot praktičen izpit povezave 
na relaciji delegat - delegacija - skupščina 
• Vse dosedanje ocene pomenijo bolj sli
kanje kot pa dejansko oceno gospodarske
ga položaja. Zaradi tega se jeseni, ko bodo 
politično-izvršilni organi v skupščini po
ročali o izvajanju gospodarske politike za 
letos, ne bi smeli izogniti konkretni raz
pravi in tudi ne razpravi o odgovornosti 
posameznih subjektov, ki so vplivali na 
gospodarska gibanja • V bodoče je treba 
sprejemati samo take spremembe v gospo
darskem sistemu, ki bodo vse in vsakogar 
prisilile, da bo gospodaril le z denarjem, 
ki ima realno pokritje v dohodku • Nobe
ne potrebe ni, da bi sindikati dajali še 
nove pobude za obvladovanje in smotrno 
usmerjanje gospodarskih tokov; dovolj je, 
da vztrajajo v akciji za uresničevanje že 
sprejetih stališč!

SKUPŠČINA OBČINE PTUJ 
OBČINSKI SVET ZVEZE SINDIKATOV PTUJ 
OBČINSKA KONFERENCA ZKS PTUJ 
OBČINSKA KONFERENCA SZDL PTUJ 
OBČINSKA KONFERENCA ZMS PTUJ 
OBČINSKI ODBOR ZB NOV PTUJ

čestitajo vsem občanom Ptuja 
za občinski praznik 8. avgust 
in jim želijo še veliko 
delovnih uspehov!
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V SREDIŠČU POZORNOSTI
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Okrogla
miza

Iz poročil naših dopis
nikov, iz razgovorov v 
organizacijah združene
ga dela ter iz pripovedo
vanj sindikalnih in dru
gih političnih delavcev 
smo ugotovili, da nasta
jajo pri financiranju 
splošne in skupne pora
be v letošnjem letu šte
vilne težave, še zlasti 
pogoste so pritožbe za
radi nepravočasnih ob
vestil in slabo priprav
ljenih ukrepov, kar po
vzroča povečano delo in 
nova opravila v organi
zacijah združenega dela, 
posebej še v njihovih fi
nančnih službah.

Z željo, da bi prizadeti 
izmenjali svoje poglede 
in pobude za razrešitev 
težav in za odpravo 
morda tudi po nepotreb
nem povečanih opravil, 
je naše uredništvo pri
pravilo pogovor za okro
glo mizo. V njem so so
delovali: Marijan EKART, 
pomočnik republiškega 
sekretarja za finance.

MARIJAN EKART: Pre
pogosto razpravljamo o 
zapletenosti tehnike ob
računa prispevkov in z 
njo povezano obilico 
administrativnega dela, 
pozabljamo pa, da rado- 
nalizacij ne smemo iskati 
po poti, ki bi bas odda
ljila od temeljnih vsebin
skih rešitev in teženj no
vega sistema.

PETER POLC: Ne da bi 
kršili ustavna načela in 
če želimo karkoli racio
nalizirati, je ponovna 
uvedba, zbirnih računov 
po našem prepričanju 
veijetno edina rešitev, ki 
pride v poštev. Stvari pa 
vendarle niso tako eno
stavne, kot si jih pred
stavljajo v podjetjih.

LADO 
sti, ki

I
S:

SLAVINEC | 
so si sistem | 

slih, nimajo nobe® j;; 
mišljije glede tehntf a 
smo v našem zdm 
iskali rešitev, se ,1j;:j| 
ogreb za zbirne 
ampak za to, naj b® 
lec vseh prispevkov 
na, potem je le še 
računske operacije! 
vsak dobil svoje!

j

t
DE: Vplačevanje družbenih obveznosti prek zbirnih pre

hodnih računov je veljalo več let in ni bilo takih slabosti, ki 
jih ne bi bilo možno odpraviti ali omiliti. Zato je uvedba
vplačevanja družbenih obveznosti neposredno na račune ko
ristnikov po občinah pri izplačevalcih osebnih dohodkov
naletela na nerazumevanje, saj je povzročila ogromno dodatno 
delo, tudi podeseterjenje prenosnih nalogov - virmanov, da 
organizacija združenega dela sploh lahko dvigne osebne do
hodke in poravna prispevke ter davke. Kakšni so ali naj bi bili 
tisti vsebinski razlogi, ki bi lahko opravičili tolikšno poveča
nje administrativnega dela, ki seje s prehodom na novi sistem 
financiranja splošne in skupne porabe samo še povečalo?

MARIJAN EKART: Vsaka rešitev ima nedvomno dobre in 
slabe strani. Sodim, da sta na odločitev za sedanji sistem 
vplivala predvsem dva vzroka: najprej to, da se sredstva ne bi 
zadrževala na zbirnih prehodnih računih, ki jih je SDK 
praznila vsakih 5 dni, potem pa to, da bi lahko samoupravne 
oziroma družbenopolitične skupnosti, ki jim določeni prispe
vek ali davek gre, lahko vodile evidenco in nadzor nad 
vplačili.

Praksa je pokazala, da je izvajanje novega sistema možno, 
vendar povezano z izjemnim povečanjem administrativnega 
dela in tudi stroškov. Republiški sekretariat za finance je v 
zvezi s tem prejel številna opozorila in že 20. febmaija lani 
posredoval zveznemu sekretariatu za finance predlog, naj bi 
ponovno prešli na zbirne prehodne račune, hkrati pa izpopol
niti izvedbeno tehniko, da bi zaželene rezultate dosegli ob 
čimmanjših stroških. Čeprav očitno gre za problem, ki ga je 
treba neodložljivo rešiti, do uresničitve pobude še ni prišlo.

Letos je bil stoijen pomemben korak v razvoju sistema 
financiranja skupne in splošne porabe, ki pomeni usklajevanje 
odnosov na tem področju z načeli nove ustave. Vsebina novih
odnosov prav gotovo teija precejšnje spremembe v tehniki 
obračunavanja prispevkov in davkov. O tem govorim, ker

za tako enostranski problem, kot mislijo v organizacijah 
združenega dela, kjer morajo zdaj izpolnjevati množico pre
nosnih nalogov — virmanov. SDK mora namreč delovati ob 
enotnih načelih, da bi lahko opravljala svojo funkcijo. Uvedbi 
sedanjega sistema pa sta nasprotovala le Slovenija in Make
donija, hočem reči, daje prevladal interes drugih republik in 
pokrajin, da koristnikom sredstev ne bi nakazovali prek 
zbirnih računov, temveč neposredno. Ker smo tudi v Sloveniji 
za enotnost sistema, za obdobje do sprejetja morebitnega 
drugačnega medrepubliškega dogovora pride kvečjemu v 
poštev možnost vpeljave dvojnega sistema: enega, ki bi veljal 
za našo republiko in bi temeljil na zbirnih računih, ter 
drugega, ki bi veljal v zvezi z nakazovanjem prispevkov in 
davkov koristnikom sredstev v drugih naših republikah in 
pokrajinah. Z neko našo anketo smo ugotovili, da'se 44% 
števila virmanskih nalogov obračuna v SR Sloveniji, 56 % pa 
izven rije. Čeprav bi morda našli pravno osnovo za uvedbo 
tkkega dvojnega sistema, kar bi nedvomno vplivalo na zmanj
šanje števila nalogov, ki jih morajo izpolniti računovodstva 
organizacij združenega dela, bi morali odločitev o uvedbi 
takega sistema nadvse dobro pretehtati, kajti lahko bi se 
zgodilo, da bi bila taka rešitev za družbo še dražja od sedanje.

Kakršenkoli pa že bo sistem, nam v SDK seveda ne bo 
zmanjkalo dela. Želeli bi le, da bi bil sistem v tohko 
poenostavljen, da bi se lahko otresli rutinskih poslov, zato pa 
bolj posvetili vsebinskim vprašanjem. Izračunali smo, da ima 
naš delavec pri okencu le po 3,5 sekunde časa za kontrolo 
tistih nalogov, ki jih k nam prinašajo velike delovne organi
zacije. V tem času lahko pogleda le to, če so nalogi podpisani 
in če je znesek pravilno napisan. Govorim o skrajnem pri
meru, ki pa vendarle dokazuje, da sistem, kakršen je zdaj, ne 
ustreza tudi SDK. Če bi, denimo, spet imeli zbirne račune, bi 
bilo nalogov manj, torej bi bila možna večja vsebinska 
kontrola. Na zmanjšanje števila teh nalogov pa bi lahko precej

tega ne bomo nekaj storili, nas bo birokracija nesla. jf.
Ko smo v našem združenju iskali rešitev, nismo n1 . 

zbirne račune. Naš predlog je, naj bo nosilec vseh phi 
občina. Potem bi bila potrebna samo še majhna rž‘ ^ 
operacija, s' katero bi skupne prispevke na neto 
dohodek razdelih med koristnike, saj so stopnje pos®* ^ 
prispevkov vendar znane! Res je, da bi z uvedbo 
računov nekaj pridobili, ker bi pač izpolnjevali man) C 
nov, zato pa bi bilo manj knjigovodskega knjiženja, v®" Jj) 
bi morali pri plačevanju prispevkov na zbirne račune P ^ 
Ijati zelo obsežne specifikacije. .^s.

No, ker se izgubljamo v papirnati vojni, šepa na 
marsikje drugje. Ne smemo namreč živeti v predstava* 85 
TOZD že zaživele, da imamo vse obračune že a® V 
izdelane po TOZD. Veliko je še kolektivov, ki so pre®1 )v
razdelih med TOZD le na papirju. Vprašanje je, n* 
kakšnih podatkov spremljamo njihovo poslovanje. Če * J 
za uveljavljanje ustavnih dopolnil, je nedvomno treba .t«
računovodstev zaposliti predvsem pri takih in podoba)" te 
namesto da se izgubljajo v tisočerih nalogih, ki 
izpolniti, da ljudje sploh lahko dobijo osebne dohodi i, 
vse stroške za to delo moramo prevzeti nase!

NAREDIMO ŽE KAJ!
IVAN MUHIČ: V Emoni imamo 21 TOZD z bl$j 

delavci. Pri vsakem izplačilu moramo pripraviti kakša* 
nalogov. Od tega se jih nekako 15 % glasi na znesP
dinarjev. Ti nalogi sami po sebi stanejo več, kot P® ll 
vrednost sredstev, ki jih z njimi prenašamo. Težko ** 
Ijam, kako to rešiti, da ne bi kdorkoli podvomil 'U 
naravnost povedal, da težimo h goljufijam, čepravumu. 
vsaj to poenostavili in take majhne zneske sicer sproti 
navali, vendar pa nakazovah le dvakrat ah enkrat letho. Iti 

Sploh pa mislim, da ni bistveni problem v tem, ali le|.
bruto osebne dohodke ah proti njim. Bistveno }e' 
nimamo sistemske rešitve, kako naj bi speljah tisto, k*) &
menda že ves svet. Ne gre namreč le za to, da imamo
stopnje prispevkov, ki so namenjeni različnim 
skupnostim, ampak imamo tudi različne stopnje pOf <i\ 
ki se odmerjajo od rednega delovnega razmerja, od n®"] |

int(f t

dela, od zaposlenih upokojencev, pa vajencev in tak® ^ 
Razlike v stopnjah prispevkov so včasih tako majhfl,; ^
bilo za 
da ne

r»)ii

i podjetje bolje, da jih obračunava po višji stop®j ‘j 
v.- bt bilo potrebno večkratno delo, ki stane ve®^ j 
delovna organizacija, zlasti večja, pridobi s tem, da d. |j) 
vrsto prispevka obračuna po nekaj nižji stopnji. R®S|IV r 
lahko bila zelo enostavna - v praktičnih ukrepih . 
politike. J

Zaradi takih in podobnih vzrokov menim, da U >6 
temeljito preučiti predlog, ki ga je izrekel tovariš 
Strinjam se z njim, da z zbirnimi računi ne bi veliko P*, 
Če že iščemo rešitev, jo začnimo iskati globlje, ’ . 
sistemskih ukrepih, s katerimi bomo zadostih ustavi®’ | 
lom z ene ter ekonomiki dela z druge strani.

IVAN KAPS: V šolstvu so stvari bolj enostav®®
zaposleni praviloma iz ene občine. Večje težave ilhC 
tere srednje šole, ki zaposlujejo delavce iz osmih in v® 
in sicer vse kategorije delavcev, ki pridejo v po™! | 
honorarno zaposlene. Zaradi tega in zato, ker n®f ^

Andrej KLEMENČIČ, sve
tovalec v tem sekreta
riatu, Peter POLC, po
močnik direktorja službe 
družbenega knjigovod
stva, centrala za Slove
nijo, Ivan MUHIČ, direk- 
tor skupnih služb v or
ganizaciji združenega 
dela Emona Ljubljana, 
Lado SLAVINEC, pod
predsednik Združenja ra
čunovodskih in finanč
nih delavcev Slovenije, 
Ivan KAPš, predsednik 
izvršilnega odbora Te
meljne izobraževalne 
skupnosti Celje, Jože 
KACIN, upravnik podruž
nice Zavoda za socialno 
zavarovanje Kranj in 
Zlato BOGATAJ, vodja 
strokovne službe v Za
časni skupnosti zdrav
stvenega zavarovanja v 
Kranju.

Zaradi aktualnosti ob
ravnavanih vprašanj bo
mo pogovor, ki ga je za 
tisk pripravil naš novi
nar Milan GOVEKAR, ob
javili v dveh delih.

imam občutek, da preveč pogosto razpravljamo o zapletenosti 
tehnike obračuna in z njo povezano obihco administrativnega
dela, pozabljamo pa, da racionalizacij ne smemo iskati po 
poti, ki bi nas oddaljila od temeljnih vsebinskih rešitev in

vplivalo že to, če bi našli rešitev, kaj storiti z nalogi, ki se 
glasijo na nizke zneske, na deset in matij dinarjev.

začetku ni bilo natančno dogovorjeno, kakšen sistei® ^ . 
ranja delavcev naj bi imeh, se je obseg dela v naš®1^ 
vodstvih zelo povečal. Na nekaterih zavodih so, .j. 5| 
dobesedno razumeh, da mora biti vsak delavec obv®* j ^

teženj novega sistema ah ki bi ta hotenja celo zanikala. 
Veijetno smo lahko soglasni v tem, da je brez škode za 
vsebino možna poenostavitev v načinu vplačevanja obvez
nosti, da pa ni sprejemljiva razprava o tem, naj za ceno neke 
racionalnejše tehnike v praksi ne bi uresničevah ustavnega 
načela o osebnem dohodku, če se omejim samo na to 
vprašanje. Mishm predvsem na gledanja, da uvajanje sistema 
bruto osebnega dohodka pomeni le drugačno računsko opera
cijo. Žehm poudariti, da moramo vsi skupaj vložiti resne 
napore tudi v spreminjanje pogledov na določena vprašanja, 
tako pri delovnih ljudeh na sploh kot pri delavcih v finančnih 
službah še posebej, da bi se čimprej uveljavilo prepričanje, da 
je delavčev osebni dohodek bruto dohodek in da delavec iz 
tega osebnega dohodka po samoupravno dogovotjenih merilih 
prispeva za zadovoljevanje skupnih in splošnih družbenih 
potreb, ter je tudi obveščen o porabi teh sredstev.

TEHNIKA IN DOMISELNOST

3,5 SEKUNDE ZA KONTROLO
DE: Ne glede na sistemsko ureditev tega vprašanja v SDK 

ne bo zmanjkalo dela. Vseeno nas zanimajo vaše izkušnje in 
predlogi?

PETER POLC: S stališča delovne organizacije bi lahko le-ta 
vse prispevke odvajala z enim samim nalogom. Taka rešitev je 
tehnično izvedljiva, praktično pa nesprejemljiva, ker bi se 
zabrisale vse sledi na relaciji med tistim, ki sredstva daje iz 
svojega dohodka, in tistim, kijih prejema in porablja.

Ne da bi krših ustavna načela in če želimo karkoli racionali
zirati, je ponovna uvedba zbirnih računov po našem prepri
čanju verjetno edina rešitev, ki pr ide..v poštev. Vendar ne gre

DE: Slišah smo nekatere, predloge, kako nanje gleda 
praksa?

LADO SLAVINEC: Ljudje iz stroke menimo, da tisti, ki so 
si sistem izmislili, nimajo nobene domišljije glede tehnike. 
Nenormalno je,- če kdo mish, da mora biti rešitev, če naj bo 
skladna z ustavo, obvezno komplicirana! Sploh ni problem, ah 
smo za bruto plače in za to, da dobijo koristniki sredstev, ki 
jih delavci združujejo za skupne in splošne potrebe, svoj denar 
po najkrajši poti. V tem nihče iz naših vrst ne vidi problema 
niti ga ne ustvarja. Gre pa za to, da bi zadevo prav gotovo 
lahko uredih na dosti bolj enostaven način kot zdaj, ko je 
treba — teoretično — za enega delavca izpolniti najmanj 18 
virmanov, osnove za obračun prispevkov pa so kar štiri. Zato, 
da lahko večja delovna organizacija dvigne osebne dohodke, je 
treba izpolniti in podpisati po nekaj tisoč virmanov. V 
podjetjih smo zaradi tega morali organizirati ekipe podpis
nikov in vpeljati tolikšno število novih knjigovodskih pozicij, 
kolikor izpolnjujemo virmanov, kajti vsak poslovni dogodek 
mora biti izknjižen, saj je to osnova za točnost informacij. 
Vse to povzroča vehkansko dodatno delo. Tistim, ki ne 
razumejo, za kaj gre, bi povedal, da sestavljanje plačilnega 
seznama in priprava virmanov za dvig osebnih dohodkov za 
samo deset delavcev kateregakoli ljubljanskega podjetja, ki 
zaposluje le delavce iz ljubljanskih občin, ki imajo - mimo- 
grede - usklajene stopnje prispevkov, vzame en delovni dan. 
Ce pa so delavci iz drugih slovenskih ah jugoslovanskih občin, 
pa je dela še neprimerno več, kajti pri obračunu prispevkov 
po sedežu podjetja oziroma TOZD in domicilu delavca se 
srečujemo spet z drugačnimi prispevnimi stopnjami. Ce glede

o vseh prispevkih, ki bremenijo njegov osebni doho® j; . 
so vpeljah podrobne individualne obračune. Kjer 
odločili, je tudi najmanjšo šolo obračun osebnega Os 
zaposhl za najmanj teden dni. . /ki

Kohkor vem, je zdaj izšel nov obrazec, ki te stvan ,| 
enoten in enostavnejši način, saj ne zajema prispevn1® ^ 
ločeno, ampak vsebuje le izračun bruto zneska ^ ’ 
prispevne stopnje s specifikacijo. Zaradi tega s® 
vsekakor zmanjšalo. _ .ate

ZLATO BOGATAJ: Pestrost računov, s katerim1 
z ujej o prispevki za zdravstveno in pokojninsko-'® j)(5
zavarovanje, je vsekakor prevelika, če vemo, da snl°. (le 
posledici na istem, saj se sredstva zberejo v ustrezni®/^ 
vemo pa, po kakšnih stopnjah so bih prispevki °y
Zato mislim, da bi se stvari dalo urediti na bolj ^ ts 
način, ® kakšnim računom manj, ne da bi bil .j - 
kakorkoli nanj gledamo ah karkoli že želimo z®6 j . 
sistemom odvajanja prispevkov, zaradi tega slabši. 
zadnjem proračunu prispevkov je morala samo kranj» 
„predelati“ kakih 150.000 virmanov. Koliko d®*3/ 
zaradi tega SDK, kohko so ga imeh v računovodsO'®’^ 
organizacij in kohko so ga imeh tudi delavci v račun 
naših skladov .. .

PRED NADALJEVANJEM j
Če po tem prvem delu naše okrogle mize P®)« 

soočiti mnenja in poglede, brez težav ugotovim0’,!^ 
strinjajo, da je problem možno rešiti, da pa vsak 
pot, ki bo zanj najbolj ugodna. K sreči j® 
razgovora, objavili ga bomo prihodnjič, le opozOLj j 
možna skupna pot in da še ni prepozno,_ da .jr j 
sprejemljivo rešitev nemara lahko izoblikovali še p16 
letošnjega leta. Toda o tem prihodnjič.

Delavske
enotnosti

IVAN MUHIČ: S ponov
no uvedbo zbirnih raču
nov ne bi veliko prido
bili. Če že iščemo rešitev, 
jo začnimo iskati globlje, 
v takih sistemskih ukre
pih, s katerimi bomo za
dostili ustavnim načelom 
z ene in ekonomiki dela z 
druge strani.

IVAN KAPŠ: O marsika
teri stvari, tudi o informi
ranju delavcev, se ob 
uvedbi sedanjega sistema 
nismo dovolj pogovorili 
in vnaprej pripravili. Zato 
imamo težave, dodatno 
delo, fluktuacijo delavcev 
iz administracije in raču
novodstev.

ZLATO BOGA^ 
poznamo stopijrj 
kov, bi stvari 
dih bolj enoj, 
manjšim števu0 ^ 
nov in virmano®- j
mo na to, da 
samo kranjska 
zadnjem pol*® * 
spevkov ”P j' i 
150.000 virniajO 
ko odvečnega® 
vsepovsod!
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sStanovanjska politika organizacij združenega dela v gospodarstvu

širši anketi o socialni politiki v OZD gospo- 
nj :Stva je Republiški svet Zveze sindikatov Slove- 

L Raziskovalni center za samoupravljanje 
:to! j e* tudi anketo s področja stanovanjske pro- 
oii« Zatike, ki gotovo predstavlja eno glavnih gibal 
>0i\f rnih možnosti socialnega razvoja vsakega 

, ana in s tem proizvajalcev v združenem delu. 
jep^n ankete je bil ugotoviti stanje v OZD 

redarstva glede stanovanjskih teženj, mož- 
naj 1 *n pričakovanj delavcev ter stopnjo njiho- 

lV^ ® vpHva na odločitve. Teritorialno načelo, to 
tein1)! tučevanje stanovanjske politike OZD v sta
na Vatljsko politiko občin in krajevnih skupnosti 
^sebej, ni bilo zajeto in bo potrebno te 
an® te0Se proučiti (usmerjena stanovanjska gra-

.V’ solidarnostni stanovanjski skladi, samo- 
stanovanjske skupnosti itd'), 

te egralni aspekt, to je vključevanje stanovanj- 
^.Politike organizacij združenega dela v stano- 
ls|p° politiko in problematiko krajevne skup-

flcf i*«'5110 v prihodnje storiti, saj bistveno vpliva
tV

tli*

\es!a-
ali je delovna organizacija v mestu ali zunaj 
v manj ali bolj razviti regiji ipd. Anketa je 

ir^j 9^ na eni strani delavce, to je 2167 zaposlenih 
iio. Wi °r8anizacijah združenega dela v osmih pano- 
ali9 :|5 na drugi strani pa 97 organizacij združenega 
ie’ Igo-5 Približno 25.000 zaposlenimi, in sicer z

|°v°ri, ki so jih posredovali sekretarji teh 

.ri^ltat6 ankete lahko razdelimo v naslednji
rojSetij

5;»?upL“
k° g ^nosti in težnje delavcev pri reševanju svo- 

^ anovanjskih problemov v organizaciji zdru-'pfljblei
id%.^težba delavcev pri reševanju svojega stano-
Sit. ..............................................

ij|a dela.

Iin iri5jj govori so dovolj tehtni za ugotavljanje in
bi ltc la° nekaterih pojavov na področju stanovanj-

š SlV^Mematike in za nekatere sklepne ugoto-3fri «.

Q^e8a problema v prihodnjih petih letih.

^nosti in težnje delavcev pri 
reševanju stanovanjskih 

problemov
"V ^5avci v proizvodnji (posebej v industriji in v 
Ihjjiso S*Vu) mladi delavci, delavci, ki niso bili ali 

organov delavskega samoupravljanja, 
^ ^nCl z manjšo izobrazbo, z nižjim mesečnim 
so i111 dohodkom in z nižjim mesečnim družin- 
^ Ostj 0*1°dkom, delavci, ki niso slovenske narod
ni ^odgovarjajo v primerjavi z drugimi delavci 

j^rat pogosteje:
in’ a(vUa n'majo rešenega stanovanjskega vpraša- 
^ ^vc^lot> ali delno), kar posebej preseneča pri 

• d !h’ ki niso bili ali niso člani organov delav- 
^^.»upravljanja;
0vWriov .lmaj° manjše možnosti za pridobitev 
ihjfesijjia s stališča enakih kriterijev za vse

ii.' ^ (j, ’
11*1 'fenjv Pravilnika o dodeljevanju stanovanj v 
jgo'1! S^ih združenega dela ne upoštevajo (ali pai1 V0)-e,rtbno.je, da ne glede na nove potrebe, ki

še rastejo, nimata v celoti pač pa le delno rešen 
stanovanjski problem kar dve tretjini anketiranih 
delavcev.

Delavci odgovarjajo, da bi se odločili na prvem 
mestu za gradnjo individualne stanovanjske hiše 
(vseh vrst), nato za rekonstrukcijo stanovanja, 
nato so za najemna stanovanja, za zamenjavo 
stanovanja, najmanj (3 do 4-krat manj) pa za 
etažno stanovanje!

Na prvem mestu pa so tisti delavci, ki ne 
nameravajo oziroma ne vedo, kako bodo rešili 
svoj stanovanjski problem v, prihodnjih petih 
letih, kar je vsekakor zaskrbljujoč pojav.

Največ delavcev, ki ne vedo ali ne nameravajo 
rešiti svojega stanovanjskega problema, je v sku
pini z najnižjimi osebnimi in družinskimi do
hodki. Enaka ugotovitev velja-za delavce, ki niso 
bili ali niso člani organov delavskega samouprav
ljanja)!). Mladi delavci (do 25 let) v večji meri 
računajo z najemnim stanovanjem kot z lastni
škim (individualno ali etažno), obenem pa naj
manj vedo oziroma ne računajo, da bi lahko rešili 
svoj stanovanjski problem v prihodnjih petih 
letih; podobno velja tudi za delavce, ki niso 
slovenske narodnosti.

Ugotavljamo tudi lahko, da se družine z večjim 
dohodkom na enega družinskega člana veliko 
manj angažirajo pri reševanju svojega stanovanj
skega problema kot družine z manjšim dohod
kom na enega družinskega člana, raste pa ude
ležba delavcev z rešenim (v celoti ali delno) 
stanovanjskim problemom z rastjo osebnih do
hodkov zaposlenih. Tako, denimo, imajo delavci 
z osebnim dohodkom do 1000 din mesečno 
dvakrat manj rešenih stanovanjskih problemov 
kot delavci z več kot 2400 din mesečnega oseb
nega dohodka. Vprašanje se seveda zastavlja, kaj 
in kdaj meni delavec, da ima rešen stanovanjski 
problem, kar je odvisno od osebnega pojmovanja 
o primernosti stanovanja. Tako bo na primer 
delavec s 1000 din in manj poprečnega družin
skega dohodka na člana družine menil, da ,mu 
zadostuje 60 kv. m (15 kv. m na člana družine, 
če ta šteje 4 člane), medtem ko bo delavec z 
2000 din in več sodil, da mu tako stanovanje ne 
ustreza.

Več kot polovica delavcev trdi, da ne veljajo 
enaki kriteriji za vse zaposlene in da imajo več 
možnosti pridobiti stanovanje vodilni in stro
kovni delavci ozironta, da veljajo včasih tudi 
„zveze“, vendar, imajo pri tem največ možnosti 
vodilni delavci. Le tretjina delavcev trdi, da ve
ljajo enaki kriteriji za vse delavce, kar zadeva 
možnosti za pridobitev stanovanja.

Udeležba delavcev pri reševanju 
stanovanjskega vprašanja

Čeprav so bili ob času ankete že znani novi 
zakoni s področja stanovanjskega gospodarstva, 
pa delavci večinoma še niso bili dobro seznanjeni 
s cilji samoupravnega solidarnostnega stanovanj
skega sklada občine; zato se je v poprečju skoraj 
39 % vprašanih delavcev izreklo za to vrsto 
pomoči pri pridobitvi stanovanja. Ne glede na 
takšno visoko udeležbo pričakovalcev pomoči iz 
solidarnostnega stanovanjskega sklada občine pri

pridobitvi stanovanj pa kažejo odgovori, da je v 
organizacijalr združenega dela mnogo delavcev, ki 
le v tem vidijo svoje perspektive.

Na stanovanje iz solidarnostnega stanovanj
skega sklada občine računa večina delavcev z 
nižjim osebnim dohodkom, vendar tudi precej 
delavcev z najvišjim osebnim dohodkom. Po
dobno velja za delavce iz proizvodnje, strokovne, 
vodilne delavce, člane organov delavske samo
uprave (nekdanje in sedanje)^ s tem da nižje 
dohodkovne skupine, delavci v proizvodnji in 
nečlani organov delavskega samoupravljanja bolj 
računajo na taka stanovanja; pač pa mladi delavci 
do- 25 let pričakujejo stanovanje iz solidarnost
nega stanovanjskega sklada občine v'znatno večji 
meri kot druge starostne skupine. Presenetljivo je 
tudi, da delavci, ki niso slovenske narodnosti, le v 
nekoliko večjem obsegu kot delavci slovenske 
narodnosti pričakujejo stanovanje iz solidarnost
nega stanovanjskega sklada, bržčas pa to stano
vanje pričakujejo zlasti v kraju stalnega bivanja, 
ki ni v Sloveniji.

Odgovori pa kažejo, da se delavci večinoma le 
zanašajo na lastne sile, ker računajo v prvi vrsti 
na kredit delovne organizacije in šele nato priča
kujejo stanovanje od organizacije in na koncu 
bančni kredit.

Odgovori kažejo, da bi, če zmanjšamo pričako
vanja od solidarnostnega stanovanjskega sklada 
od približno 39% na 20% vseh zaposlenih, 
potrebovali v prihodnjih petih letih kakih 10.000 
do 11.000 stanovanj iz solidarnostnih stanovanj
skih skladov občine in da bi v usmerjeni stano
vanjski graditvi v prihodnjih petih letih morali 
zgraditi vsaj 35.000 stanovanj (mislimo na ob
dobje do konca leta 1977) od skupno ca. 60.000 
do 65.000 stanovanj, kot jih pričakujemo v tem 
obdobju.

Izdelava srednjeročnih programov stanovanj
ske graditve v OZD in v občinah je bila v času 
ankete še na začetku in le polovica organizacij 
združenega dela izjavlja, da ima že izdelane take 
programe. V že izdelanih programih predvidevajo 
prihodnjih pet let skoraj polovico (45 %) vseh 
stanovanj na osnovi kreditov za nakup ali za 
novogradnjo, 35,8 % kot najemniška stanovanja, 
18,4% pa z rekonstrukcijo in obnovo. Za na
jemna stanovanja namenjajo torej 42,6 % vseh 
sredstev, preostala sredstva pa nameravajo raz
deliti v obliki kreditov neposrednim prosilcem. 
Torej se v fazi programiranja že kaže odločen 
premik v gradnjo najemniških stanovanj, saj naj 
bi jih v primerjavi z minulimi leti zgradili najmanj 
še enkrat več.

Sklepne misli

V tem kratkem sestavku ni možno predstaviti 
vseh ugotovitev, ki se zelo razlikujejo tako glede 
panog (industrija, kmetijstvo, obrt itd., skupaj 9 
panog), razponov osebnih in družinskih dohod
kov, članstva v organih delavskega samouprav
ljanja, starosti, izobrazbe itd. itd. Splošni zaklju
ček pa bi lahko bil, da je stanovanje predvsem
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Raziskovalni center za sa

moupravljanje pri republiškem 
svetu Zveze sindikatov Slove
nije je leta 1973 v dogovoru z 
republiškim sekretariatom za 
zdravstvo in socialno varstvo, 
republiškim zavodom za za
poslovanje in republiško skup-

, nostjo otroškega varstva izve
del raziskavo o socialni poli
tiki delovnih organizacij. - 
Rezultati raziskave so objav
ljeni v petih zvezkih zbirke 
Javno mnenje pod skupnim 
naslovom »SOCIALNA POLITI
KA«..

Glede na to, da je področje 
socialnega delovanja v delov
nih organizacijah izredno ob
sežno, smo se v raziskavi 
usmerili na tiste temeljne ozi
roma najsplošnejše poglede, 
ki prihajajo do veljave v veči
ni delovnih organizacij in od 
katerih sta v pretežni meri od
visna socialna varnost in po
ložaj delavcev. To so: finan
ciranje družbenega standarda, 
materialni standard delavcev 
z najnižjimi osebnimi dohodki, 
zdravstveno zavarovanje in 
varstvo, pokojninsko in inva
lidsko zavarovanje, varstvo 
pri delu, stanovanjska politi
ka, zaposlovanje, izobraževa
nje, nočno delo, družbeno var
stvo otrok ter rekreacija in re
gresiranje oddiha delavcev.

Prepričani smo, da nas bodo 
ugotovitve in spoznanja o naši 
dosedanji praksi na tem po
dročju v marsičem opomnila, 
kako zasnovati svojo bodočo 
politično akcijo!

v______________ _________________________

socialna kategorija in manj tržna. Stanovanje celo 
v kapitalističnem sistemu nima v celoti tržnega 
značaja, vsaj za večino ljudi ne (visoka cena, 
visoka najemnina) 6 zato, ker ima dolgo dobo 
trajanja (za dve do tri generacije, to je ne le do 
leta 2000, temveč tudi do leta 2050 in dalje, če 
zgradimo stanovanje danes), prostorska imobil- 
nost (tu lahko pomaga le večja mobilnost delav
cev), stanovanjsko okolje (verjetno težko „proda- 
jamo“ tako imenovano zunanjo kvaliteto stano
vanja, kot denimo zelenice, otroška igrišča ipd.)

Torej se moramo tam, kjer tržnih odnosov ni 
(ti se še posebej izmaličijo v špekulacije prav pri 
stanovanjih zavoljo pomanjkanja prostora pri raz
voju mest in s tem v zvezi z visoko rento in z 
visokimi cenami stavbnih zemljišč), ravnati po 
planu.

In — če je kakšna dolgoročna dobrina, ki 
zahteva na prvem mestu dolgoročno in šele nato 
srednje ter kratkoročno planiranje, je to stano
vanje (poleg energetike, prometnic, kmetijstva 
ipd.)! To področje smo zanemarjali dolga leta, še 
posebej pa smo zanemarjali ustrezno raziskovalno 
delo in razvoj kadrov na tem področju, brez 
česar, kot v svetu ugotavljajo, ni dobrega plani
ranja.

To poudarjam zato, ker menim, da socialna 
enakost - in stanovanje je v tem primeru glavni 
element ne more temeljiti na stihijnosti tržnih, 
temveč na smotrnosti planskih, družbeno zavest
no sprejetih odnosih in ciljih. Danes imamo v 
celotnem ustavnem sistemu samoupravnih odno
sov na področju povpraševanja po stanovanjih 
veliko zagotovilo za boljše in hitrejše reševanje 
stanovanjskih vprašanj, čeprav takšni odnosi še 
niso v celoti ustvarjeni na področju ponudbe 
stanovanj. Veliko pričakujemo na tem področju 
od samoupravnih stanovanjskih skupnosti.

Vse to terja, kot ugotavljajo v svetu, na Za
hodu in na Vzhodu, nujno potrebo po pogloblje
nem in permanentnem dolgoročnem ter srednje
ročnem razvojnem planiranju na področju stano
vanjske gradnje, vgrajenem v družbeno planiranje 
nasploh. V kratkoročnem smislu pa je potrebno 
vsa družbena sredstva usmeriti v reševanje najbolj 
perečih stanovanjskih' problemov, ki postajajo 
cokla višje družbene in osebne produktivnosti 
dela.

VINKO MLAKAR
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7 DNI V SINDIKATIH

DANTE JASNIČ MINI INTERVJU

Priznanje vsem
Dante Jasnič, aktiven družbenopolitični delavec z Jesenic, je 25 let 

služboval v jeseniški železarni in vsa ta leta veljal za enega najprizadev- 
nejših pri uveljavljanju in krepitvi samoupravljanja. Zaradi njegove 
nenehne družbenopolitične aktivnosti in uspehov, ki jih je skupaj z 
drugimi dosegel na tem področju, so mu podehli ob dnevu samouprav
ljavcev visoko priznanje. Zaprosih smo ga-za kratek pogovor.

„Kako ocenjujete razvojno pot samoupravljanja v Železarni 
Jesenice? “

„V tistih letih, ko sem se zaposlil v jeseniški železarni, seje kolektiv 
šele odločal in iskal poti. Menim, da je samoupravljanje dobilo tisto 
pravo veljavo tedaj,ko so se ustanovile samoupravne delovne skupine, ko 
se je zares začela uresničevati pravica delavca, da sam odloča. Vendar pa 
tudi uvedba samoupravnih delovnih skupin ne bi bila učinkovita, če bi 
bila zgolj formalna. V železarni pa so se neprestano zavzemali za to, daje 
beseda delavca dobila svojo pravo mesto, zato zelo ugodno lahko 
ocenimo sedanjo stopnjo samoupravljanja v jeseniški železarni."

„Katere so morebitne pomanjkljivosti, ki bi jih bilo treba v 
prihodnje odpravljati? “

„Vedno se pojavljajo problemi. Mislim, da bi morali v železarni jasno 
opredeliti tista izhodišča ustave, ki govore o pravici delavca, da sam 
razpolaga z delitvijo dohodka in osebnega dohodka. Prav tem vprašanjem 
morajo posvetiti kar največjo pozornost, kajti sicer bi se lahko primerilo, 
da bi bile samoupravne delovne skupine le formalnost: da nekdo sicer 
predlaga in razpravlja, nekdo pa odloča. Delovna skupina mora biti pot, 
po kateri se oblikujejo stahšča in slehernemu je jreba dati možnost, da 
pove svoje mnenje. Iz vseh razprav je treba izluščiti pravo vsebino in 
jedro."

„Kaj vam pomeni visoko priznanje? “
..Priznanje smatram tudi za priznanje vsemu kolektivu železarne, ki mi 

je omogočil, da sem lahko aktivno delal na področju našega družbeno
političnega razvoja in sistema. Na Gorenjskem je še veliko takih aktivi
stov, ki nesebično delajo in je zatorej to tudi priznanje nam vsem, 
priznanje razvoju samoupravljanja na Gorenjskem, ki je že marsikje 
doseglo visoko stopnjo.

D. SEDEJ

OCENA DOSEŽENEGA
V tem mesecu bodo osnovne organizacije sindikata v zasavskih 

organizacijah združenega dela pregledovale vsebinsko uresničevanje 
ustavnih sprememb. Gre za akcijo, s pomočjo katere naj bi 
ugotovili, kdo dejansko odloča o rezultatih dela, ali se sprejemajo 
odločitve mimo delavcev, kdo o tem sklepa, kakšni so odnosi med 
delavci in delegacijami ter številna druga vprašanja.

Ob tem naj bi tudi proučili, 
ali so bile odločitve o ustanav
ljanju sedanjega števila temelj
nih organizacij združenega dela 
v organizacijah združenega dela 
pravilne ali pa je mogoče usta
noviti še več temeljnih organi
zacij. Zanimiv bo pregled ures
ničevanja samoupravnih spora
zumov med temeljnimi organi
zacijami združenega dela in

kako se sprejeta določila uresni
čujejo. Sindikalna vodstva bodo 
morala ugotoviti, kje so vzroki, 
da ponekod delavska kontrola 
še ni zaživela, kdo se ji postavlja 
po robu, ali imajo njeni odbori 
ustrezne delovne programe in 
kakšna je njihova vsebina. Prvič 
bodo pregledali odnose med 
temeljnimi organizacijami in

METALKA

Sindikat
za otroke

V zavodu za počitniško letovanje smo zvedeli, da v Me
talki skrbijo za otroke svojih delavcev. Hoteli smo nekaj več 
zvedeti o tej hvalevredni potezi, zato smo se oglasili pri 
predsedniku sindikata, tovarišu Stanku PIPA, ki nam je 
povedal:

„Zavedamo se, da si marsikdo težko privošči letovanje ob 
morju ah v planinah. Zato smo se odločih, da bomo omogo- 
čili letovanje otrokom naših socialno ogroženih delavcev in 
tistim, ki so oddiha potrebni zaradi slabega zdravja. Socialna 
delavka je proučila razmere v družinah in na podlagi zbranih 
podatkov ugotovila, kdo je najbolj potreben pomoči. Glede 
na višino dohodka na člana družine pa smo potem določili 
znesek, ki ga bo prispeval sindikat. Najbolj ogroženim sindi
kat plača popolno oskrbo otroka za počitniško letovanje pri 
organizaciji zavoda za počitniško letovanje otrok, drugim 
prispeva dve tretjini potrebnega denarja. Starši pa dobijo še 
300 din za nakup primerne obleke za otroka.

Ta akcija teče že dve leti. Vsako leto pošljemo na letova
nje v Savudrijo 20 otrok.

Razmišljamo pa tudi, da bi v prihodnje po enakem načelu 
prispevali denar za šolo v naravi."

ELEKTROTEHNA

Na stroške 
sindikata

V Elektrotehni se laliko pohvalijo z zelo razgibano dejav
nostjo sindikata, še posebno v letošnjem letu. Že v začetku 
leta so si zastavili številne naloge in zdaj jih ob popolni 
podpori vodstva in samoupravnih organov uresničujejo.

Tovarišica Olga Šengič je povedala, da je ena njihovih 
nalog, da omogočijo počitniško letovanje otrokom, svojih 
socizdno šibkejših delavcev. Predlog za to akcijo je naletel na 
dober odmev in sindikat je dobil dovolj denarja, da-bo 
nalogo lahko uresničil.

Po posameznih TOZD imajo komisije za družbeni stan
dard. Predsedniki, teh komisij pa so člani skupne komisije na 
ravni sindikalne konference. Komisije ugotovijo na podlagi 
višine otroških dodatkov, kdo je najbolj potreben pomoči. 
Predloge obravnava skupna komisija. S tem se ukvarjajo že 
dve leti v tesni povezavi z zavodom za počitniško letovanje. 
Lani so poslali na letovanje 5 otrok, letos jih gre že 10. To 
niso samo otroci iz Ljubljane. Sindikat jim plača vse stroške 
letovanja, poleg tega pa dobi vsak še 100 din za vsakodnevne 
drobne potrebe.

Pohvaliti je treba tudi solidarnost med TOZD. Delavci iz 
TOZD, kjer ni socialno ogroženih, odstopijo denar za leto
vanje tistim, ki ga potrebujejo.

R. S.

STRAN 6

organizacijami združenega dela 
s krajevnimi in samoupravnimi 
interesnimi skupnostmi in pro
učili, -kaj bi kazalo storiti za to, 
da bi se sodelovanje med njuni 
vsestransko okrepilo, ne pa da 
je obtičalo samo pri sprejema
nju prispevnih stopenj za nji
hovo sofinanciranje.

V analizo bodo zajeli tudi 
vsebino dosedanjega družbe
nega dogovarjanja in samo
upravnega sporazumevanja. Po
sebno poglavje ocene bo pre
gled uveljavljanja delegatskih 
razmerij na vseh ravneh, zlasti 
pa v temeljnih organizacijah 
združenega dela. Kakšno je so
delovanje delegacij z delovnimi 
ljudmi, kakšne so pomanjklji
vosti obveščanja in ne nazadnje, 
kakšni so pogoji za delo delega
cij.

Analiza ne .bi bila popolna, 
če ne bi odgovorila na vprašanja 
v zvezi z dosedanjim uveljavlja
njem pohtike stabilizacije. V 
zvezi s tem bodo sindikati ugo
tovili, ah imajo kolektivi svoje 
protiinflacijske programe, kako 
izvajajo akcijske programe, 
kako se zavzemajo za racionali
zacijo poslovanja, za večjo sto
rilnost, utrjevanje delovne disci
pline in odnosa do dela, do 
družbene lastnine, spoštovanje 
zakonitosti, samoupravnih in 
pogodbenih obveznosti.

To so seve samo nekatera 
vprašanja, ki bodo prihodnje 
dni osrednja tema pogovorov 
številnih osnovnih organizacij 
sindikata. Lahko bi jih prišteli 
med bistvene sestavine priprav

AKCIJA ZA GRADNJO STANOVANJ V MEDVODAH

Besede postajajo 
dejanja

Na nedavni ustavni konfe
renci krajevne sindikalne orga
nizacije v Medvodah so delegati 
osnovnih sindikalnih organizacij 
podprli težnje, naj bi povečali 
prispevno stopnjo za stanovanj
ski sklad od 6 % na 8 %. Konfe
renca je tudi predlagala vsem 
delovnim organizacijam, naj z 
vsemi razpoložljivimi sredstvi

podprejo gradnjo 216 stanovanj 
v Preski. V Medvodah bodo 
namreč do leta 1980 potrebo
vali kakih 280 družinskih stano
vanj, hkrati pa še 160 ležišč v 
samskem domu.

Pobudo sindikatov za uredi
tev stanovanjskih vprašanj so 
podprli vsi delavci v medvoških 
delovnih organizacijah.

na slovenski pa tudi jugoslo
vanski kongres sindikatov, saj je 
znano, da bodo kongresi pred
vsem ocenjevali uveljavljanje 
novih odnosov v delovnih orga
nizacijah in krepitev samo
upravnih družbenoekonomskih 
odnosov.

Ob vsem tem se bo izobliko
val tudi odgovor, kakšna je vlo
ga sindikatov po njeni reorgani
zaciji, kako vsebinsko uspeva in 
kaj bo še treba napraviti za to, 
da se bo osnovna organizacija 
sindikata resnično uveljavila 
kot osnovna celica v temeljni 
organizaciji združenega dela, 
celica, ki združuje in povezuje 
večino zaposlenih ljudi in jih 
mobilizira za utrjevanje njihove 
vloge, kot osnovnega nosilca 
ustvarjanja in razdeljevanja do
hodka in vseh drugih pravic in 
dolžnosti.

Akcija zasavskih sindikatov 
je pomembna, pravzaprav druž
beno nujna in potrebna. Za 
nami je obdobje konstituiranja 
delovnih orgahizacij po ustav
nih načelih, zato je čas, da ugo
tovimo, kaj se je resnično spre
menilo, kaj zavira uveljavljanje 
sprejetih sklepov in stališč in 
kaj storiti za to, da bi proces 
razvoja samoupravljanja hitreje 
stekel. Pomembno pri vsem tem 
pa bo seveda tudi to, da analize 
ne bi bile same sebi namen, pač 
pa da bi prispevale k nadaljnjim 
prizadevanjem osnovnih organi
zacij sindikata za uresničevanje 
njihove vloge, kot smo jo zapi
sali v ustavnih dokumentih.

-m-

Prepočasi 
samo pol 
resnice!

Pogosto slišimo očitke, da dograjevanje samoupravnih * 
zumov poteka prepočasi Tudi sindikati v svojih ugotovit* 
sklepih z dne 17. julija letos ugotavljamo to, vendar je to 
ena plat zvona, kajti ugotavljamo še mnogo več!

Ce upoštevamo vse, kar je bilo storjenega leto nazaj, 
objektiven opazovalec in poznavalec te vrste samoupn 
sporazumevanja moral zastaviti vprašanje ,,ali pa je bilo m 
v trenutnih razmerah storiti kaj bistveno več?

Hočemo samoupravne sporazume, ki naj bodo uskM 
ustavo. Za dograjevanje sistema samoupravnega sporazuM* 
o razporejanju dohodka in delitvi osebnih dohodkov je ^ 
značilno, da smo začeli spreminjati sistem prav v času, W & 
sprejemali novo ustavo in je tako to samoupravno sp1 
mevanje postalo pravzaprav prvo področje našega celo'1 
družbenega dogajanja, ki naj že praktično realizira načeti ^ 
ustave. Dograjevati sistem po ustavnih izhodiščih pa, tti' \
enostavljeno rečeno, pomeni izpeljati delegatski sistem ^ ^ 
gata - delavca iz temeljne organizacije združenega ^
delegata v komisiji za presojo skladnosti vseh samoupr\ 
sporazumov, materialno opredeliti razporejanje celotni \ 
hodka na del za osebno in skupno porabo, za razširitev ^ 
rialne osnove združenega dela in za rezerve ter temu S 
zasnovati sistem v vertikalni smeri (branžno načelo) in W \ 
talni smeri (teritorialno načelo). N

To ni lahka naloga, ki bi jo udeleženci samoupravnih ' y 
zumov zmogli sami in hitro opraviti Najprej so se ^ 
konstituirati, nato pa izdelati skupna izhodišča Da so S 
lotili svojega usmerjevalnega dela in konkretnega pre^ 
samoupravnih sporazumov, dokazujejo naslednji podatki V 

Prva seja komisije za presojo skladnosti samoupravih !i y 
zumov, ki šteje 79 delegatov, je bila 22. oktobra lani inje ^ 
do danes 8 sej, nfen operativni izvršni odbor, prav tako % 
Ijen iz delegatov, pa 21 sej, strokovne komisije (ekotidv 
pravna in za osnovno vrednotenje dela) so se sestale 27-krfj 

Delegati so obravnavali številne manjše spremembe vs 
vseh samoupravnih sporazumih, uveljavitev sindikalne ' 
vseh samoupravnih sporazumih ter devet samoupravnih sp1, 
mov, ki naj bi že ustrezali zakonu iz julija 1973. letaj' 
devetih samoupravnih sporazumov so dobili pozitivno > 
samo trije, dva sta neposredno pred ponovno obravnavo, 
pa ponovno obravnavajo udeleženci sporazumevanja v teh 
nostih. . ,

To velja tudi za nastajanje družbenih dogovorov za ob*, 
V vseh regijah so že imenovani iniciativni odbori, predvti 
krog udeležencev, problem pa je predvsem v tem, kako r 
vsebino sedanjega republiškega družbenega dogovora o on 
in programiranju nalog in o oblikovanju sredstev za skup'
splošno porabo v letu 1974. V iskanju teh rešitev so
prišli v velenjski in v celjski regiji

Ko ocenjujemo, koliko je bilo storjenega, ne moremo 
dejstva, da so bili udeleženci samoupravnih sporazumov 
do konca minulega leta brez strokovno in politično razČv 
mnogih dilem, od katerih je še danes odvisen pristop k W 
njevanju veljavnih samoupravnih sporazumov. Če bi ho 
bi dograjevanje samoupravnih sporazumov teklo kot P 
vici“, bi morali mnogo pred izdajo lanskega julijskega!1 
imeti to, kar smo uspeli narediti pravzaprav v letošnjem < 
polletju: i ^

— vsebinsko in organizacijsko zasnovo sporazumevaj 
dogovarjanja o delitvi dohodka in osebnih dohodkov (ded < 
1973);

— sindikalno listo (RS ZSS, februar 1974);
— priporočilo skupnim komisijam - ukrepi za kršitev, 1

C:

upravnega sporazuma (komisija izvršnega odbora kom^jj 
presojo skladnosti samoupravnih sporazumov za pravih '
šanja, marec 1974);

— značilnosti samoupravnega sporazumevanja o tatfJ,
nju dohodka in delitvi sredstev za osebne dohodke teta 1, 
njegovega dograjevanja (Center RS ZSS, maj 19 74); J

- vsebino družbenih dogovorov 'za območja (Cem
ZSS, junij 1974); 4- metodo preverjanja skladnosti osnovnega vrednot^

J

lovnih mest v samoupravnih sporazumih (komisija za 
vrednotenje dela izvršnega odbora komisije za presoj0’ 
Stanislav Sire, julij 1974);

— dograjevanje samoupravnih sporazumov družbenih 
nosti (Center RS ZSS, julij 19 74). J,

Če strnemo opisani pregled, lahko ugotovimo, da d°fgt 
nje samoupravnih sporazumov zahteva vsebinsko in P0J 
čiste opredelitve in ne more potekati samo po sebi, n°sP.. 
zahteva zavestno družbeno akcijo predvsem pri graditvi $, 
Prav zato pa udeleženci samoupravnih sporazumov in zlh5 
posamezniki, ki si s konkretno vsebino in kvan tifikacija0*^ 
devajo samoupravne sporazume uskladiti z ustavo, ne sth 'Jj ^ 
tarča kritike, temveč veliko bolj zaslužijo moralno opof°’ 5 
prvi, ki lomijo led, kot pravimo. rd

MAJDA KOGOJ-’’

Pravnia posvetovalnica IIE
VPRAŠANJE:

Pred leti sem bil nekaj časa zaposlen v Avstriji. Ta čas — gre za 
dve leti in pol — mi je priznan v delovno dobo, vendar delovna 
organizacija, kjer delam, trdi, da le pri uveljavljanju pravic iz 
pokojninskega zavarovanja. Pri odmeri osebnih dohodkov se mi ta 
čas pri upoštevanju oziroma vrednotenju delovnih izkušenj ne 
priznava. Zanima me, ali se mi delo v tujini priznava pri štetju let 
delovnih izkušenj ali ne.

Š. A., Ljutomer

dobe le v primeru, da ste v času dela v tujini opravljali fj ^ 
drugo delo, to je delo mimo svojega poklica oziroma stIy s
usposobljenosti. Ker natančnejših podatkov vaše vprašanj® y a 
buje, lahko odgovorimo le tako, kot smo, pri čemer pa
jamo, da načelno ni razloga, da vam dela v tujini ne bi P 
delovne izkušnje. fP(Ji

ODGOVOR:
Menimo, da se vam leta dela v tujini štejejo med delovne 

izkušnje, zlasti če gre za delovno dobo, ki se vam tudi formalno 
priznava. Morda bi podjetje utemeljeno odklonilo priznanje te
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STIKI S TUJINO

PREMAGANI IND
Delavci mariborske Hidromontaže so pri gradnji elektroenergetskih objek
tov Tarbela dam v zahodnem Pakistanu dosegli pomembne uspehe 

podpisom novih pogodb v državah v razvofu
Pred
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Med jugoslovanskimi delovnimi organizaci
jami, ki svoje znanje in izkušnje uspešno proda
jajo na tujem, zavzema mariborska Hidromon- 
taža ugledno mesto. Njeni delavci slovijo pred
vsem v deželah v razvoju kot odlični strokov
njaki, ki opravijo svoje delo tudi v dogovor
jenem roku. Kakih 850 delavcev tega podjetja 
trenutno dela v tujini na hidroelektrarnah, pli
novodih, kemičnih tovarnah. Ti delavci, inže- 
niiji, tehniki, monteiji, varila in drugi ustvarijo 
kar 50 odstotkov vrednosti celotne realizacije 
podjetja, kar pomeni, da izvozijo svoje znanje in 
potrebno opremo za več kot 12 milijonov do- 
laijev. Na enem največjih elektroenergetskih 
objektov Tarbele dam v zahodnem Pakistanu je

Hidromontaža prevzela celotno montažo in 
transport. Pri tem gigantu na reki Ind pomaga 
700 domačinov 50 slovenskim strokovnjakom 
pri gradnji jezu in turbin. Dela pri tem objektu, 
ki je izredno pomemben za razvoj pakistanske 
industrije in tudi kmetijstva, bodo končana leta 
1977. Pomemben delež pri tem poslu pa imata 
ztudi Metalna in Litostroj. V Libiji in Maroku 
gradijo delavci Hidromontaže termoelektrarno, 
v Siriji montirajo 12 turbin za plinske elek
trarne, v Alžiru kemično tovarno. V vseh našte
tih državah pa so tudi pred podpisom novih 
pogodb, ki ne prinašajo samo denarja, temveč 
polno potrditev slovesa v svetu.

J.U.
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Naši delavci 
in delo na tujem

n. u80sl°vani imamo v zahod- 
V 'Epskih državah in drugod 
godnem svetu več kot 
^ ,000 delavcev, skupaj z dru- 

Otd^^ni člani pa je v tujini celo 
i milijon naših ljudi. 
/ cili i Pa je v prvih dveh mese- 

Ct°s iskalo zaposlitev v do- 
439.336 ljudi ali za 15,9

J l^tka, toč kot v tem času 
ŽOv J0 3e tu(h eden od razlo-

, paj ^ zaskrbljenost nad nasto 
?lž^1”0 gospodarsko recesijo v
Po'odni, Evropi, tako kot je 

i v0t ^ nov žarek nedavni dogo- 
itlel jeznega sekretariata za 

i i tit. 'f1 socialno politiko Vuka 
S bj eviča v Budimpešti, najr; ui v rmumipta
y^°^ovanska podjetja v pri- 

' i® s svojimi delavci s

tei
VESTI

^>;™sr-po.
J so v ZRN. Eden

d neniških predpisov zah- 
tj fdde v noben njihov turist, kii v » njinov iunsi, ki

£ Hi na Ju8oslavijo, ne sme ča-m Ha 6WdAaviJOj ne sme ca- 
|0tela vPrevoz od letališča do

'°J Kompasa v Z
ž|i a boi3ec^ennann spoi

Pred- 
ZRNje 

Hermann sporočila,
A ]?. tožili 2ahtevali odškodnino 

[P ^ k, nJsakega našega hote-^ £5“ iio-avgo
isfe bo mogel namestiti 

0v ter izpolniti po-u« “e. Tli, cer izpolniti po- 
sl^rih kreP temelji na lanskih 
h!!1 let^!vZnanih jugoslovan-

esnici pa jih ni bilo!

EGS
Po oceni izvršne komisije 

EGS je trenutno v državah 
članicah precej nezaposlenih, 
in to v ZRN blizu 600 tisoč, 
v Italiji več ko 300 tisoč, v 
Franciji več kot 140 tisoč in 
v Belgiji več kot 100 tisoč. V 
najboljšem položaju je vseka
kor ZRN, ki lahko zaposle
nost ureja s pomočjo zmanj
šanja priliva tujih delavcev.

AVSTRIJA
Novi zakon o zaposlo

vanju v Avstriji bo izredno 
pomemben tudi za naše de
lavce in za tuje delavce na
sploh. Najbolj bistveni novo
sti v tem zakonu sta izredno 
strogo obravnavanje ilegal
nega zaposlovanja in uzako
nitev dolžnosti delodajalca, 
da lahko zaposb tujega delav
ca le pod pogojem, da mu 
omogoči ustrezno stano
vanje, ki mora biti u.ejcno v 
skladu z zakonom predpi
sanimi normami.
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Sindikalni mir v ZDA 
zatišje pred viharjem

Kljub relativnemu miru na sindikalni fronti je bilo junija letos v 50 državah 
ZDA 543 delavskih stavk, ki pa se bile omejene lokalno, pa tudi po številu

stavkajočih

vala pri gradnji nekaterih po
membnih objektov ria Madžar
skem, določeno število naših 
ljudi pa naj bi imelo tudi mož
nost za neposredno zaposlitev v 
madžarskih podjetjih, ki jim 
primanjkuje delavcev. Skupina 
kakih 400 jugoslovanskih delav
cev dela že od lanske jeseni tudi 
v Sovjetski zvezi, in sicer pri 
urejanju velikega hotela Inturist 
v črnomorskem letovišču Jalta. 
Zaslužijo približno toliko kot 
naši rojaki v ZR Nemčiji.

Naša osnovna usmeritev pa 
kljub temu ne sme biti v tem, 
da bi izvažali delovno silo, bo
disi na zahod ali na vzhod, tem
več v tem, da bi, v nasprotju z 
dosedanjimi mlačnimi prizade
vanji, čim odločneje in čimprej 
storili vse, da bi naše ljudi pro
duktivno zaposlili doma.

Zdravstveno stanje gospodarstva v ZDA se, 
čeprav zlagoma, vendarle izboljšuje. Industrij
ska proizvodnja narašča, inflacija pa se nekoliko 
ublažuje.

Nadaljnje izboljševanje gospodarskih razmer 
v ZDA pa je bolj kot kdaj prej odvisno od 
reagiranja delavskih sindikatov na nezadržno 
rast maloprodajnih cen ter na nazadovanje real
ne vrednosti delavskih zaslužkov. „Dolgo vroče 
poletje" na sindikalni fronti, ki so ga nekateri 
napovedovali po ukinitvi nadzora nad cenami in 
zaslužki ob koncu aprila letos, ni nastopilo, 
čeprav so bila v zadnjih tednih junija v teku 
pogajanja za obnovitev nekaterih kolektivnih 
pogodb, tako denimo za 110.000 delavcev v 
tekstilni industriji. Ta pogajanja so se končala 
večidel v miru, z doseženim zvišanjem mezd, ki 
je v industriji pnevmatik Dunlop celo preseglo 
vsa pričakovanja.

Sindikalna fronta v ZDA torej ostaja mirna, 
kljub temu da so junija v 50 državah ZDA 
doživeli kar 543 stavk. Skoraj vse pa so bile 
lokalno omejene in so zajele le manjše skupine 
delavcev. Lani v tem času so našteli le 280, a 
pred tremi leti 363 stavk.

Sindikalno zatišje preseneča tembolj, ker je 
delavstvo v splošnem nerazpoloženo zaradi 
naraščajoče draginje. Inflacija v ZDA je letos 

.dosegla stopnjo 12% do 13%, kupna moč 
delavcev pa se je zavoljo tega občutneje znižala. 
Delavski zaslužki so se v masi v zadnjih mesecih 
zvišali le za nekaj več kot 10 %. Po lanskem 
nazadovanju realne vrednosti zaslužkov za 3 %>, 
letos delavske plače še teže dohajajo draginjo.

Mir na sindikalni fronti v ZDA preseneča tem 
bolj, ker je najpomembnejša osrednja ameriška 
sindikalna organizacija AFL-CIO napovedala

odprto vojno Nixonovi administraciji, ki ji očita 
politično in gospodarsko neučinkovitost. Pred
sednik te sindikalne organizacije je celo pozval 
Nixona, naj odstopi.

Opazovalci sodijo, da so se ameriški sindikati 
vsaj začasno odločili za premirje, zavedajoč se 
še vedno težavnega položaja gospodarstva. Zave
dajo se tudi, da zvišanja stroškov dela za 11,3 %> 
z zadnjimi pogajanji ne morejo več prenape- 
njati, ker bi s tem tvegali nevarnost porasta 
nezaposlenosti, katere delež se je že zvišal na 
5,2 %>. V sistemu, v katerem je moč sindikatov 
skoraj izključno odvisna od članarin, se nezapo
slenost kaj lahko sprevrže v razpad sindikatov.

Dejstvo je tudi, da so pogajanja za obnovitev 
najpomembnejših kolektivnih pogodb šele na 
obzorju. Tako bodo v avgustu potekala pogaja
nja, ki zadevajo zaslužke kakih 650.000 delav
cev telefonskih družb. V septembru oziroma 
oktobru bo na vrsti obnavljanje kolektivnih 
pogodb v letalskem prometu (85.000 delavcev 
in uslužbencev), v novembru pa bodo sledila 
pogajanja v premogovništvu (80.000 delavcev). 
Končno pa se bo decembra sindikalno leto 
sklenilo s pogajanji za obnovo pogodb na želez
nici (500.000 delavcev). Železniški sindikati so 
že zahtevali zvišanje delavskih zaslužkov za 
20% v treh letih veljavnosti sporazuma.

Šele jeseni bo potemtakem mogoče presoditi, 
kakšno bo vedenje sindikatov v dokaj delikatnih 
ameriških ekonomskih razmerah, toliko bolj, 
ker je tudi trenutno zatišje v dokaj razvejanih in 
po dejavnostih raznovrstnih sindikatih gradbe
nega kompleksa po vsej verjetnosti le krajši 
premor pred jesenskim viharjem.

N. Ž.

Na potezi je vlada
V Novi Gorici so se sestali predstavniki novogoriške in goriške občine • 
Sodelovanje na gospodarskem, kulturnem, urbanističnem in drugih pod

ročjih

Po treh letih so se v Novi 
Gorici pred nedavnim sestali 
predstavniki Nove Gorice in 
Gorice ter se pomenili o prihod
njem sodelovanju, hkrati pa 
ocenili dosedanje uspehe na 
tem področju. Izdelali so pro
gram sodelovanja, prav tako pa 
za vsako področje dela našteli 
naloge, ki naj bi jih prvenstveno 
reševali. Tako je obema občina
ma v prid povečanje malo
obmejnega prometa, kije v zad
njem času precej upadel. Priza
devanja, da bi bolj liberalizirali 
prehode in uredili še nekatere 
druge stvari v zvezi s tem, so 
upravičena. Prav tako imata 
obe občini splet skupnih pro
blemov pri varstvu okolja in 
urbanizmu. Predsednik novo
goriške občinske skupščine 
Jože Šušmelj, ki je vodil našo 
delegacijo, in goriški župan Pas- 
quale de Simone, ki je bil na 
čelu delegacije svoje občine, sta 
zatrdila, da se bodo stiki poglo
bili, saj je vedno bolj treba

skupno reševati probleme, ki 
zadevajo obe komuni.

Največ govora na srečanju je 
bilo o gradnji mednarodnega 
mejnega prehoda na Vrtojben- 
skem polju, kamor naj bi se 
stekli dve najpomembnejši kon
tinentalni cesti: na naši strani 
Slovenika, na italijanski pa glav
na cesta iz industrijskega baze
na Milano - Torino. Na obeh 
straneh je zgrajenega že veliko. 
Pri nas vsa infrastruktura razen 
povezovalne ceste, onstran meje 
pa bo na pomlad že priključen 
na mednarodne ceste celoten 
mejni kompleks.

Kdaj' bo promet stekel čez 
novi mejni prehod, še ni znano. 
Odločitev je odvisna od dogo
vora obeh vlad. Občini sta nam
reč že storili vse, kar je bilo v 
njuni moči, sedaj sta na potezi 
vladi, pravzaprav rimska vlada, 
saj je naša že pred časom pri
volila v odprtje novega prehoda. 
Iz Rima pa ni glasu in molk 
samo škodi razmeram ob meji,

tako gospodarskim kot politič
nim.

Nekaj podobnega je z želez
niškim mejnim prehodom v 
Novi Gorici, ki ga ne smejo 
uporabljati druge države. Zmog
ljivosti na naši strani so nepri
merno večje in bi železnica 
lahko pretovorila tudi tovor 
tretjih držav, ki se za to zelo 
zanimajo. Hkrati pa je železnica 
prek Sežane zelo obremenjena. 
Tudi pri tem ni željenega uspe
ha. Predstavniki goriške občine 
so zagotovili, da se bodo zavze
mali, da se oba problema čim
prej rešita, saj sta življenjskega 
pomena za njihovo mesto, se
veda pa nista nepomembna tudi 
za Novo Gorico.

M. HOŽIČ
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SREČANJA

VELENJE

Sodelovanje
mladih

Občinska konferenca 
Zveze mladine Velenje se je 
pred leti vključila v medna
rodno organizacijo za sode
lovanje mladih Kreis Jugend 
Ring s sedežem v Esslingenu 
v Zvezni republiki Nemčiji.

Doslej so bili v središču 
Šaleške doline mladi iz 
Esslingena in iz Schiedama, 
letos se jim je pridružila še 
mladina iz francoskega me
sta Vienna.

Letos je bila že na obisku 
v Velenju skupina 20 mla
dincev in mladink iz Schie
dama in Vienne. Mladi iz Ni
zozemske in Francije so si 
med bivanjem pri nas ogle
dali zanimivosti Šaleške doli
ne, obiskali pa so tudi rudar- 
sko-elektroenergetski kom
binat Velenje in tovarno go
spodinjske opreme Gorenje 
Velenje. Pogovarjali pa so se 
o organiziranosti mladih, o 
samoupravljanju ter o var
stvu in vzgoji predšolskih in 
šolskih otrok.

Zdaj pa je na obisku v 
Schiedamu in Vienni sku
pina mladincev in mladink iz 
šaleške dohne, ki preživljajo 
pri prijateljih na Nizozem
skem in v Franciji del počit
nic, pomagajo pa pri utrje
vanju prijateljstva in razume
vanja med mladimi vsega 
sveta.

(vš)

AJDOVŠČINA

Sadovi
pobratenja
Pobratenje med Ajdovšči

no in Quilianom pri Šavoni v 
Italiji je rodilo prve sadove. 
Po nekajkratnih srečanjih 
predstavnikov občinske 
skupščine in družbenopoli
tičnih organizacij ter občine 
iz Quiliana so se pred dnevi 
prvič srečali tudi pionirji 
obeh mest. V Quiliano je 
namreč odpotovalo dvajset 
ajdovskih pionirjev, k nam 
pa je prišlo prav toliko nji
hovih otrok.

Z otroki so poleg vzgoji
teljic tudi nekatere družine, 
ki so nastanjene v zasebnih 
hišah v Črnem vrhu, otroci 
pa prebivajo v prostorih 
tamkajšnje osnovne šole. Iz 
Ajdovščine so na počitnicah 
v Italiji tri družine, po ena iz 
Tekstine, Mlinotesta in 
Fructal-Alka, iz Quiliana pa 
sta prišli dve. Med bivanjem 
pri nas si bodo ogledali več 
turističnih in kulturnih zani
mivosti, popeljali pa jih 
bodo tudi v bolnišnico Fra
njo

M. H.,
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IZ ŠESTIH REPUBLIK

ZAPISKI S POTI PO VOJVODINI

Majava 
ravnovesja na 
trgu s pšenico

Domača pšenica je bistveno cenejša od »medna
rodne«, vendar ji je grozila nevarnost, da bo na
posled postala preveč poceni in drugo leto - če 
prej ne - bi se morali soočiti z dejstvom, da ima
mo domače za prehrano premalo • Velike razlike 
v interesih potrošnikov in pridelovalcev so lahko 

le navidezne

Po zadnjih dnevnih poročilih, ki so prihajala iz Vojvodine, vse. 
tako kaže, da je letošnja žetev pšenice naposled pod streho. 
Zaenkrat seveda še ni natančnih podatkov, kolikšen je letošnji 
pridelek, vendar imamo na voljo strokovne napovedi, ki so — po 
tradiciji - vedno zelo blizu resnici. Povejmo kar naravnost: v 
Vojvodini, žitnici Jugoslavije, so napovedali, da bodo letos pridelali 
165.000 vagonov pšenice. To je nekaj več kot lani, ko je bila letina 
izjemno ugodna. Letošnji porast gre predvsem na rovaš nekaj večjih 
površin pod pšenico, kar je „amortiziralo“ delen padec hektarskih 
donosov zaradi relativno neugodnih vremenskih razmer.

Že kar na prvi pogled je treba priznati, da je 165.000 vagonov 
zrnja velik dosežek, vendar je vsekakor treba upoštevati, da je 
številka le „površinski“ oris nekega dogajanja, ki je veliko bolj 
zapleteno samo od — gledano s kmečkimi očmi — setve in žetve. 
Ne nazadnje gre tudi za cene. Rastoča neskladja med dvigajočimi 
se cenami reprodukcijskih materialov in stroškov pridelovanja 
sploh in med zamrznjeno ceno pšenice je vse bolj vodilo vojvo
dinsko „poljedelsko tovarno" v neprijetne zagate in prinašalo tudi 
precej hude krvi. In razprav. In nujnih predlogov za izboljšanje.

Gledano malce poenostavljeno, bi lahko rekli, da smo se zadnje 
čase morali soočati predvsem z dvema stališčema: vojvodinskim 
(torej pridelovalskim) in jugoslovanskim (potrošniškim). In v 
ozadju domače polemike so še mednarodna'dogajanja s hrano in 
okoli hrane. Za pravilno razumevanje razmer moramo upoštevati 
kar vse silnice, ki vplivajo na delo in življenje vojvodinskega kmeta, 
zasebnega in družbenega.

Za Vojvodinca ima pšenica nekakšen privilegiran položaj. Je 
osnova vsega gospodarjenja in nemalokrat tudi vprašanje časti. Res, 
tu sta še koruza in sladkorna pesa — „velika trojica" med 
poljščinami — vendar ima pšenica venomer poseben ,/ven“, čeprav 
ni na prvem mestu po številu pridelanih vagonov ...

Ali, kadar cena ni najbolj ugodna ... Še do nedavna je bila 
pšenica le po 1,80 din za kilogram. Za primerjavo naj povemo, da 
je bila ta cena skoraj za polovico nižja od svetovne! Vendar je v 
Vojvodini bilo še do nedavna največ kritičnih razprav zaradi 
primerjave s ceno koruze, ki velja 2,20 din za kilogram. Poznavalci 
razmer so že s povišanim glasom obetali, da bomo docela razvred
notili učinek letošnje žetve pšenice, če ne bomo ukrepali izredno 
hitro. Natančneje, pet minut pred dvanajsto, kajti predlogi za 
nujno povišanje cene pšenice so bili stari že štiri mesece —..odmeva 
pa od nikoder.

Ni šlo za to, da bi neugodna cena vplivala na obseg žetve, saj 
navsezadnje kmet nima učinkovitega protiukrepa, ko mu pa žito že 
raste. In tudi prodati ga mora — ah pa ne! Povedati je treba, da se 
je glavna nevarnost skrivala v zastoju v izvozu živine. Doma je 
ostalo na tisoče glav, ki jih je treba seveda krmiti. S čim? 
Primerjava med ceno pšenice in koruze da odgovor na zastavljeno 
vprašanje kar sama od sebe. V „našem“ primeru bi krmljenje s 
pšenico pomenilo za živinorejce manjšo izgubo, kot jo bodo imeli 
sicer. Poznavalci razmer so napovedovali, da lahko ob nespreme
njenih cenah „odpišemo“ kar 50.000 vagonov pšenice ali - z 
drugimi besedami — skoraj tretjino žetve!

Omenjena dejstva moramo vsekakor upoštevati z vso resnostjo, 
če hočemo prav vrednotiti nedavno povišanje cene pšenice na 2,20 
din za kilogram. Bo ukrep pomagal? Navsezadnje pšenica ni 
presegla’ vrednosti koruze, kar bi bilo razumljivo, temveč jo je le 
dosegla. Pri določanju nove cene je šlo vsekakor za kompromisno 
rešitev in zdaj lahko samo upamo, da bo dovolj učinkovita.

Jugoslovansko stališče, če ga lahko tako imenujemo, je seveda 
nekaj drugačno. Najlaže ga označimo s pričakovanjem potroš
nikov, ki pravijo, da so zainteresirani predvsem za hrano po takih 
cenah, ki bo sprejemljiva za vsakogar. To še predvsem velja za 
pšenico (točneje kruh), kije še vedno osnova vse naše prehrane, naj 
bo to dobro in zdravo ali ne. In videti je, da bo tradicija še dolgo 
obveljala.

Vprašanje je v bistvu samo eno: kako priti do poceni kruha?
Prav gotovo ne tako, pravijo v Vojvodini (in ne samo tam), da

Srečanje n pametjo TE DNI 
SO REKLI

Še pred nedavnim so v republiških elektro
gospodarstvih, tudi v slovenskem prevladovale 
avtarkične težnje, čeprav je bila vrsto let kljub 
rastoči porabi električne energije zapostavljena 
graditev prepotrebnih novih elektrarn.

Tako so zagovorniki avtarkičnega razvoja 
proizvodnje električne energije tudi v Sloveniji 
trdili, da bi bil prenos manjkajoče energije, 
denimo iz bosanskih ali še celo srbskih termo
elektrarn predrag zaradi velikih izgub energije 
na prenosnem omrežju. Posledica takšnih po
gledov je bilo celo nazadovanje proizvodnje pre
moga v državi kot ena izmed glavnih osnov za 
pridobivanje primanjkujoče električne energije, 
s stališča slovenskega gospodarstva pa so takšna 
stališča ob večletnih jalovih razpravah o umest
nosti graditve te ali one elektrarne povzročala 
čedalje večje zakasnitve pri pokrivanju vse 
očitnejših primanjkljajev električne energije ter 
z njimi povezane izgube dohodka zaradi po
gostih in vse bolj občutnih redukcij dobav elek
trične energije.

Bilo bi neumestno, ko bi zdaj pogrevali raz
loge, ki so povzročili investicijsko mrtvilo v slo
venskem elektrogospodarstvu, čeprav ne mo
remo mimo ugotovitve, da je tudi nekdanji re
publiški izvršni svet z razkosanjem prej enot
nega elektrogospodarskega sistema v Sloveniji 
prispeval svoj delež k avtarkičnim težnjam v tej 
bazični proizvodni dejavnosti in potemtakem 
tudi k neenotni in neusklajeni investicijski po
litiki v elektrogospodarstvu.

Dejstvo je, da so bile potrebne politične spre
membe in pobude v zveznem in republiškem 
merilu, katerih zasluga je bila vnašanje pre
potrebnega reda in proizvodne ter investicijske 
discipline v dejavnost, ki -že zaradi svoje po
membne vloge in specifične proizvodnje zahte
va povezanost v čimbolj enoten sistem v repu
bliškem kot tudi zveznem merilu. Pod vplivom 
teh sprememb so bili v pičlih nekaj mesecih do
seženi pomembni rezultati od ponovne zdru
žitve elektrogospodarskih podjetij v enotno 
republiško organizacijo in enoten sistem, pa tja 
do sprejetja dolgoročnega programa graditve ve
likih elektroenergetskih objektov, ki bodo - 
čeprav z zakasnitvami, nastalimi zaradi prej

boste z nizkimi cenami prisilili kmeta, da bo „metal“ pšenico z njiv 
in jo nadomeščal z gospodarnejšimi poljščinami, na drugi strani pa 
bomo morah manjkajočo pš enico uvažati (kako je s tem, imamo 
lepe primere iz še ne tako zelo oddaljenega obdobja). Zakaj ne bi 
ustvarih takih razmer, da bi imeh dovolj svoje pšenice, če so pri nas 
izredno ugodni pogoji za gospodarno pridelovanje? To je vpra
šanje, ki je bilo letos izredno aktualno in bo prav gotovo tudi v 
prihodnjih letih, ko bo tekla beseda o usklajevanju" interesov 
pridelovalcev in potrošnikov.

Omenih smo uvoz. Navsezadnje pri njem ne gre samo za to, daje 
cena pšenice na svetovnem trgu bistveno višja kot doma in je 
seveda treba uvoženo plačevati v trdnih devizah, za katere smo 
vedno v zadregi; Ne gre pozabiti tudi na izredno pomembno 
sestavino mednarodne trgovine s pšenico. Le-ta je že ves čas po 
drugi svetovni vojni eden najpomembnejših strateških „artiklov“ in 
njeno prodajo ves čas spremlja niz pritiskov in izsiljevanj. Za 
primerjavo naj spomnimo, da je na primer pšenica orožje, ki jo 
ZDA ta čas najpogosteje uporabljajo v gospodarskem boju z 
izvoznicami nafte. Pšenice se v mednarodnih razmerah drži kaj slab 
sloves... In tudi zaradi tega kaže temeljito razmisliti, kaj bomo 
napravili z domačo proizvodnjo in koliko zlatega zrnja bomo’ sploh 
imeh. Pšenica pač ni samo „problem Vojvodine" niti ni cena kruha 
samo „problem potrošnikov...

IGO TRATNIK

omenjenih razmer - pripomogli k pokrivanju 
visokih primanjkljajev električne energije v na
slednjih letih.

Čeprav investicijski program še ni povsem 
razčiščen niti ne dokončen, je graditev NE 
Krško, ki se prej ni premaknila z mrtvega tira, 
vendarle tik pred začetkom, sprejeta pa je bila 
tudi že odločitev o graditvi četrtega bloka TE 
Šoštanj, za katero so priprave tudi že v teku. 
Udarec zagovornikom avtarkičnega razvoja slo
venskega elektrogospodarstva pa je slovenska 
finančna udeležba pri graditvi petega bloka 
termoelektrarne v Tuzli, ki bo slovenskemu 
gospodarstvu zagotovila dodatno energijo v 
letih, ko bodo primanjkljaji domnevno naj- 
občutnejši

Zadovoljivi premiki v medrepubliškem pove
zovanju so bili doseženi pred nedavnim tudi s 
sklenitvijo dogovora o dolgoročnem sode
lovanju med elektrogospodarstvi treh republik, 
to je Hrvaške, Bosne in Hercegovine ter Srbije. 
Energetsko pasivna Hrvaška je z drugima dvema 
republikama, ki dolgoročno izkazujeta presežke 
energije, sklenila dogovor, po katerem bo od 
slednjih v prihodnje prejemala znatne količine 
primanjkujoče 'energije, pri tem pa se udeležila 
naložb za graditev novih zmogljivosti termo
elektrarn Obrenovac in Gacko. Tako kot Slo
veniji bodo tudi Hrvaški v naslednjih štirih letih 
primanjkovale znatne količine električne ener
gije, konkretno od 1,7 do 2,2 milijarde kWh 
letno.

Vsa ta povezovanja in soudeležbe pri graditvi 
skupnih novih elektroproizvodnih zmogljivosti 
demantirajo poglede o energetski samo
zadostnosti posameznih republik, kajpada ob 
predpostavki, da bo v naslednjih letih hkrati z 
novimi medrepubliškimi elektrarnami zgrajeno 
tudi zmogljivejše prenosno omrežje kot pogoj 
za ustreznejšo izrabo in vrednotenje ogromnih 
rezerv premoga in še zlasti lignita v BiH in Srbiji

Tudi Slovenija se bo morala kljub dograditvi 
NE Krško in TE Šoštanj IV opreti na dodatne 
energetske vire iz drugih republik, predvsem iz 
Bosne in Hercegovine, če naj bi v naslednjih 
letih ublažila grozeče visoke primanjkljaje 
energije. N. Ž.

DUŠAN PETROVIČ” 
SANE, predsednik zvefi,-' 
konference SZDLJ v ■»rjat 
ob tednu sohdamosti: [a(j

Letošnji dan solidarfi^ 
26. julij — in teden soli* y 
nosti, ki bo trajal do 
avgusta - sta posebno I jj. 
membna za organiziraj 
trajno dejavnost vseh oC 
ziranih socialističnih ^ 
SZDL pri uresriičevf,*
samoupravnega bistva so*

m
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HRVAŠKA

Smo res tako bolni?
. Lani so zaradi bolezni na 

Hrvaškem izgubih več kot 
18 milijonov delovnih dni. 
Na vsakih 100 zaposlenih je

bilo celo 93 na bolniškem 
dopustu. Nihče ne ve, ko
liko stane boleznina do 30 
dni, znano pa je, da so lani

odškodnine za bolezen nad 
30 dni veljale to republiko 
541 milijonov dinarjev ah 
34 % več kot leto.poprej.

listične solidarnosti. 2e f e|j 
tem datumom so bile op* > J 
Ijene pomembne družb*1 ^ 
politične naloge, da bi ^^ 
najustreznejše rešitve ^ 
čimbolj vsestransko upj ^ 
•ustavnega načela o s#ya] 
nosti in vzajemni P0l?i|; 
naših delovnih ljudi in j ^ 
nov. Tako se je, poleg ^ 
gega, s podpisom dogo'1 ^ 
predstavnikov vseh j i(l( 
republik in pokrajin o1*!)) 
novitvi sredstev soli daj)[, 
za odstranjevanje poj J 
elementarnih nezgod ufei in 
čila humana ideja, ki ^ 
rodila sicer že mnogo P 
postala pa je še p05* 
aktualna neposredno p° 
tastrofalnem potresu 
Skopju v juliju 1963.
Ta dogovor je nastal ko’ 
zultat polnega soglasja' 
republik in avtonomnih 
krajin, kot odraz intef* 
delavskega razreda, vseh 
rodov in narodnosti. 
vor predvideva, da bodo 
lovni ljudje in občani, ^ 
upravno organizirani, oj 
njevali posledice elernefl 
nih nezgod ter da boj 
skladu s svojimi možfl j 
sodelovali pri formiranj^ 
lidarnosti. S tem so uSjj 
jeni najširši pogoji, da b 
načela sociahstične soh* 
nosti uresničila kot sesw 
del samoupravljanja.

BOSNA IN HERCEGOVINA
mm

NAŠEGA DOPISNIKA

Premajhne
kapacitete

srednjih
šol

Več premoga a

H

S tem dogovorom ' 
naša družba organ? 
tako, da bo lahko Pl 
časno in učinkovito z ar, 
Ijala pomoč ob elementi 
nezgodah. Sredstva se b 
kot je znano, form' 
višini 0,2 % letnega dh 
nega proizvoda v orgaj 
jah združenega dela, 1 
nah, pokrajinah in tef

Da bi povečah proizvodnjo 
premoga zaradi povečanih po
treb na trgu, so v Titovih rud
nikih Kreka-Banoviči pričeh od
pirati nove površinske kope: 
Krojčica, Hustiči, Turija in 
Kariči. Na nekaterih bodo pri
čeh z obratovanjem že letos. Po

sprejeti dinamiki Titovi rudniki 
Kreka-Banoviči iz leta v leto po
večujejo proižvodnjo premoga, 
tako da bo v desetih letih pro
izvodnja sedanjih 8 milijonov 
ton narasla na približno 20 mi
lijonov ton.

kah. Kaj to pomeni• i__ _ __. i
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Sedanje kapacitete šol druge 
stopnje v Črni gori bistveno za 
ostajajo za potrebami nadalj 
njega izobraževanja kadrov 
Tako ocenjujejo, da letos pri 
bližno 2000 učencev iz osnov 
nih šol ne bo moglo nadaljevat 
izobraževanja na drugi stopnji 
Najslabše so razmere v Tito 
gradu in Nikšiču. Zato ni na
ključje, da se vsako leto na 
jesen šole odločijo za dodaten 
vpis kljub temu, da so razredi 
že zdavnaj polni. Tako bo 
bržčas tudi letos.

V Črni gori že nekaj let ugo
tavljajo, da so kapacitete šol 
drage stopnje bistveno pre
majhne in da so nepravilno raz
porejene. Toda dejstvo je, da so 
doslej v tej republiki storili vse 
premalo, da bi povečali zmoglji
vosti tako imenovanih srednjih 
šol. Opozarjajo pa tudi na po
jave, ko skuša vsaka občina raz
viti vse smeri šolanja na dragi 
stopnji, kar velja zlasti za razvi
tejše občine. Tako se dogaja, da 
kljub vsesplošnemu pomanjka
nju šolskih kapacitet ostajajo 
nezasedene nekatere šole, kar je 
značilno predvsem za severnp 
predele te republike.

J. S.

rialnem
pove podatek, da 
naslednjih desetih s, 
obveznim izločanje!11 Ji 
prispevka zagotovili sreJii 
v skupni vrednosti 
mihjard dinarjev. pe
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IZ NAŠE DRUŽBE

OB VELIKI CESTI
^dar se pogovarjamo o bodoči cesti lavec zasluži 4000 din na mesec. Tako mu osta- 

VlPtilj—Nova Gorica, le malokrat ali pa sploh ne še nekaj za družino. Po navadi delavci delajo 
:veG Pomislimo na ljudi, ki trdo delajo, da bo vse sobote, ko pa dobijo osebne dohodke, imajo 
izrko stekla po široki cesti reka avtomobilov, prosto soboto in ponedeljek, da lahko gredo 

L 0 Pa tohko-bolj mislijo in skrbijo-zanje v 
pPenih podjetjih, kjer so ti delavci zaposleni. 

riiO .j d nedavnim sem obiskala nekatera delav- 
0li- y aselja ob cesti Hoče—Levec. 
pr\( J Framu ima gradbeno podjetje Slovenija 
iol|je 10 barak za svoje delavce. Le-ti so skoraj 
ju« ■ 12 drugih republik in se redkokdaj vračajo 
)rgiJIllov- Zdto morajo imeti primerna bivališča, 

šil po 12-urnem utrudljivem delu lahko 
jJ!ejo in si odpočijejo.

sO ,v sobah spijo po dva ali trije. Sobe so skrom- 
e p' j, °Premljene. Tam najdemo dve ali tri po- 
op[ Je> omaro in mizo ter stole. Toda slednji so 
iti' ’ bolj redkost. Čeprav so ta bivališča snažna in krajev, zato je treba še bolj razgibati življenje v 
1 c Jj62'1!0 zakonu o najnižjem življenjskem stan- prostem času. V naselju imajo poleg tele- 
e u> se ne morem otresti vtisa, da sem bila v *
)0f Pusti kasarni. Z malo truda bi se dalo sobe 
oli1 Vj ‘11 bolj domače, bolj tople. Seveda je to 
oti Posameznikov. Soba od sobe se razlikuje 
oC. ko uganeš, kakšni ljudje živijo v njej. Za

domov.
Prav gotovo pa se 250 delavcev, kolikor jih je 

trenutno v naselju, ne more zadovoljiti samo z 
delom, hrano in spanjem. Ti delavci, predvsem 
so to mladi ljudje, si želijo zabave in sprostitve. 
V ta namen imajo v veliki jedilnici televizijski 
sprejemnik in časopise. Zadaj za naseljem so si 
sami uredili košarkarsko igrišče z razsvetljavo.

Gradbeno podjetje Gradis ima dve naselji: v 
Prelogah in v Žičah. Ti dve naselji sta podobni 
prejšnjemu, le da sta precej manjši.

Začutila sem, daje najbolj živahno v Žičah. 
Naselje je odmaknjeno od ceste in od bližnjih

m sami ne znajo poskrbeti za toplino v 
morda lahko poskrbelo vodstvo naselja.

vizijskega sprejemnika in časopisov tudi knjiž
nico. Organizirajo tudi ogled gledaliških pred
stav, enkrat letno gredo na daljši izlet. Največja 
aktivnost pa se je razvila na športnem področju. 
Posebno mladi po večerih preskušajo svoje 
moči na nogometnem ali odbojkarskem igrišču. 

Ljudje v naselju so tudi delavci-samo-
li izgovoru z delavci sem zvedela, da so sicer upravljavci. Imajo svoje osnovne organizacije 

3 if ,Qv°ljni s stanovanji, toda zdi se mi, da bi bili sindikata. V zadnjem času je vedno bolj opaziti 
ifiif ,tDolj veseli živahneje in prijetneje opremljenih zanimanje za sodelovanje v razpravah in za od- 
,s!i fj, loČanje.
urei^unomska cena za hrano je 1100 din, za 
i s« '0vanje pa 150 din na mesec; od tega delavci 

aJ° 650 za hrano in 60 za stanovanje. De-

Tako teče življenje v naseljih ob gradbišču, 
cesta pa postaja iz dneva v dan- večja realnost.

R. S.

Gradnja mostu na Prelogah je v zaključni fazi

V Srečni deželi je nekoč 
živela princesa Ivanka, hči 
kralja Janeza Malega in se je 
že nekaj let kar naprej jo
kala. Njena nenehna žalost 
je tolikanj zaskrbela njegovo 
veličanstvo, da je pred dnevi 
poklical na dvor štiri naj
boljše humoriste, ki so slo
veli daleč naokoli in jim je 
dejal:

„Če bo kdo med vami pri
pravil mojo punco do tega, 
da se bo smejala, mu dam 
njeno roko in še pol kra
ljestva/1

In se je zasmejal.
Princesa, pa se je še kar 

naprej jokala.
Tretji je dejal:
„Vaše visočanstvo, naj 

vam glede teh prevoznih 
sredstev povem vso resnico. x 
Najprej sije namreč minister 
Grega kupil navadno kočijo 
in ko je za to dejstvo zvedela 
žena ministra Mohorja, je 
le-ta kupil posrebreno ko
čijo, in ko se je z njo pojavil 
v javnosti in jo je videla bolj
ša polovica ministra Bolte- 
žarja, je slednji kupil po-

HUMORESKA

dežele skušal ugotoviti, kdaj 
bo doma užil tohko demo
kracije, kot mu je zagotavlja 
ustava njegove domovine. 
Botra Jaga je rekla: Čez 
kakih petdeset let, ko vaju 
več ne bo. In oba spraše- 
valca sta bruhnila v jok. 
Potlej jo je naš občan iz 
Srečne dežele vprašal: Vi, ki 
večno živite, boste prav go
tovo vedeli, kdaj bo vse

SODOBNA
PRAVLJICA

Humoristi so odšli v prin
ceskino sobano in so skušah 
nasmejati objokano žensko 
bitje.

Prvi je dejal:
„Vaše visočanstvo, bi vas 

lahko vprašal, če veste, kaj 
je kočija? “

Princesa je molčala.
„Veste,“ je rekel humo

rist, „kočija je sodobno pre
vozno sredstvo, s katerim se 
vozi ljudstvo po svojih pred
stavnikih.11

In seje zasmejal.
Princesa pa se je še kar na

prej jokala.
Drugi je dejal:
„Vaše visočanstvo, mi 

lahko poveste, kako si člo
vek v naši družbi lahko za
gotovi kočijo? 11

Princesa je molčala.
„Veste,“ je rekel humo

rist, „vsi naši ministri so si 
kupih kočije in potem so si 
napisali potne naloge za 
službeno potovanje v Skan
dinavijo in ko so obisk ah 
Norveško, Švedsko in Fin
sko, so jim ministrstva, ki 
jim načeljujejo, izplačala 
prav toliko denarja za kilo
metrino, kolikor so plačah 
za nakup kočij.11

.

zlačeno kočijo. In tako je 
žena prvega ministra Gašper
ja sklenila, da bo njen mož 
kupil diamantno kočijo, 
vendar take ni bilo ne na do
mačem in tudi ne na tujem 
trgu in zavoljo tega se je 
žena prvega ministra ime
novala za predsednico osred
nje komisije za odpravo ne
upravičenih socialnih razlik 
v Srečni deželi.11

Humorist se je smejal, 
princeska pa je vzrojila:

,.Pišite me v uh s temi 
vašimi kočijami.11 

Četrti je dejal:
„Prav imate, vaše visočan

stvo, resnica nikoli ni smeš
na. Zato vam bom povedal 
izmišljeno zgodbo. Pred ne
davnim se je zgodilo, da so 
se trije ljudje znašli pred vse
vede botro Jago, ki živi in 
bo večno živela v Močilni
kovem grabnu, in vsak med > 
njimi ji je povedal svojo 
prošnjo:

Državljan Velike vzhodne 
dežele je skušal zvedeti, kdaj 
bo standard ljudi v njegovi 
domovini dosegel življenjsko 
raven prebivalstva v Vehki 
zahodni deželi, medtem ko 
je državljan Velike zahodne

tisto, kar so zapisah v ustavo 
naše kraljevine in kar smo 
sprejeli kot naš gospodarski 
program, postalo resnica. In 
botra Jaga se je začela jokati 
in je rekla našemu občanu; 
Veš, takrat pa tudi jaz ne 
bom več živela.11

Fant se je smejal, princesa 
Ivanka pa se je cmerila še 
bolj kot poprej.

In kralj Janez Mah je vse 
štiri tako imenovane vese
ljake izgnal iz Srečne dežele 
in ko so odhajah, je princesa 
vpila za njimi skozi grajsko 
lino: „Take vice pozna pri 
nas že vsak otrok.11

Birič, ki mu je kralj uka
zal, naj humoriste popelje na 
deželno mejo, je tedaj vrgel 
svojo helebardo v obcestni 
jarek in dejal: „Kje pa je 
rečeno, da se vsaka princesa 
mora smejati.11

In potem so se humoristi 
in kraljev birič zatekli v 
mejno obcestno krčmo in 
od tam je še pozno v noč 
odmevala pesem:
„Če bi bil jaz cesar, kralj, 
bila bi postava, 
kar bi kdo za vino dal, 
vrne mu država.11

JANEZ VOLJČ,

K0ZERIJA

'i
^ in i..
ff.J1 CJazPravah se je vse bolj počutil kot jazbec, ki so mu sitni 

5* Zavrli vs

j, s>e5/<? bil do lani direktor nekega večjega podjetja. Živel je še 
11 i.-Vv-j, °’ dokler se ni začel ves direndaj okoli TOZD. V pe-

jj. ; zaprli vse izhode iz jazbine. Hvala lepa za tako šefo- 
% te naposled dejal in se preselil za direktorja v manjše 
\'^er je bilo tako malo zaposlenih, da sploh niso imeli 

■ sveta. Za Tomaža je bilo predvsem pomembno, da se je 
rešil preganjavskih razprav okoli TOZD in — če je ves

i.

Da ne bi prehitevali logičnega poteka dogajanja, je treba razkriti 
poglavitno težavico malega 'kolektiva: osebni dohodki so v rela
tivnem pogledu zlezli že na tako nizke veje, da se je celo že di
rektorju zdelo, kako ima nizko plačo. Nedostojno nizko. Da o 
ostalih niti ne govorimo.

Tomažu je bilo sicer malce žal, ker ni že spomladi odprl plačilno 
pipico bolj na široko, vendar mu je zavlačevanje prišlo prav zaradi 
izboljševanja delovne discipline, kakor se temu strokovno reče.

Zdaj pa so stvari grozile, da bodo ušle Tomažu iz rok. Nekaj mu 
je prišlo na ušesa o zamrznitvi plač. Takoj je treba ukrepati, je 
planil Tomaž in se vrgel na delo. In tako je naletel na porazno

Pamet ne sme nikoli na dopust
K .-6^\0r Or delovne skupnosti - vsaj ne bo treba vlagati odveč- 

°l' v sporazumevanje, temveč bo vse moč kar z levo roko 
, /%° čudovitem sistemu preglasovanja. Tomaž sicer ni imel 

’o' vP°gteda v značaj „materiala“, vendar je iz izkušenj 
^iu, ltpa direktor vedno večino za sabo. Vsaj pri gla- 

~ vendur število glasov bistvo delavskega samo-
ivJV: j- .
/ j 1 {e moral - sicer nerad! — v teh pasje vročih dnevih 

fr .itna vsaka resnica dva obraza. Tudi ta, da bo imel v 
^erih^dvu manj preglavic na grbu Kakšna zmota!

. ?e /e, da so se trije nergači spravili za gostilniški pult in 
tl lePor ‘ Za minersko akcijo. Seveda minersko v smislu mini- 

ffo/ic Cnih samoupravnih načrtov. Je bil pač velik minus, da 
4C< v majhnem kolektivu, vsaj teoretično, lahko napravila 

(t' v velikem bi pa omenjeno število preprosto utonilo v 
^^dtenihgiasov).

nergače in sploh vse tiste, ki so vedno nekaj spra- 
1 Pr Tomaža so v (vsebinskem) samoupravnem smislu 
zQe^vtem glasovi In prav ti prekleti glasovi, ki jih je po- 

kL^i, claec‘no’ mu zadnje dneve niso dali spati. Tako hudo so 
K^ial * Je mu je včasih zdelo, kako mu je bilo bolje, ko se je
H, sTtozdiranjem...

°maž je bil mož na mestu.. .
m*Z'ažie

glasovalno dejstvo. Preden se je prav zavedel, mu je nad polovica 
kolektiva ušla na dopust in - zbogom glasovalna večina!

Da bi bile razmere še bolj zapletene, so na delovnih mestih 
vztrajali ravno tisti z dolgimi jeziki, večina nergačev, predrzni vpra
ševala in sploh vsi samoupravno negativni elementi.

Potem se je Tomaž domislil prave poteze. Na tiho se je odpeljal 
na službeno potovanje v Crikvenico, kjer je - ali vsaj v bližini - 
letovalo devet članov kolektiva (točneje: devet glasov). Pravočasno 
so bili obveščeni s telegrami, da so bili zbrani na enem mestu in jih 
ni bilo treba vlačiti iz morja. Manjkal je samo še en glas, ki se je 
nekje v Beli krajini šel kmeta. Ni šlo drugače in se je deveterica s 
Tomažem na čelu odpeljala v revirje ob Kolpi. Saj se je splačalo: 
kolektiv je na izrednem zasedanju v izrednih razmerah s 100 % 
prisotnih glasov in z glasom večine (vse natančno po statutu!) 
sprejel novi pravilnik o nagrajevanju. Tako, grozeča zmajeva gldva 
zamrznitve je bila že vnaprej obglavljena!

Pod točko razno je večina vseh članov kolektiva (11 od 21) 
sprejela sklep, da se letni oddih vseh prisotnih podaljša za tri dnu 
Najprej dan za to, ker so ga izgubili v psihičnih pripravah na sejo, 
potem dan, ki je šel zaradi dirkanja v Belo krajino, in naposled še 
dan zaradi vnovičnega vživljanja v dopustniško okolje.

Ko bi le vse seje tako uspele...
Ttg
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Tudi miz nižjimi osebnimi dohodki imamo morje!
I. Antič
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IZ NAŠE DRUŽBE

UREJANJE DRUŽBENO NADZOROVANEGA VARSTVA OTROK

Stisko naj bi 
omilile 

varstvene 
družine

Z letošnjim, samoupravnim 
sporazumevanjem in družbenim 
dogovarjanjem smo naposled 
uveljavili stališče, da bi naj bili 
vsi otroci, zlasti pa tisti iz-delav
skih in socialno ogroženih dru
žin, vsaj eno leto deležni načrt
ne družbene vzgoje. Vendar se 
zastavlja vprašanje, kako izpol
niti to nalogo?

Odgovor daje republiška 
skupnost otroškega varstva med 
drugim s tezami za urejanje 
družbeno nadzorovanega in pri
znanega varstva otrok v drugih 
družinah. Gre za to, da prizna
mo tako imenovanemu „črne- 
mu varstvu" domovinsko pra
vico. Z drugimi besedami: v to 
varstvo bo morala družba od
ločno poseči in ga, razumljivo, 
tudi priznati. Izkušnje so poka
zale, da so že doslej mnogi star
ši, ker jim v stiski drugega ni 
preostalo, organizirali varstvo 
svojih otrok sami in brez druž
bene pomoči

Poglejmo samo razmere v 
Ljubljani Tako je kar 9500 
otrok v varstvu pri starših, 4700 
jih varujejo sorodniki, pri svoj
cih v drugih krajih je 1400 
otrok, v varstvu pri drugih dru
žinah 3000, v stalnem varstvu v 
vrtcih je 7600 otrok, v reji 120, 
skoraj 2000 malčkov pa sameva 
cele dopoldneve brez slehernega 
nadzorstva. Lahko bi torej 
rekli, da je samo v ljubljanskih 
občinah zajeto v družbeno var
stvo skromnih 30 % vseh pred
šolskih otrok. Še slabše so, so
deč po nekaterih podatkih — 
razmere v drugih večjih mestih, 
med njimi zlasti v Mariboru, 
Celju, Kranju, Novi Gorici, No
vem mestu, Kopru, skratka v 
vseh industrijskih središčih.

VARSTVENE DRUŽINE
Večino mladih družin skrbi 

najbolj, kam med delom z otro
ki, saj v vrtcih še vedno ni do
volj prostora, ta problem si pri
zadevajo rešiti teze za urejanje 
družbenega varstva otrok v dru
gih družinah. Že doslej, čeprav 
bodo prišle v javno razpravo 
šele na jesen, pa so teze že do
živele med družbenopolitičnimi 
in organizacijami združenega 
dela velik odmev in dobile vso 
podporo.

Kajpak pa tudi družbenega 
varstva v drugih družinah ne 
bomo mogli uresničiti prek 
noči, saj je'iluzorno pričako-, 
vati, da bi lahko kmali poiskali 
potrebno število družin, ki bi 
jim lahko zaupali varstvo otrok. 
V tezah je namreč jasno zapi
sano, da želimo v Sloveniji s to 
obliko varstva zagotoviti ne 
samo varstvo, temveč tudi po
trebno vzgojo predšolskih 
otrok.

Na republiški skupnosti otro
škega varstva sodijo, da bo tre
ba načrtovano varstvo v drugih 
družinah izpeljati kar najbolj 
preudarno in z vso odgovor
nostjo. In kar je pri vsem naj
bolj važno - za nobeno ceno se 
ne bo možno prepustiti po
nudbi in povpraševanju" zato 
pa bo toliko bolj potrebno pre-

fnles

soditi, katerim družinam lahko 
res zaupamo predšolsko otroke. 
O izbiri takih družin bodo odlo
čali vzgojnovarstveni zavodi, 
skupnosti otroškega varstva in 
krajevne skupnosti, ki naj bi bili 
tudi nosilci te akcije.

BREZ ZALETAVOSTI
Da so načrtovalci akcije mi

slili pri varstvu otrok v drugih 
družinah domala na vse, kaže že 
to, da bodo za začetek izbrali 
nekaj, lahko bi jih imenovah 
eksperimentalnih varstvenih 
družin, pri katerih bo po zahte
vanih pedagoških in zdravstve
nih normah dejansko zagotov
ljeno primemo- varstvo otrok. 
Vendar ne gre samo za to.

VSAKEMU KOLEKTIVU POČITNIŠKI DOM

DARUJTE KRI - REŠUJTE ŽIVLJENJA 
SAMO KRI - NADOMESTI KRI

Objavljamo seznam krvodajalskih akcij v avgustu 1974, da bi se občani navedenih 
občin in krajev lahko čimprej prijavili občinskim odborom Rdečega križa, kateri dan 
želijo priti na odvzem krvi.
Ker samo kri nadomesti kri, je razumljivo, da si jo z darovanjem zagotovimo tudi 
sebi in svojim najbližjim, če bi jo potrebovali.
Dolžnost zdravih prebivalcev je, da kri darujejo vsaj nekajkrat v življenju, saj je ne
humano zanašati se samo na solidarnost drugih. Dajanje krvi je odraz človečnosti, 
zato Rdeči križ pričakuje na odvzem krvi vse zdrave občane.

AVGUST 1974:
ŠKOFJA LOKA - 1., 2., 3.
RIMSKE TOPLICE - 7.
RADEČE - 8.
VIDEM OB ŠČAVNICI - 13.
RADENCI - 14.
GORNJA RADGONA - 15., 16., 17. 
LJUTOMER - 19., 20., 21., 22., 23. 
NOVA GORICA - 27., 28., 29., 30.

REPUBLIŠKI ODBOR RKS 
OBČINSKI ODBORI RK

TIPAJOČI KORAK

VSAKEMU DELAVCU POCENI DOPUST

Krajevne skupnosti, vodstva 
vrtcev in zdravstvenih delovnih 
organizacij, na območju katerih 
bivajo te družine, naj bi ocenile 
tudi njihove moralne in poli
tične kvalitete. Tako bomo ne 
nazadnje krepko zaustavili na
raščanje nekontroliranega 
„čmega“ varstva, seveda vsega 
ne takoj, postopoma pa skoraj 
zagotovo. Zmotna so tudi pri
čakovanja, da se bo družinsko 
varstvo zdaj, ko nam je postalo 
zavoljo občutnega pomanjkanja 
mest v vrtcih še kako potrebno, 
spremenilo v neke vrste Zasebno 
dejavnost, kar mnoge družine, 
zainteresirane za novo obliko 
varstva, pričakujejo.

V varstvenih družinah naj bi 
bili otroci dve leti in pol, in si
cer od 6 meseca do treh let sta
rosti, v tem času pa bi zanje na
šli prostor v vrtcih. Teze prav 
tako predvidevajo, da bi vse 
otroke, ki bi jih zajeli v varstvo 
pri drugih družinah, vključili 
potem še v najmanj enoletni na
črtovani vzgojni program, ki bi 
ga bili deležni vsi predšolski 
otroci

-iv

Ustavna dopolnila so omogočila ustvarjanje 
delavskega nadzora kot samoupravne institucije 
posebnega pomena, ki naj bi zadovoljila potrebe 
po organizirani samozaščiti družbenih odnosov 
in sredstev združenega dela.

Vsekakor bi bilo zgrešeno, če bi si delavski 
nadzor prilastil vlogo nekakšne „inteme poli
cije", ali da bi postal telo, ki bi odločalo o 
vsem. Pojmi glede tega so že bolj ali manj raz
jasnjeni. Preprosto in poenostavljeno rečeno, 
delavski nadzor naj bi svojo dejavnost usmeril 
predvsem na spremljanje uresničevanja sklepov 
samoupravnih organov. Preventivno naj bi de
lavska kontrola tudi skrbela za to, da bi se 
čimbolj omejil gospodarski kriminal ter da bi 
odpravili korupcijo, podkupovanje in druge 
družbeno škodljive pojave v podjetjih in v go
spodarstvu nasploh.

Dobro leto po ustanovitvi samoupravnega 
delavskega nadzora je ponekod še precej bega
nja, nejasnosti in dilem, ki pa jih v nekaterih 
republikah, kot denimo v Srbiji, skušajo razjas
niti na posvetovanjih, primerjajoč pri tem ko
maj enoletne izkušnje pri organiziranju in delo
vanju tega najmlajšega telesa delavske samo
uprave.

Razprave na teh posvetih so v prvi vrsti po
kazale, da brez ustreznih programov dela in 
pravilnikov delavski nadzor nikakor ne bo 
mogel izpolniti svojih nalog in upravičiti svojega 
obstoja Še marsikje je - tako so ugotovili - 
samoupravni delavski nadzor prepuščen same
mu sebi, pri čemer deluje večidel le samoinicia
tivno, tako rekoč, od primera do primera, ne da 
bi mu uspelo vzpostaviti čvrstejše sodelovanje z 
drugimi samoupravnimi organi.

Izkušnje kažejo, da delo samoupravne delav
ske kontrole ne more biti niti uspešno niti smi
selno, če normativni akti, ki zadevajo dejavnost 
tega samoupravnega organa, ne predvidevajo 
oziroma ne določajo virov, iz katerih delavski 
nadzor lahko dobiva potrebne podatke in infor
macije. Prav tako je pomembno, da zadevni 
normativni akti predpišejo način priprave'teh

podatkov za seje, kot tudi predvidijo disciplin
ske ukrepe proti tistim, ki bi se izogibali ali 
upirali dajanju in pripravi takšnih podatkov.

Ker sta od dajanja in priprave zahtevanih 
podatkov odvisni vsebina in učinkovitost dela 
samoupravnega delavskega nadzora, morajo gra
divo za seje tega samoupravnega organa - če v 
podjetju ni ustrezne strokovne službe - priprav
ljati tiste službe, v katerih pristojnost sodi tudi 
priprava podatkov za druge samoupravne orga
ne.

Precej nejasnosti je tudi, kar zadeva položaj 
internih kontrol kot strokovnih služb samo
upravnega delavskega nadzora Na posvetovanju 
v Svetozarevu so na primer ugotovili, da bi 
morale strokovne službe v podjetjih ne le pri
pravljati zahtevano gradivo za seje samoupravne 
delavske kontrole, marveč tudi opozarjati na 
probleme. Naloga teh služb naj bi bilo tudi 
ugotavljanje, kako se izvajajo sklepi in pripo
ročila organov samoupravljanja, o čemer naj bi 
te službe obveščale člane delavskega nadzora 
Prek strokovnih služb naj bi člani delavske kon
trole spremljali delo finančnega in komercial
nega sektorja ter drugih sektorjev v podjetju.

Značilno je tudi, da se v večini občin še ni 
primerilo, da bi delavski nadzor zahteval podat
ke o poslovanju svojega podjetja od pristojne 
službe družbenega knjigovodstva, ali z njo vsaj 
vzpostavil stik. Prav tako še ni bilo primera, da 
bi organ delavskega nadzora obravnaval pogoje, 
pod katerimi se sklepajo pogodbe o graditvi 
investicijskih objektov in najemajo krediti, ko
likšna je višina provizij, ki jih izplačuje podjetje, 
itd

Delo delavskega nadzora pa nemalokrat ovi
rajo tudi zakonski predpisi, zlasti kadar gre za 
prekrške posameznikov. Meje pristojnosti delav
skega nadzora se začrtane ohlapno ali povsem 
pomanjkljivo, zato ni čudno, da se dejavnost 
delavskega nadzora pogosto ,,pokriva" z dejav
nostjo drugih organov samoupravljanja ter da 
delavski nadzor ob komaj enoletnih izkušnjah 
povečini še ni zaživel tako, kot bi moral.

N. 2.
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V ljubljanski regijiI 
kaj več kot 62.000 11 
jencev (en upokojen^ 
na 3,8 aktivnega ^ 
vanca), v vseh ljubljj 
občinah pa živi 37.1^1 
kojencev ah en upoV 
na 4,4 aktivnega ^ 
vanca. Razumljivo je-.: 
sveča družba tem ob^ 
potrebno skrb, ki je1 
čase vse bolj načh( 
Pred kratkim so bile & 
izdelane teze družbeni 
govora o izvajanju pr°l 
družbene pomoči, 
njene starejšim obf 
Ljubljane. Teze izM 
spoznanj, da bomo j* 
1980 potrebovah v Lf 
najmanj 2000 postelj^ 
rostnike. V ponazorit*1 
ko povemo, da bo let* 
živelo v našem glavič 
stu že 41.000 občane] 
rih več kot 75 let, } 
15 % vseh Ljubljančan* 

Med drugim teze F 
devajo, naj bi imeliv 
Ijani čez šest let sed£l 
mov za upokojence- 
sedanjih na Bokale3*1; 
boru in PoljanahjLaj b1 
dih še domove v Šiški- 
žigradom, v Mostah 
Viču. To pomeni, " 
imela vsaka ljubi
občina en dom za 
jence, njihova p°l
zmogljivost pa naj bi e1 
kih 200 postelj, kar P* 
vedno premalo glede" 
no večje potrebe.

Vsi domovi, vsa] 
o’riiobljubljajo investitor]1- 

imeli tudi primeren ( 
dard. Najmanj za 55 
valcev bodo na volj0 
posteljne sobe.

Načrtovalci 12 
dmžb enega dogovora, 
opredehh tudi dinainj 
vrstni red gradnje d. 
Tako bo še letos k0^, 
preureditev doma na l 
nah, pripravljena pa J 
vsa tehnična dokum0' 
za domova v Šiški in z,i 
gradom, ki naj bi ju' ( 
graditi še v tem letn»p 
njič bi prišla leta h) 
vrsto domova v Mosta5 jt 
Viču.

In kako bo urejen0
ciranje izgradnje t^Hj
mov? Največ inves1* ^ 
sredstev bo prispeva*,^ 
bliški zavod za ureja0* k
novanjskih zadev,
ostala sredstva pa 
morale dogovoriti vf l

kar J5!Ijanske občine,
drugim pogoj 
sredstev iz 
sklada.

Veliko sredstev - pa preveč potrel
Štorah je eno izmed ne tako številnih slovenskihŽelezarna v Štorah je 

podjetij, ki so že izdelala srednjeročni program stanovanjske grad
nje za svoje delavce. K temu so kolektiv ,,prisilile" velike potrebe 
po stanovanjih, po drugi strani pa si delavci, ki imajo izdelan stano
vanjski pravilnik in ki vedo, koliko stanovanj lahko podjetje zgradi 
ali da posojil, izračunajo, kdaj bodo prišli na vrsto in zato mnogo 
mirneje obravnavajo ta svoj problem. Poleg tega pa je takšen pro
gram stanovanjske gradnje podlaga vsemu širšemu snovanju v stano
vanjskem gospodarstvu, od občinske do republiške ravni. Stanova
nje ne more zrasti samo, potrebuje stanovanjsko naselje, urejeno 
komunalno in trgovsko mrežo, šole, otroške vrtce, trgovine itd. 
Skratka, v občim, kjer imajo jasno predstavo, koliko stanovanj bo 
treba v naslednjih letih zgraditi v posameznih krajevnih skupnostih, 
znatno laže načrtujejo in usmerjajo tudi razvoj vseh spremljajočih 
dejavnosti

V Železarni Štore so srednje
ročni program stanovanjske 
gradnje sprejeli že spomladi le
tos: v njem je predviden obseg 
sredstev, kolikor se jih bo v na
slednjih letih zbralo za gradnjo 
stanovanj v železarni ter potre
be po gradnji stanovanj.

„Veliko število zaposlenih in 
njihova sorazmerno velika raz
tresenost - naši delavci živijo 
ne le v Štorah, pac pa tudi v 
Celju, Šentjurju pri Celju in v 
okohci teh krajev — nam one- 
mogočata učinkovitejšo upo

rabo sredstev, ki jih imamo na 
voljo," je pripovedoval Štefan 
Arzenšek, vodja TOZD za grad
beno, komunalno in stanovanj
sko gospodarstvo. „Tako je 
kljub temu, da je podjetje po 
vojni zgradilo že kakih 600 sta
novanj, še vedno dolga vrsta ča
kajočih in ne kaže, da bomo v 
petletnem obdobju, ki ga zaje
ma naš program gradnje stano
vanj, zadovoljili vse potrebe po 
stanovanjih in posojilih za adap
tacijo stanovanj."

V železarni dajejo vso možno

podporo blokovni stanovanjski 
gradnji. Žal pa veliko delavcev 
živi na podeželju in je zato tre
ba vsako leto izločiti znatna 
sredstva za posojila tistim, ki 
želijo na deželi obnoviti svojo 
hišo ali pa si zgraditi novo hišo. 
Kljub temu pa so v zadnjih treh 
letih začeli prek TOZD za grad
beno, komunalno in stanovanj
sko gospodarstvo pomagati za
sebnim graditeljem tudi s posre
dovanjem potrebnih količin be
tonskega železa — proizvajajo 
ga v železarni in je tako za de
lavce kakih 10 odstotkov cenej
še kot v trgovini — pa tudi dru
gih vrst gradbenega materiala.

„Pomagali pa smo tudi pri 
nakupu ustreznega gradbenega 
zemljišča," je nadaljeval tovariš 
Arzenšek. „Tovarna je pred leti 
zgradila stanovanjsko naselje na 
Lipi Takrat je ostalo nekaj pro
stora za zasebne hiše in gradi
telji so za komunalno opremlje
no zemljišče, katerega opremo 
je plačala železarna plačali le 
minimalen znesek. Podobno je 
podjetje ravnalo tudi v Šent
jurju pri Celju, kjer je odkupilo

zemljišče, zasebni graditelji pa 
so potem podjetju v obrokih 
odplačali stroške zanj in za ko
munalno ureditev."

Vse to odteguje znatna sred
stva organizirani gradnji stano
vanj in onemogoča še boljši iz
koristek zbranih sredstev. Ka
kor je sicer res, da tisti delavci, 
ki živijo na kmetijah staršev, 
prosijo za sorazmerno skromna 
sredstva za popravila stavb ah 
njihovo delno'razširitev, da zar 
sebni graditelji novih stanovanj
skih hiš po navadi zaprosijo res 
za najnujnejša' potrebna sred
stva, pa po drugi strani drži da 
je tovrstnih prosilcev toliko, ko
likor bi lahko dobili posojila po 
pravilniku o dodeljevanju stano
vanjskih posojil. Po njem bi lah
ko vsak zaposleni dobil do 
50000 din posojila, zakonca pa 
skupno največ 70000 din. Ven
dar se v železarni doslej .še ni 
zgodilo, da bi kateremu od pro
silcev odobrili najvišji možni 
znesek posojila.

„Letos, na primer, se je na- 
. bralo prošenj za dodelitev poso
jila za 4,5 milijona dinarjev, kar

je še enkrat več, kot ^ 
razdelili sredstev," je 

Štefanpodatke Stefan 
..Točneje - razdelili ] 
milijona dinarjev pospr

Prav tak naval je tud'^j | 
novanja v blokih. Letos j | 
v podjetju 124 prošen] ^ 
litev stanovanj in 81 Pr ji ’ 
zamenjavo manjšega st^j v 
za večje. Zavoljo nagl®^ | 
vanja cen gradnje sta^jj; 
so problemi kajpak še v A- 
bi sicer bili Sredstva z3/*,

bodo sicpstanovanj se-----  }
leto povečevala za P°L' . 
odstotkov, vendar tak’ ^ : 
nja rasti ne bo dohaj^*ff 
dene stopnje rasti p0^ | 
stanovanjski gradnji- ^|«j 
vprašanje, ah bodo v, ^ ■ 
Store lahko z vsem1 J<; 
vštevši z bančnimi h1 '■ 
rešili vsako leto 
stanovanjskih problem.’ rlPji'
kor bi jih morali, da 
vanju stanovanjskega j# 
svoiih delavcev vsvojih delavcev v 
tih letih zlezh na zel®
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IZ NAŠE DRUŽBE

• OBISK PRI KIPARJU SAMOUKU 
EDVINU PUNTARJUji)
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avt°busa sem stopila m prašni cesti kilometer stran od Unca, 
, Ayr sem 5/^ namenjena. Z lahkoto sem našla Puntarjevo hišo. 
d 15 >/0 sro/7 v/so/m skulptura iz koles, pod katero na lesenem 

ph piše: Puntarjeva galerija. Takoj opaziš podoben napis na 
■ i ob kozolcu, kjer ima kipar majhno galerijo. V njej hrani kipe,

Ljudje mislijo, 
da si čudak,

v • w v/

ce poisces 
samoto, svoj 

svet...

saj r&vofB z njim
prijazen človek je ta kipar samouk. Ni težko navezati

iijt
aoigo pa se že ukvar- 

’1i0 ,s kiparstvom? “
1 ^ne kipe klešem že osem 

ej sem jih nekaj napravil 
12. pa tudi slikal sem.“

ie kiparstvo vaš

^bj^Čil sem se za mizarja in 
fc^sem se seznanil z raz- 

n »ji vrstami lesa. Kmalu sem 
a K%1 je m0g0če iz lesa 

tudi kaj drugega kot 
.u™miz° in omaro. Zdaj se 
] , Pl samo še s kiparstvom 
lfna,>Ve^no počutim ki-

popoln samouk ali ste
noi4alintu5iteorijo?“j .in. preden sem se povsem 

umetnosti, sem se za-kllllClIlUSllj aCITl oC Z.d-

j m kiparstvo in slikarstvo. 
anirV 86111 veiiko knjig o teh 
3 Rafij Urnetnostih, od 

peJ do teoretičnih <

knjig
mono-

-------------- del. No
se K rePr°dukcija ni bila varna 

Vj«n in*'*00- izrezoval sem jih iz
uff Je.Pares>
hlPNaVv, 0-!1 kipi samo moji in ne 

J ^ Posnemati nikogar.11

ŠOLANJE
PO POŠTI
Pri dopisnem študiju ni nujno, do živite v bližini 
šolskega centra, lahko ste celo na delu v tujini

j.. lP naprodaj. Tudi če hiša ne bi bila tako dobro označena, bi jo 
^ | našla, če bi vprašala katerega od vaščanov. Edvina Puntarja 
P J l0znajo in so ponosni nanj.
' I j, °^kala sem na vrata. Domači so že navajeni sprejemati obiske.
1 ii W' sem> da je kipar v svoji koči-ateljeju v Javornikih. Do tja 
1 A g°zdna pot.

kočo sem za nekaj trenutkov obstala brez besed. Že na 
pjkn!(.Se Wc/i, da v hiši živi umetniška duša, človek z bogato do-

'llo. Hišico je kipar postavil sam, tudi notranja oprema je nje-

„Pravite, da je kiparstvo vaš 
poklic. To pomeni, da se z njim 
preživljate in da morate svoje 
kipe prodajati? “

„Seyeda. Sprva sem se zelo 
težko ločil od njih. Odlašal sem 
s prodajo. Sčasoma se jih je na
bralo ogromno — vseh sem iz
klesal kakih dvesto — potem 
sem jih že laže dal od sebe. De
lam tudi po naročilu. Toda ne 
pustim si določati vsebine kipa. 
Edino, kar upoštevam, je ve
likost, ki jo želi naročnik. Po
tem pa sam presodim, kakšen 
kip bi bil primeren za tak in tak 
prostor. Nočem biti utesnjen in 
vedno pustim domišljiji prosto 
pot.“

„Kaže, da vas privlači raz
lična motivika. Ali delate, kar 
vam trenutno pride na misel, ali 
pa imate tudi specifične 
teme? “

„V glavnem delam po tre
nutni inspiraciji. Nikoli ne vem 
naprej, kaj bom delal. Pogosto 
se sprehajam po gozdu. Naj bo 
deblo, suha odpadla veja ali od

gnilobe nažrta korenina — vse 
mi govori v trenutkih moje 
zamišljenosti. In pred menoj 
vstaja nov svet, svet, ki sem ga 
vedno nosil v sebi. Potem se mi 
zdi, da so ta hrastova, tisova, 
hruškova, cipresova ali lipova 
debla samo čakala mojih vztraj
nih udarcev z dletom, pod hra
pavo skorjo pa sramežljivo 
skrivala svojo dušo. Tako na; 
stajajo moje skulpture. V tihem 
dogovom z debli, včasih zame 
že idealnih oblik in barv, mno
gokrat trdovratno kljubujejo 
ostrim rezilom dlet. V zadnjih 
dveh letih pa sem napravil 
ciklus Mpji kmetje.“

„Pripravljate tudi razstave. 
Pred kratkim je bila odprta ena 
vaših razstav v salonu pohištva 
tovarne Brest v Cerknici. Kje 
vse ste že razstavljali? “

„Z razstavami imam veliko 
veselje. Največkrat jih priprav
ljam sam. Uživam v razpo
rejanju svojih kipov, saj za vsa
kega že naprej vem, na kakšnem 
mestu bi prišel najbolj do ve
ljave. Razstavljal sem že v Ljub
ljani, Postojni, Cerknici, Lo
gatcu, skupaj z Brestovim pro
gramom pa tudi v Beogradu in v 
Parizu.“

Prav gotovo ni mogoče spo
znati človeka po enournem po
govoru. Kljub temu sem si 
ustvarila vtis, da sem se pogo
varjala z umirjenim človekom. 
V njem ni čutiti nobene ner
voze, nobene neučakanosti. V 
svoji koči, daleč od ponorelega 
sveta, uživa v miru in lepoti na
rave. Nikoli ni čisto sam; če

Vedno več ljudi se zaveda, da 
moderni čas zahteva nenehno 
izobraževanje in izpopol
njevanje. Do takega spoznanja 
pridejo ob svojem delu. Ti ljud
je zato želijo razširiti svoja 
obzorja, seveda pa želijo še na
prej ostati v rednem delovnem 
razmerju Svoje želje lahko ure s-1 
ničijo tako, da se odločijo za 
dopisno šolanje pri Dopisni de
lavski univerzi.

Ob vpisu dobi novi učenec 
učno gradivo in napotke za 
čimbolj učinkovito učenje, 
potem pa se uči sam. Kot do
polnilo in pomoč pri'dopisnem 
poučevanju so seminarji, ki jih 
DDU organizira v različnih štu
dijskih središčih. DDU spremlja 
uspehe svojih dopisnikov in jim 
pomaga prebroditi težave ob 
morebitnih neuspehih. Že na 
začetku šolskega leta dobijo do
pisniki razpored izpitov za ce-

I HIBIJANA.CELOVSKft 317, TELEFON: 53t»tr,
ZA DOM IN OPREMO

niso pri njem obiskovalci, ki 
občudujejo njegove umetnine, 
mu delajo družbo njegove ved
no sveže ideje, njegovi kipi in 
polhi, ki so si uredili stanovanje 
na podstrešju.

S. RITONJA

OBLAZINJENO POHIŠTVO

LJUBLJANA, CELOVŠKA 317. TELEFON; 53 68i

lotno šolsko leto. Tako lahko 
študirajo hitreje kot v rednih 
šolah, lahko pa tudi počasneje, 
če so trenutno prezaposleni.

V delovnih organizacijah je 
velik odstotek delavcev, ki še 
niso končali osnovne šole. Po 
navadi gojijo tiho željo, da bi 
nadomestili zamujeno, zato se 
vpisujejo v DDU. In v marsi
kateri delovni organizaciji imajo 
razumevanje za take želje, saj 
prijavijo kar skupine svojih ljudi 
v osnovno šolo pri DDU. Ta 
šola je uradno priznana, študij 
poteka po predmetniku in 
učnem načrtu za Osnovno iz
obraževanje odraslih.

Najmočnejše študijsko sre
dišče je v Ljubljani (OŠ Le
dina), poleg tega pa DDU orga
nizira seminarje in izpite tudi 
po delovnih organizacijah: De
korativni, TOVIL, Unionu, 
Žitu, Tobačni tovarni ter Slo-

ZANIMIVA POBUDA ZA OPREMO NOVEGA ŠOLSKEGA POSLOPJA V ŠMARTNEM 
PRI SLOVENJ GRADCU

Da bo umetnost 
bliže otrokom

V kratkem bodo v Šmart
nem pri Slovenj Gradcu iz
ročili svojemu namenu novo 
šolsko poslopje. Gre za prvi 
objekt, ki ga bodo v tej ko
roški občini v celoti finan
cirali iz sredstev krajevnega 
samoprispevka občanov. 
Prosvetni delavci iz te osnov
ne šole so dalj časa razmiš
ljali, kaj storiti, da bi bila 
nova šola, tudi kar zadeva 
opremo, resnično za zgled. 
Predlagali so organizacijo 
srečanja likovnih umetnikov 
Šmartno 73, da bi tako do
bili nekaj likovnih del pri
znanih avtorjev, s katerimi 
bi opremili novo šolsko 
zgradbo. Temeljna izobra
ževalna Skupnost Slovenj 
Gradec je pobudo podprla in 
prevzela pokroviteljstvo nad 
srečanjem, organizacijski 
odbor pa sb izpopolnili tudi

predstavniki organizacij 
združenega dela iz Mislinjske 
doline.

Lansko jesen se je tako 
zbralo 7 likovnih ustvar
jalcev — udeležencev Sli
karskega srečanja Šmartno 
73“. Iz Ljubljane sta prišli 
Alenka Gerlovič in Jeika 
Reichman, iz Škofje Loke 
Dora Plestenjak-Slana, iz 
Celja Avgust Lavrenčič in iz 
Velenja Alojz Zavolovšek, ki 
sta se jima pridružila še do
mačina Jože Tisnikar in 
Karel Pečko. Vsi so se kar. 
najbolj prizadevno vključili 
v prizadevanja, da bi šola 
tudi duhovno bogatila in 
plemenitila mladega člo
veka. Srečanja umetnikov z 
mladimi, z delavci in kmeti 
lansko jesen so to plemenito 
idejo še popestrila.

Likovni ustvarjalci so

obljubili, da bodo pripravili 
skupno razstavo del in se do
govorili, katera dela bodo 
poklonili za novo šolo v 
Šmartnem pri Slovenj 
Gradcu. Obljubo so tudi iz
polnili. V prostorih Umet
nostnega paviljona v Slovenj 
Gradcu je bila pred časom 
razstava del udeležencev li
kovnega srečanja Šmartno 
73. Ob otvoritvi razstave je 
direktor osnovne šole Šmart
no Janez Langerholc po
udaril pomen odločitve sli
karjev, da prispevajo po
memben delež za vzbujanje 
zanimanja med mladimi za 
resnično kulturo. Z likov
nimi deli, ki bodo dopol
njevala sodobno šolsko po
slopje, pa se bodo srečevali 
vsak dan šolarji, doraščajoča 
mladina in odrasli.

(An)

venijavinu v Ljubljani, razen 
tega pa na LIP - Bled, v Iskri, 
ŽTP Postojna in ETA Cerkno.

V letošnjem šolskem letu je 
bilo vpisanih v osnovno šolo 
1200 učencev, 124 od teh jih je 
končalo 8. razred.

Spričevalo osnovne šole je 
pogoj za. nadaljnji študij. Do
pisniki, ki so osnovno šolo kon
čali pri DDU, se lahko vpišejo 
v: tehnične šole strojne, elek- 
tro, kemijske in lesne stroke, 
poklicno šolo kovinarske stro
ke, delovodsko šolo, srednjo 
ekonomsko šolo, administra
tivno šolo ter v tečaje za teh
nično ribanje, za kontrolorje in 
preddelovace, za skladiščnike, 
za varnosti pri delu, za spre
jemalce v avtoservisih, v tečaje 
nemščine, italijanščine, espe
ranta in tečaje za družbenoeko
nomsko izobraževanje delavcev 
v delovnih organizacijah.

Tudi v srednje dopisne šole 
se vpisujejo posamezniki ali pa 
skupine iz delovnih organizacij. 
Tako so letos v tovarni ETA v 
Cerknem vpisali 40 ljudi v po
klicno kovinarsko šolo, Orga
nizirali so predavanja v delovni 
organizaciji. Predavali so pro
fesorji DDU in strokovnjaki iz 
ETE.

Pri DDU dela več pedagogov 
in andragogov. Vsi se trudijo, 
da bi dopisnikom olajšali delo. 
Z njimi so v stalnem stiku, po
leg tega pa priporočajo prek 
različnih knjig in revij način, na 
katerega bi dopisnici dosegli 
čimboljši uspeh. DDU ima tudi 
svoje glasilo Dopisnik. V njem 
najdejo dopisniki nasvete za 
učenje, različna obvestila in po
ročila o uspehih posameznih 
dopisnikov. Prav gotovo je za 
vsakega spodbudno, ko vidi, da 
njegovi tovariši dosegajo 
uspehe. Tudi sam se potrudi, da 
bi čimprej končal šolanje. Se
veda pa so tudi taki, ki se ne 
zavedajo, da je šolanje po do
pisni metodi zelo zahtevno, 
zato je predvsem v začetku 
šolanja opaziti 15 do 20 % osip.

Zanimiva je ugotovitev, da 
dosegajo boljše uspehe do
pisniki tistih delovnih orga
nizacij, kjer vodstvo kaže več 
zanimanja zanje.

S* R.

JESENICE

Nove šole
V jeseniški občini so v zad

njih nekaj letih napravili pre
cejšen korak naprej v razvoju 
šolstva, saj so postavih več no
vih šol in zgradili ali adaptirali 
več vzgojno-varstvenih ustanov.- 
Tako so pred dobrimi desetimi 
leti imeli na Jesenicah v orga
niziranem varstvu le 8 od
stotkov predšolskih otrok, da
nes jih imajo že 26 odstotkov. 
Obenem se je povečal šolski 
prostor na enega učenca, kljub 
temu pa potrebujejo še 2000 
kvadratnih metrov šolske po
vršine, če bodo hoteli v občini 
zagotoviti enoizmenski pouk.

Inles
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TOKOVI GOSPODARJENJA

KOMENTATORJEV STOLPEC

Pretiravanje 
vodi samo 
v polom!

Spoznanje, da turizem ni samo hrana in postelja ter da 
gostom ne zadostujeta le sonce in zrak, ni od včeraj in je 
v splošnem prodrlo v zavest naših gostincev. Vendar pa je 
od tega spoznanja pa do uveljavljanja turistične ponudbe, 
ki bi gostom poleg osnovnih materialnih storitev nudila 
tudi široko izbiro izvenpenzionskih storitev, očitno še 
dolga pot.

Tudi v tistih turističnih središčih, ki gostu poleg hrane 
in postelje nudijo tudi že možnosti zabave, športne 
rekreacije in kulturnega življenja, kot kaže, so zvečine 
izgubili pravo mero za vrednotenje storitev, ki jih imenu
jemo izvenpenzionske. Če začnemo pri materialnih storit
vah te vrste, bomo ugotovili, da cena le-teh navadno ni v 
ustreznem razmerju s kategorijo objekta oziroma lokala. 
Alkoholne in brezalkoholne pijače so v splošnem pre
drage, navadno pa so gostom v turističnih centrih m 
voljo po enakih cenah v zakotnem bifeju, slabo oprem
ljeni restavraciji ali luksuznem hotelu. Zasebni gostinci, ki 
so svoj lqkal opremili le s točilno mizo,, nekaj stoli in 
mizami, pogrnjenimi z zanikrnimi prti.ali celo brez njih, 
tekmujejo v cenah pijač in prigrizkov z družbenim sek
torjem, ki je v osnovna sredstva in za vzgojo kadra vložil 
dosti več denarja kot zasebni krčmarji. Izbira jedi in pijač 
je pri njih navadno precej skromnejša in raven strežbe 
precej nižja, a so cene pri njih ponavadi prav tako 
zasoljene kot v bližnjem hotelu kategorije C ali celo B.

Načelo kategorizacije, ki ga drugod po svetu dosledno 
uveljavljajo, je pri nas povsem zatajilo, odpovedale pa so 
še druge reči, ob katere se upravičeno spotika bodisi tuji 
bodisi domači gost. Komunalno slabo urejeni ali povsem 
neurejeni kraji se v cenah gostinskih in drugih turističnih 
storitev brez pomislekov kosajo s turističnim središči, 
kjer so porabili ogromno denarja za kanalizacijo in 
vodovodno omrežje, za ureditev cest in razsvetljave ter za 
vzdrževanje parkov, cvetličnih gred in sprehajalnih poti. 
V povsem neurejenih kampih, kjer ni umivalnic, razsvet
ljave in električnih priključkov, neredko pa so celo brez 
pitne vode in sanitarij (o oskrbi z živili in drugimi 
potrebščinami mnogokje ni ne duha ne sluha), brez 
sramu zaračunavajo enake tarife za šotorenje kot v 
vzorno urejenih turističnih taboriščih. V zanikrno vzdrže
vanih motelih vzdolž avto ceste ,,bratstva in enotnosti'1 v 
Srbiji in Makedoniji in marsikje tudi pri nas se ne 
pomišljajo zaračunavati kave ali coca-cole po dvojni ali 
celo trojni tarifi, čeprav se natakar vede, kot da vam je 
izkazal posebno milost, ko vas je opazil in vas izvolil 
postreči, potem, ko se je vendar za hip odpovedal 
razgovoru z domačinom, edinim ali redkim gostom ob 
točilni mizi.- odpovedal razgovorom z domačinom, edi
nim ali redkim gostom ob točilni mizi.

Tujci, zlasti Nemci, že vedo, kako draga je ta pogosto 
ponižujoča strežba v Inexovih ali Genexovih motelih 
vzdolž naše kopenske ali jadranske magistrale, zato jih 
lahko vidite, kako si'na parkiriščih ob teh polpraznih 
gostinskih objektih sami kuhajo zajtrk.

Če že ugotavljamo, da je izvenpenzionska poraba tista, 
ki v največji meri dviga naš devizni dohodek iz turizma, 
potem bi morali ohraniti pravo mero pri vrednotenju 
izvenpenzionskih storitev. Tudi te imajo namreč ceno, ki 
je ni mogoče navijati v nedogled, še zlasti ne, ker imajo 
zaradi bližine meje gostje možnost primerjave s turistič
nimi centri avstrijske Koroške in obmejnimi italijanskimi 
turističnimi središči.

Tako je naša turistična ponudba, tudi izvenpenzionska, 
na nenehnem konkurenčnem prepihu. Primer Avstrije, ki 
je lani zvišala penzionske in druge cene skoraj za tretjino 
in v lanski sezoni doživela pravcati polom, je dovolj 
poučen za naš turizem', ki letos zaradi enakih napak, kot 
vse kaže, drvi podobnemu polomu nasproti.

Polprazni hoteli ob naši jadranski obali se zaman 
spogledujejo z domačimi gosti. Tudi znižane penzionske 
cene na vrhuncu letošnje nedvomno slabe turistične 
sezone so zanje previsoke. Zlasti drage hotelske kapaci
tete zaman čakajo na tuje in dolga leta zapostavljene 
domače goste.

Naš turizem je očitno postal predrag, predrag pred
vsem v primerjavi s tistim, kar lahko gostom ponudi. Nad 
tem se kaže zamisliti, treba je tudi naglo in premišljeno 
ukrepati. Toda letošnje sezone očitno ne bo mogoče več 
rešiti. Gre za to, da z zmernejšimi cenami turističnih 
storitev za leto 1975 perspektivno ohranimo našo konku
renčnost, močno omajano s pretiravanji in napakami v 
lanski in letošnji sezoni. Dvojno knjiženje rezervacij v 
minulem letu je vsaj delno škodovalo tudi slovenski 
rivieri, maščevalo se je tudi nekaterim hotelom ob Kvar
nem ter v Dalmaciji. Tam, kjer je obisk tujih in domačih 
gostov še posebno slab, naj se ne izgovarjajo z učinki 
energetske krize. Pometejo naj pred svojim pragom in se 
raje vprašajo, zakaj sta npr. denimo, dmbrovniška in 
črnogorska riviera tudi letos dobro obiskani kljub večji 
oddaljenosti od evropskih emitivnih trgov ter učinkom 
energetske krize.

■ Torej gre predvsem za notranjo krizo nekaterih naših 
turističnih središč in območij, za posledice pretiravanja 
pri cenah, zaradi katerih je tuja in še zlasti domača 
turistična klientela mnogim krajem že obrnila hrbet.

Narfde Žužek
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Mimo starih 
navad!

Nekako smo se navadili, da se zavemo nesreče in njenih posle
dic šele.takrat, ko je za to po navadi prepozno. Pri tem tokrat ne 
mislimo na preprečevanje gospodarskih prekrškov, temveč na 
vrsto nezgod druge vrste. Mednje lahko sodi nedvomno razlitje 
različnih naftnih derivatov ali konkretno mazuta, nedavno tega v 
strugo Drave. No, to pot je treba zapisati nekaj več o naporih 
določene regije, da bi se izognila morebitni katastrofi.

Za severovzhodno Slovenijo gre. Prihodnje leto naj bi v len
davski rafineriji začeli z gradnjo novih proizvodnih prostorov, ki 
bodo omogočili povečanje zmogljivosti v proizvodnji na 
1,430.000 ton v letu 1980 in bo torej čez šest let treba prepeljati 
približno 900.000 ton derivatov po cestah, natančneje po cesti od 
Lendave do Maribora in naprej. Na nevarnosti tovrstnega prevoza 
so opozorili pri biroju za hidrotehniko in ceste v Mariboru. Stro
kovnjaki so ugotovili, da bi bila katastrofa, če bi se razlila ena 
sama cisterna, denimo na obmpčju Kadenc, njenih posledic pa ne 
bi bilo mogoče odpraviti prej kot v 32 letih.

Prvič doslej so šli mimo dosedanje prakse, ko je po navadi na 
škodo opozorila šele nesreča, in se že danes dogovorili za ne
katere prve ukrepe. Pri regionalni skupnosti za ceste so sklenili, 
da bo najvišja dovojjena hitrost kamionov 30 kilometrov na uro, 
da bo morala imeti vsaka cisterna posebno črpalko za takojšnjo 
odstranitev oziroma črpanje razlite tekočine, da bo treba, kjer bo 
le mogoče, postaviti odbojne ograje, posebne kanale za odtok na 
nevarnejših mestih, vsakih nekaj kilometrov bo treba namestiti 
posebno mehanizacijo za odstranjevanje nevarnosti in tako. 
naprej.

Vse to zares zveni nenavadno, krr gre za toliko let prej - mimo 
ustaljenih navad! Je pa pot, s katero se bo treba spoprijeti, ker je, 
preprosto, edina. Žal, tudi draga.

J.U.

DVOJKA
KORIST

Pomursko gospodarstvo peste poplave. Posledice so bile 
zadnjih dvajsetih letih tolikšne, da se zdi marsikje razvoj net 
vadno hiter. In čeprav je bilo v vseh teh letih, posebej še 
zadnjem času, storjeno veliko za preprečevanje naravnih kan 
strof, se zdi, da so pomurske reke in potoki še vedno na pri 
Poleg Mure je nevarna predvsem Ledava, ki je pred dvema leto®*
poskrbela za doslej največje razdejanje. Dolgo se pravzaprav Ž£'
odločajo za gradnjo pregrade na Ledavi; izbrali so površino pij 
Domanjcih, že dolgo časa pa tudi ostaja le pri obljubah 
dogovarjanju. No, to jesen bodo z deli, kot kaže, začeli. Postav®! 
naj bi zadrževalnik, ki bo preprečeval poplavne vode, aku®“ 
lirano vodo pa naj bi uporabljali za potrebe kmetijstva pa ' 
industrije, če pri tem želja po turistično-ribiški dejavnosti nitiI,e| 
omenjamo.

Medtem ko so denar že zagotovili, pa se je zataknilo P1 
površinah, k!i naj bi jih zalila voda oziroma novo akumulacijs®
jezero. Po prvi varianti so strokovnjaki omenjali 210 ha zemlji5*, 
a omenjene številko kaj kmalu opustili. Iz preprostega razlo?* 
pač, ker so se soočili s problemi odkupa in razlastitve tolikšni® 
zemljišč. Vmes pk je šlo tudi za ugotovitev, da gre za kmen 
srednjih let, pri polnih močeh, kot radi pravimo oziroma
spoznanje, da bi bilo kar 50 gospodarstev socialno ogrožen® ^
Zaradi takšnih vzrokov so se v Lendavi odločili, da bodo names®11 *Ca
zadrževalnika postavili le pregrado. Voda, ki naj bi jo ta pregrad*

- nn° Bustavila, pa bi kasneje zalila le 150 ha zemlje. Ker gre za skup1 .. 
naložbo 25 milijonov dinarjev, je težko verjeti, da bo uresničen'^1
čez noč, .čeprav že jesenski začetek del za tukajšnja gospodarsk* l%

%
j. u Hii

načrtovanja veliko pomeni.

‘»t
--- ^

V GOSPODARSKI ZBORNICI JUGOSLAVIJE SO PRED NEDAVNIM SPREJELI DOKUMENT 0 METODAH IN POSTOPKU 
USKLAJEVANJA RAZVOJNIH PROGRAMOV OZD_____________________________________________________________

Po poti sporazumevanja
Želeli in planirali smo nekaj, življenje naše družbe pa nam je 

prinašalo veliko tega, kar nam ni bilo po volji. Ugotavljali smo, da 
družbenoekonomskega razvoja ni pametno utesnjevati v kalupe, da 
nas morajo v gospodarsko prihodnost potiskati ne samo planski, 
ampak tudi tržni vzvodi. Potem smo spoznavali, da nas vodi na rob 
stihije, če so družbeni plani premalo zavezujoči in če se preveč 
prepuščamo vplivom trga. Počasi pa so le zorele in tudi dozorele 
ideje o bistvu samoupravnega planiranja.

Sedaj, ko nas od prihodnjega 
srednjeročnega planskega ob
dobja loči manj kot poldrugo 
leto, pa lahko z zadovoljstvom 
in optimizmom ugotavljamo: 
jasno nam je, kako bomo sa
moupravno planirali razvoj in 
kako se bomo za nalogo orga- 
niziraU. Bistvo spoznanja je .v 
tem, da delavcem in delovnim 
ljudem ni mogoče s plani niče
sar diktirati. To pa seveda ne 
pomeni, da bi se smeh v družbi 
vesti izolirano, ne da bi svoje 
interese usklajevab z interesi 
svojih partnerjev in celotne 
družbe. Tako so plani lahko 
edinole odraz usklajenih raz
vojnih hotenj in tudi republiški 
ali zvezni družbeni plan ne mo
reta biti nič drugega kot samo 
družbena registracija razvojnih 
zamisli, izoblikovanih s števil
nimi samoupravnimi sporazumi 
in družbenimi dogovori.

S trpkim poudarkom smo v 
preteklosti ugotavljali, da ostaja 
del vsebine planskih dokumen
tov le na papirju. Samo spom
nimo se, denimo, določil seda
njega srednjeročnega plana o 
hitrejšem odpravljanju razko
raka med predelovalno indu
strijo in industrijo, ki zagotavlja 
surovine in reprodukcijski ma: 
terial. Z zmanjševanjem te 
»strukturne neskladnosti11 smo 
hoteli izboljšati zunanjetrgo
vinsko bilanco in zmanjšati od
visnost od uvoza. Neskladja pa 
se, žal, še povečujejo. To pa je 
dodatna lekcija, ki je že pred 
sprejemom nove ustave poma
gala k zamisli, naj bo vsebina 
razvojnih in družbenih planov 
samo tisto, kar bo dogovorjeno 
in usklajeno — glede česar bodo 
doseženi sporazumi in za kar 
bodo s sporazumi dogovorjena 
tudi finančna sredstva za ures
ničitev.

V ustavi je bilo potem treba 
zapisati, da imajo delavci'in de
lovni ljudje pravico in dolžnost 
samostojno sprejemati plane in 
programe za delo ter razvoj svo
jih organizacij in skupnosti in 
da je tudi to njihova dolžnost,

da plane in programe usklaju
jejo med seboj in družbenimi 
plani družbenopolitičnih skup
nosti.

Pomembno je, da je 69. člen 
zvezne ustave predpisal takšno 
dvojno usklajevanje. Seveda to 
v praksi ne bo potekalo tako 
gladko in pri tem bo potrebno 
premagovati vrsto ovir in ne
varnosti.

Naj spomnimo, da je bil za
radi spodbude k akcijam in za
radi tega, da bi zagotovil orga
niziran pristop, 26. junija letos 
podpisan zvezni družbeni do
govor o pripravljanju družbe
nega plana Jugoslavije za 
obdobje od leta 1976 do 1980.

GRADIVO MORA BITI 
DOSTOPNO VSEM

Ta dokument je med drugim 
določil, da morajo vsi nosilci 
planiranja hkrati izpeljati ak
cije, potrebne za pripravo pla
na. Kot nosilce pa je opredelil 
temeljne in sestavljene organi
zacije združenega dela, njihova 
splošna združenja, banke, po
slovne skupnosti, samoupravne 
interesne in druge skupnosti, 
krajevne in vse družbenopoli
tične skupnosti. Družbeni do
govor je tudi določil, da mora 
biti gradivo nosilcev planiranja 
dostopno vsem drugim udele
žencem v planiranju.

Pomembna so tudi določila 
družbenega dogovora, po kate
rih so si dolžne proizvodne or
ganizacije združenega dela 
skupaj s trgovinskimi in skupaj 
s poslovnimi bankami začrtati 
skupno politiko razšiijene re
produkcije in po katerih so or
ganizacije združenega dela 
dolžne svoje plane in programe 
dela ter razvoja med seboj 
usklajevati. Kot centralno me
sto so za takšno usklajevanje 
določene gospodarske zbornice.

USKLAJEVANJE V 
ZBORNICAH

Gospodarski zbornici Jugosla
vije. Tako bo omenjena zbor
nica pristojna za usklajevanje 
programov v energetiki, v kme
tijstvu in predelavi kmetijskih 
proizvodov, pa še v najpo
membnejših surovinskih dejav
nostih, v strojegradnji, v pro
metu in v inozemskem turizmu. 
Morda pa bodo iz usklajevalnih 
pristojnosti republiških in po-, 
krajinskih zbornic še kakšne 
gospodarske panoge oziroma 
dejavnosti odstopili v pristoj
nost Gospodarske zbornice Ju
goslavije. Vse omenjene zbor
nice bodo organizirale samo
upravno sporazumevanje ozi
roma dogovaijanje o vprašanjih, 
„ki so skupnega pomena".

Pomembni sta še dve obvez
nosti, ki ju nalaga družbeni do
govor o pripravi družbenega 
plana. Po prvi bo moral zvezni 
družbeni plan (analogno pa tudi 
drugi) podati tudi temeljno bi
lanco sredstev za njegovo ures
ničenje; druga obveznost pa 
zavezuje pristojne organe, da 
bodo hkrati, ko bodo nastajali 
plani, pripravljali tudi zasnove 
sistemskih predpisov, potrebnih 
za uresničitev srednjeročnih 
planov.

Kaj torej sedaj, ko imamo 
družbeni dogovor, s katerim so 
okvirno začrtane akcije za pri
pravo planskih dokumentov in 
ko tudi vemo, da kar kakih 
40 % organizacij združenega 
dela v državi za tekoče srednje
ročno plansko obdobje sploh ni 
pripravilo svojih razvojnih pro
gramov. Po novem pa naj bi, 
kot rečeno, plane sooblikovali 
vsi »nosilci planiranja" od te
meljnih organizacij združenega 
dela in krajevnih skupnosti pa 
do najširših asociacij združe
nega dela in do federacije.

postopku za usklajevanj6 ta 
vojnih programov, ki jih ^ ^ 
pripravile organizacije. v
nega dela.

Omenjeni zbornični j«;
ment natančneje določa,! A 
bo v zborničnih panogah »lii
Ijano usklajevanje raz^i
programov posameznih ^ 
nizacij združenega dela 'fu 
kakšen način se bodo v. f 
nicah srečavali vsi plansK* N 
teriah, ki jih bodo dostavl <5 
usklajevanje z ene strani11 )?]--- --- Jj j|.
planiranja iz gospodah *- * V'druge strani pa družbe®. 
tič ne skupnosti. ^r

Posebno pozornost vZ K ' 
dokument11.*1'zborničnem

mulacija, po kateri „naj , v 
pravilo, da del delavske^ ^
reda nima pravice razgkl, ^
skrivnosti podatke, del1 ^ 
informacije, za katere Je 
del delavskega razreda ^ ^
sko zainteresiran - da je 
obveščen — da bi se m0| ; 
opredeljevati in odločati

Utemeljeno se pomudi ylt
pomisleku, ali bodo vsir č( 
programi, kijih bodo sp^ta ^ 
v posameznih organ®;,L,,

»ta

v posamezmn orgai- 
združenega dela, zares ^ 
dovani po dogovorjenih ® : 
informacij in bodo tak j 
lahko predmet uskterJ 
sporazumevanja in 
janja. Ali ne bodo delavci 
verjetneje vodstverie str®^: j
združenem delu, poskn5^-^ 
krivati nekatere svoje r%
zamisli? Tako so maršihJ'Jčeli doslej, da bi se . j i!jt 
pred »konkurenco" svb)1.j V$|

~\)V (\Jnerjev. Posledico smo °h ^ Oj 
številnih investicijskih 11 v 
nalnostih, v nastajanj® y !tt( 
jenih proizvodnih znwi% 
ali bolje rečeno, v eko®

SPREJET JE DOKUMENT 
O METODAH IN 

USKLAJEVANJU PLANIRANJ

neutemeljenih kapacitet, I hi 

akcija dovolj odločna,

Bojazen se bo izkaz Alta
neutemeljena, če bo jj

Za posebno pomembne de
javnosti in gospodarske kom
plekse bo takšno usklajevanje 
razvojnih programov potekalo v

Subjektom iz gospodarstva 
do pred kratkim še ni bilo 
jasno, kako naj se lotijo svojih, 
iz ustave, posebnega zakona in 
iz družbenega dogovora izvira
jočih obveznosti v zvezi s pla
niranjem. Sami medlo so si 
lahko predstavljal, kako bodo 
usklajeval svoje razvojne kon
cepte. Prav zato je zelo po
membno, da so v Gospodarski 
zbornici Jugoslavije nedavno 
sprejel dokument o metodah in

pri odločanju prišli tMt
delegatski glasovi in ^.pk. 
sledno uveljavljeno nk.Jjf?1
prav noben nosilec pl311 fle 
potencialni investitor j il^1 
smel z družbenimi sre®5 J 
ničiti razvojnih Pro8r?iiof %

OV;

jih ne bo uskladil s
planskimi določil h1 ^ g/ 
če jih ne bo uskladil 
nimi zamislmi vseh .,]
bi jim njegova podj6*!1 , 
movolja lahko škodovat .j;

FRANC®

ir!
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SAMOUPRAVNO ŽIVLJENJE DELOVNEGA KOLEKTIVA INDUSTRIJE POHIŠTVA INLES V RIBNICI

»V minulih dveh letih, ko se odločno zavze- 
-^amo za neposredno samoupravo proizvajal- 
°v, se je naš delavec prebudil iz mezdne dre- 

'lavosti. Zdaj drugače razmišlja kot poprej, ne 
Nihaja v tovarno samo po plačo, pač pa sode-

pri vseh naporih za večjo proizvodnjo in
riplovnn ctnrilnnct* io hnlia nhuočron nn‘0|jso delovno storilnost; je bolje obveščen, na 

^•noupravne sestanke že pride s predlogi in

tast« ‘5 misel Vinka Mateta, dolgoletnega družbenopolitičnega de- 
^ ij, | Inlesu in vodje njihove delegacije za občinski zbor združe- 
’nJ n, ®eta, je bila, kot pravimo, rdeča nit našega pogovora, v kate- 
‘p |tikS° So^et°vaIi še Mirko Anzelc, glavni direktor Inlesa, Franc 
s t^°> sekretar osnovne organizacije zveze komunistov in Matjaž 

v A predsednik sindikata.
^ttiška industrija stavbnega pohištva je najpomembnejša delov- 
Jpnmacija v občini. V njej je zaposleno kakili 1.200 delavcev,

lani ustvarili skoraj 271 milijonov dinarjev skupnega dohodka.

€ Pot nenehnega napredka

Arej smo govorih o rasti njihove delovne organizacije.
^es so ustanovili pred dvanajstimi leti, ko se je združilo šest
a"ojnih lesno industrijskih podjetij (Lip v Ribnici, „Smreka“ v 

potoku, Lesna galanterija v Sodražici, Mizarstvo „Hrast“ v 
JIKit vasi, lesna industrija KGP v Kočevju in „Jelka“ v Pod- 

v skupno delovno organizacijo. V začetku leta 1966 sta :
ije ti" neurejenih' notranjih odnosov in lokalističnih teženj v obči
li oj^CePila obrata v Kočevju in v Podpreski. 
zd( ik Ustanovitvi je imelo skupno podjetje zelo širok proizvodni 

jf^m, ki so ga podedovali od nekdanjih samostojnih delovnih 
d1 r}^acm hkrati pa so notranje odnose, zlasti glede oblikovanja 

ijtve ustvarjenih sredstev, zasnovali preveč centralistično, 
ji C0 so že leta 1966 decentrahzirah vodenje in upravljanje ter 

pi |rVili štiri delovne enote; sklenih so tudi, da bodo opustili
;°uro prorzvounjo rea 

jii v^io stavbnega pohištva.
i\^\ reorganizaciji je postala vsaka delovna enota ekonomsko

sl<j \a°jna. Imela je svojo poslovno in samoupravno vodstvo ter je
Ji K°jno razpolagala z ustvarjenim dohodkom. Osrednji organižir-.....................i; J*11- . _ , .

i« Oddaja so poslej določali predvsem globalno poslovno politiko 
«.*<» oa, sprejemali zaključne račune in druge samoupravne akte;

c' V dekakšen koordinator na področju upravljanja podjetja.
^esu so torej že leta 1967 zagotovili takšno organizacijo

jstno proizvodnjo lesnih izdelkov in se preusmerili v pro-

zt)ii Sj dPravljanja, kakršno so terjala ustavna dopolnila, sprejeta ne- 
u 1 fUji kasneje. Obenem pa so postopno opuščali proizvodnjo ne-
branih proizvodov in vse bolj uveljavljali serijsko izdelavo 

i..ga pohištva.
dobrima dvema letoma se je ribniški industriji stavbnega

(Vi ll, tVa pridružilo še hrvaško Stolarsko poduzeče „Javor“ v Juši-
ie f 
m*'" n L J viiu I v^varvu 1 ivjvi. aiu-iui v/vaiiujl kjL, ivi

s O1 Pcu vse izdelke stavbnega pohištva, potrebne za gradnjo
J^>jskih hiš. '

• Ut? podatkov:
d 1966 je v podjetju delalo 748 delavcev, ki so ustvarili skoraj 

/Vu%n°v dinarjev celotnega dohodka, leta 1972 je 1140 delav-
je(Jl^arilb 215 milijonov dinarjev, lani pa kakih 1.200 delavcev
^3>nov dinarjev. Stopnja rentabilnosti dela se je povečala od

j;« (Jljj v letu 1966 na 65,70% lani. Hkrati s produktivnostjo so 
l»jf; 'irk adi poprečni osebni dohodki — od 670 dinarjev pred osmimi 
rQ ^ ^ *^50 dinsijcv mesečno v prvih mesecih letošnjega let3..

i
m ^ . ------------------------------
M Program razvoja so zapisali:

'n 2-351

m Perspektive

/ V^nje izkušnje in doseženi rezultati potrjujejo, daje osnov- 
jjjS 5 fetn i^dna usmeritev podjetja pravilna. Celotni nadaljnji razvoj 
// ’ ^ na proizvodnji stavbnega pohištva. Osnovni cilj podjetja
jlif ^v^čimhitreje in v čimvečjem obsegu vključi v mednarodno

Vela. (Lani so zlasti v Zvezno republiko Nemčijo in v 
|'Zvozdi za dobrih 14 milijonov dinarjev izdelkov, v pri- 

rNšl' tih pa predvidevajo, da bodo prodajo'na tuje tržišče 
1F |F-jj Za trikrat). Sedanje zmogljivosti Inlesovih tovarn sicer
# Šib 0 Potrebam jugoslovanskega trga, vendar ne dosegajo so-
* «Q^|l *• F) r\»  « -i*,* i. ? . i . . _ 2 • i • _ _   r: :k normativov industrijskega podjetja, ki se pojavlja s svojimiHi na širšerm k"‘ »rrsem tržnem prostoru. Zato moramo nekajkrat pove- 
iFN r!k Pfoizvodnjo in to povečanje prodati na tujih tržiščih. V^ (h ** 111 lici i. Ul IH, WV- •

D(Iobju, se pravi do leta 1975, bomo rekonstruirali sedanjo 
sl m Robnih vrat in zagotovili dnevno proizvodnjo 4.000 kosov

o 1 v
pri proizvodnji in prodaji stavbnega pohištva, naravno

kasneje pa bomo povečali proizvodnjo vezanih oken.4 
možnosti, da ta program tudi uresničijo: dobrih deset

n«»!Urovinsk0 zaledje, ki omogoča, da na lastnih žagarskih 
žagajo letno kakih 42.000 kubičnih metrov hlodov in si

iLiv v^tov^tavljajo solidno osnovo za preskrbovanje predelovalnih
|o>! p ^jo že kar precej specializirane strojne opreme za to- 
jjl' Js^oizvodnj° in razmeroma ugodno stopnjo akumulacije, ki

r’alno osnovo za bodoča investicijska vlaganja.4 
$ 
iP

^n° 8°vorili o njihovem samoupravljanju.

Človek se le v vodi nauči plavati

leje dejal:
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zahtevami ter neposredno sodeluje pri delitvi 
ustvarjenih sredstev. Zdaj že lahko rečemo, da 
smo se organizirali kot samoupravni kolektiv, 
čeprav bomo morali še marsikaj storiti, da bo 
sleherni med nami res doumel bistvo revolu
cionarnih sprememb, ki so jih zakoličila nova 
ustavna določila.«

„Marsikdaj slišimo, da delavci še niso ^dovolj strokovno pod
kovani za odločanje in zato jih je treba najprej^izobraziti in jim šele 
potem zagotoviti možnosti, da se uveljavijo kot samoupravljavci. 
To naj bi bilo nekako tako, kot da bi človeka učili plavanja na 
suhem. Mi pa smo takoj, ko smo se odločili za neposredno samo
upravo, skočili v vodo. Ze takrat, pred sedmimi leti, ko smo usta
novili delovne skupine, ki so samostojno odločale o vseh svojih 
zadevah. Leta 1972, ko so bila sprejeta ustavna dopolnila, smo 
poprejšnje enote začeli graditi kot temeljne organizacije. Aprila 
1973. leta smo ustanovili pet TOZD, decembra lani pa so delegati 
temeljnih organizacij podpisali samoupravni sporazum o njih zdru
žitvi v organizacijo združenega dela.44

Pri oblikovanju TOZD v tovarnah stavbnega pohištva v Ribnici, 
Loškem potoku, Sodražici, Jušičih, trgovski mreži podjetja in pri 
ustanovitvi delovne skupnosti skupnih služb so upoštevali obilno 
zalogo samoupravnih izkušenj nekdanjih delovnih enot. Predvsem 
so si prizadevali, da bi samoupravljanje postalo last delavcev in zato 
so ustanovili 37 delovnih skupin. V samoupravni sporazum in v 
začasni statutarni sklep so zapisali, da je delovna skupina osnova 
neposrednega upravljanja delavcev. Tamkaj se rojevajo predlogi za 
izboljšanje proizvodnje, organizacije dela in poslovanja, za delitev 
in porabo sredstev, za urejanje medsebojnih odnosov. Vse infor
macije so namenjene delavcu in skušajo jih prirediti tako, da bi 
sleherni proizvajalec razumel, za kaj gre in da bi jih lahko koristno 
uporabil pri svojem odločanju.

Iz njihove pripovedi o tem, kaj vse jim je dobrega prinesel razvoj 
samouprave, naj povzamem le nekaj misli.

Matjaž Virant: „Samoupravna delovna skupina je osnova nepo
srednega upravljanja. V nekdanjih obratih pa smo ustanovili svete 
obračunskih enot. V Ribnici imamo, denimo, šestnajst delovnih 
skupin, ki volijo svoje predsednike in namestnike, in šest svetov 
obračunskih enot, v katerih so vodje skupin, komunisti, sindikalni 
delavci, delegati in vsi aktivisti. Ti sveti zbirajo pobude delovnih 
skupin, usklajujejo samoupravna hotenja, skrbijo za obveščanje de
lavcev in s svojimi predlogi vplivajo na predloge delavskega sveta v 
temeljni organizaciji. V delovnih skupinah in v obračunskih enotah 
oblikujemo stališča, ki jih delegati zagovarjajo na sejah delavskih 
svetov.44

Franc Tanko: „Vse gradivo, pripravljeno za sestanek delavskega 
Sveta, dobimo delavci, sindikat in partija deset dni pred sestankom. 
Na naših sejah se dogovorimo o stališčih. V zvezi komunistov smo 
se nedavno tega odločili za temeljito reorganizacijo. V nekaterih 
TOZD smo že ustanovili osnovne organizacije, v drugihjihbomo v 
kratkem. Razen tega skušamo korenito spremeniti vsebino našega 
dela. Nekoč je na primer partijska organizacija še kar dobro delo
vala, če je vplivala na odločitve delavskega sveta in na dejavnost 
vseh tistih forumov, ki so v podjetju odločali v imenu delavcev. 
Zdaj pa moramo odločati delavci sami, torej mora partija delovati 
med proizvajalci v delovnih skupinah, tam, kjer delavec najprej 
občuti neposredno samoupravljanje. Ne bi mogel reči, da so vsi 
komunisti že doumeli pomen te spremembe. Drži tudi, da bomo 
morali na stežaj odpreti vrata vsem tistim delavcem, ki so v samo
upravni praksi dozoreli za sprejem v zvezo komunistov. Še marsikaj 
je v našem delu starega in preživelega, vendar se tega vse bolj zave
damo in zavzetosti za aktivistično delo med proizvajalci je vedno 
več.44

Matjaž Virant: „Enako velja tudi za naš sindikat. Obdobje form- 
skega dela je za vselej minilo, pa vendar se še nismo povsem otresli

starih navad, čeprav smo v vseh TOZD organizirali osnovne organi
zacije in zdaj skušamo uveljaviti sindikat tudi v obračunskih eno- 
tah. V delovne enote pa s svojo organizacijo še nismo prišli44.

Vinko Mate: „Tudi delegatski sistem še ni zaživel tako, kot smo 
sprva oričakovdi. V ribniški temeljni organizaciji imamo 30 dele
gatov in v zbor združenega dela občinske skupščine pošiljamo 3 
delegate. Doslej smo imeli dva sestanka delegacije, na katerih smo 
se dogovorili o stališčih, ki jih bodo zastopali naši odposlanci, res 
pa je, da doslej še nismo znali zagotoviti neposrednih stikov med 
delegati in njihovimi volivci, ki zagotavljajo delegatskemu sistemu 
pravo vsebino. Že prve izkušnje na tem področju nam govore, da 
bomo morali v prihodnje zelo dobro vedeti, kdaj lahko delegati 
odločajo samostojno in kdaj morajo vse gradivo, pripravljeno za 
sejo skupščine, razgrniti pred delavci, ki naj dokončno odločajo, za 
kaj se bo delegacija zavzela. Obstaja nevarnost, da se delegati spre
menijo v nekdanje odbornike, ki bodo sklepali v imenu delavskega 
razreda; seveda to ne velja samo za naše podjetje. Zato smo sklenili, 
da se bomo v kratkem dokončno dogovorili, kako naj dela dele
gacija, da bi se organizirana volja proizvajalcev uveljavljala povsod 
tam, kjer odločajo o uporabi njihovega denaija44.

Mirko Anzelc: ,.Doslej smo delegatsko uredili naše samoupravlja
nje in naš odnos do občinske skupščine. V svetih krajevnih skup
nosti še nimamo delegatov. Spremenjene oblike financiranja sploš
ne porabe v občini pa- so že povzročile pravo poplavo prošenj 
krajevnih skupnosti, društev, organizacij in tako imenovanih 
iniciativnih odborov, naj jim dodelimo denarno pomoč. Delavski 
svet Inlesa je pred dnevi namenil iz sklada skupne porabe 240.000 
dinarjev kot letno dotacijo krajevnim skupnostim v občini. Člen 81 
slovenske ustave namreč dolopa, da je eden izmed virov financira
nja krajevnih skupnosti tudi del dohodka, ki ga za zadovoljevanje 
skupnih potreb v krajevni skupnosti namenijo delavci temeljnih 
organizacij združenega dela.44 Naš kolektiv je svoj delež pošteno 
razdelil vsem krajevnim skupnostim, kjer živijo naši delavci, zdaj pa 
nimamo več denaija, da bi lahko ugodno rešili katerokoli od števil
nih prošenj za denarno pomoč. Sicer pa bomo morali v kratkem 
tudi v krajevnih skupnostih zagotoviti delegatske odnose in omogo
čiti vsem delavcem, k( prispevajo svoja sredstva za financiranje raz
nih komunalnih del, da prek svojih delegatov odločajo o porabi 
tega denaija44.

Res je, da je med 1.200 delavci ribniškega Inlesa še precej tako 
imenovanih polproletarcev in da je manj tistih, ki žive samo od 
svojega mesečnega zaslužka v tovarni. Pa vendar so samoupravljanje 
že tako uredili, da tudi tisti delavci, ki so nekdaj prihajali na delo 
samo zato, da bi dobili mesečno plačo in bi bili socialno zavaro
vani, vse bolj aktivno sodelujejo pri upravljanju. Drži pa tudi, da 
mezdnih spon ni moč razbiti čez noč.

Kako se oblikujejo novi odnosi

Neposredno samoupravno odločanje delavcev, ki ga terjajo za
časni statutarni akti TOZD in samoupravni sporazum o združitvi 
temeljnih organizacij v skupno podjetje, je začelo spreminjati tudi 
odnose v delovni organizaciji. ,

Mojstri in preddelavci se zdaj ukvarjajo samo z organizacijo dela. 
Nič več niso disciplinski šefi,- ne odločajo o plačah. V sak delavec si 
sam zapiše uspeh dela, vsi skupaj pa lahko ob začetku dela pogle
dajo v dnevnik proizvodnje in ugotovijo, koliko so prejšnji dan 
naredili.

Zanimanje za delo je zdaj večje kot poprej. Dogaja se, da delavci 
niso zadovoljni z informacijami, ki jih dobijo in zahtevajo dopol
nilne podatke. Obveščanje postaja nujen sestavni del odločanja de
lavcev.

Tako imenovana ,,skrb za delavce44, s katero so se nekoč ukvar
jali izvršili odbori sindikalnih organizacij in drugi ..skrbniki44, vse
bolj postaja skrb delavcev za zadovoljevanje lastnih potreb.

Uresničili so zahteve sindikalne liste, v svoj pravilnik pa so tudi 
zapisali:

„Vsem starejšim delavcem v podjetju se zagotavlja socialna var
nost v duhu vzajemnosti in solidarnosti. To velja predvsem za tiste 
starejše delavce, ki so zaradi fizične izčrpanosti, starosti, nesreče 
pri delu ah poklicne bolezni manj učinkoviti. Delavcem, ki imajo 
30 let skupne delovne dobe, in delavkam, ki imajo najmanj 25 let 
skupne delovne dobe in od tega najmanj deset let pri našem pod
jetju, se v zadnjih desetih letih pred starostno upokojitvijo ne sme 
znižati osnovna obračunska postavka osebnega dohodka, čeprav so 
zaradi manjše delovne sposobnosti premeščeni na niže ovrednoteno 
delovno mesto44.

„Naš kolektiv je razmeroma mlad44, je ob koncu našega pogovora 
dejal Mirko Anzelc; „pred dnevi smo proslavili šele našo dvanajst
letnico. Kljub tej mladosti pa se v njem dobro počutimo in prav to 
počutje je osnovna dobrma neposrednega odločanja proizvajalcev. 
Velike načrte imamo in pošteno bomo morali poprijeti, da jih 
bomo uresničili. Toda kolektiv, kakršen je naš, lahko tudi gore 
premika.44

, - - JANEZ VOLJČ

BOMBAŽNA PREDILNICA 
IN TKALNICA TRŽIČ

ČESTITA VSEM OBČANOM TRŽIČA 
ZA OBČINSKI PRAZNIK IN JIM ŽELI 
ŠE VELIKO DELOVNIH USPEHOV!
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HITREJŠA MODERNIZACIJA ZASAVSKIH PREMOGOVNIKOV

Težko
pričakovana
mehanizacija

Pred leti sprejeti načrt modernizacije jamskih 
obratov, transporta in drugih naprav so doslej 
prepočasi uresničevali zavoljo zamud pri odobra

vanju kreditov # Kasni tudi dobava opreme

Pred nedavnim so na zgor
njem sedmem polju jame v 
trboveljskem rudniku slednjič 
le začeli pridobivati premog s 
pomočjo podporja in odkop- 
nega stroja, vrste Hydro Marell. 
Nova naprava omogoča izkop 
1200 ton premoga na dan za 
potrebe trboveljske termoelek
trarne. Gre za uvedbo tako ime
novane kompletne jamske me
hanizacije, prve v zgodovini ru
darstva v revirjih. Odslej bo sto
rilnost nekajkrat večja. Dovolj 
pove podatek, da bodo na ru
darja nakopali poslej 30 ton 
premoga, medtem ko so ga do
slej samo 11 ton. Poleg tega je 
delo v jami bolj varno in pove
zano z manjšimi fizičnimi na
pori.

Ze v avgustu bodo podobno 
opremo, vendar zahodno- 
nemške izdelave, uvedli v jamo 
rudnika Hrastnik. Gre za pod- 
porje in izkopni stroj vrste Salz- 
gutter, ki prav tako omogoča 
znatno večji izkop premoga in 
večjo storilnost. V zasavskih 
premogovnikih končujejo tudi 
načrte za mehanizacijo obrata 
Kotredež, rudnika Zagorje ob

Savi. Program modernizacije 
predvideva nakup 500 novih 
jamskih vozičkov. Polovico jih 
bodo izdelali v strokovnem šol
skem centru v Zagorju ob Savi, 
preostale drugod.

Modernizacija jamskih obra
tov, transportnih poti in drugih 
naprav v zasavskih premogov
nikih je velikega pomena za pri
hodnje gospodarjenje tega ko
lektiva. Znano je, da število za
poslenih v neposredni proizvod
nji pada, novih delovnih rok pa 
ni. Nadomeščale jih bodo so
dobne rudarske naprave, najso
dobnejši odkopni stroji in pod- 
porje. Čeprav v podjetju pri
hodnja leta ne bodo bistveno 
povečevali proizvodnje, vseka
kor pa ne bo presegla 2 milijona 
ton na leto, se bo ^storilnost 
bistveno povečevala in po vsej 
verjetnosti znižali proizvodni 
stroški. Prav to pa je v sedanjih 
razmerah poslovanja in gospo
darjenja zasavskih premogovni
kov najpomembnejše, saj obeta 
večji dohodek in ostanek do
hodka, s tem pa tudi višje oseb
ne dohodke.

VELENJSKI RUDARJI SO SE SPET IZKAZALI

Več premoga 
za široko 

trzisce
Rudarji iz Velenja bodo v avgustu poslali na tr

žišče dodatnih 25.000 ton premoga

Sindikalna vodstva, posebej 
v delavskih središčih na Sloven
skem, šo v zadnjem času nekaj
krat opozorila na težave, s kate
rimi se srečujejo delavske druži
ne pri oskrbi s premogom. Ker
v prejšnjih letih nismo vlagali 

rdostnih szadostnih sredstev v moderni
zacijo in povečanje zmogljivo
sti, se proizvodnja premoga ni 
bistveno povečala, čeprav so se 
v zadnjem letu dni potrebe po 
tem energetskem viru občutno 
povečale.

Že na začetku tega leta je 
bilo jasno, da slovenski rudniki 
ne bodo mogli kriti niti najnuj
nejših potreb po premogu. Rud
nik lignita Velenje je za široko 
porabo v planu prodaje za letoš
nje leto lahko predvidel le 
18.000 ton lignita, čeprav so 
bile zahteve trgovine nekajkrat 
večje. Vendar pa so velenjski 
rudarji sklenih storiti vse, kar je 
v njihovi moči, da bi za široko 
porabo lahko namenili nekaj 
več lignita, kot so sprva načrto
vali. Med drugim so se dogo
vorili, da bodo vso proizvodnjo 
lignita, ki bo nad planirano, po
slali trgovini. V prvih sedmih 
mesecih letos so nakopali ve
lenjski rudarji dobrih 10.000 
ton lignita več, kot so načrto
vali, zavoljo velikih potreb pa 
so se odločili, da bodo poslali 
trgovinskim podjetjem za širo
ko potrošnjo še nekaj več ligni
ta.

AJDOVŠČINA

Pred dnevi so v navzočnosti številnih predstav
nikov družbenopolitičnih organizacij, republi
škega izvršnega sveta in samoupravne interesne 
skupnosti za železniški in luški promet predali 
namenu nov navez v Luki Koper. Ladja Tiha je 
prva preizkusila nov bazen, ki je dolg 1500, 
širok 235 in globok 16 metrov. Njen pristanek 
pa obenem pomeni konec del na gradnji nove 
operativne obale za ladje dolge plovbe. Izkopa
vanja kanala so trajala šest let, samo obalo pa so

dokončali v rekordnem času šestih mesecev. 
Kljub temu, da kolektiv Luke Koper pestijo 
določene težave, so že zbrali sredstva za nasled- 

' njih dvesto metrov obale in 300.000 kvadratnih 
metrov manipulativnih površin, pri čemer bodo 
najprej poskrbeli za izboljšanje prometa s kon
tejnerji. Z odprtjem Sueškega kanala bo promet 
v severnem Jadranu močno.porasel in dokajšen 
del bo stekel prek koprskih pomolov — (Foto: 
Japelj)

IZ RAZGOVORA Z MIRKOM ŽLENDROM, POMOČNIKOM DIREKTORJA TAM, 0 POVEZOVANJU 
V AVTOMOBILSKI INDUSTRIJI _________________________

Nadoknaditi zaostanek 
za drugimi...

Proizvajalci avtomobilov ne uspejo najti skupnega jezika tako kot v drugih 
dejavnostih kovinske industrije • Večkratna škoda zaradi neusklajenih

interesov

Zadnjo soboto, 27. julija, so 
velenjski rudarji delali nor
malno v vseh 3 izmenah, čeprav 
je bila v proizvodnem načrtu 
predvidena prosta sobota. Ve
lenjski rudarji so delali letos že 
precej sobot pa tudi sicer je za 
njihovo letošnje delo značilna 
velika prizadevnost. Čeprav za
poslujejo. v jamah približno 200 
rudarjev manj, kot bi jih potre
bovali za redno izpolnjevanje 
proizvodnih nalog, pa so sedem
mesečni proizvodni načrt celo 
presegli. Tako bo v mesecu 
avgustu skupaj na voljo za po
trebe široke porabe dodatnih 
25.000 ton lignita iz velenj
skega premogovnika.

V Velenju se dobro zave
dajo, da tudi s temi dodatnimi 
25.000 tonami lignita v mesecu 
avgustu ne bodo zadovoljili niti 
resnično najnujnejših potreb 
družin. Zato so samoupravni 
organi temeljne organizacije 
združenega dela Rudnika lignita 
Velenje tudi priporočili vsem 
trgovskim podjetjem, ki jim 
bodo v mesecu avgustu poslali 
dodatne količine premoga za ši
roko porabo, da ga naj prodajo 
predvsem tistim družinam ozi
roma gospodinjstvom z najniž
jimi osebnimi dohodki Premog, 
ki je na voljo iz drugih republik, 
je dražji in bi nakup občutno 
prizadel družinske proračune 
mnogih družin.

(ml)

„V gospodarstvu smo se zna
šli na dveh skrajnih točkah: 
medtem ko posamezni TOZD 
in tudi podjetja dosegajo gospo
darske uspehe, ki ne zaostajajo 
za rezultati v razvitih industrij
skih deželah, zlasti kadar govo
rimo o produktivnosti dela, pa 
je naš skupni učinek v primer
javi z dosežki gospodarstva' v 
teh deželah znatno slabši. 
Vzrok nam je znan: naša pod
jetja so preveč razdrobljena in 
imajo premalo sredstev, pre-, 
malo kadrov, so slabo poslovno 
organizirana. Posledice tega so 
nizka akumulativnost in sila ne
racionalna uporaba naših fi
nančnih in umskih potencialov. 
S te plati gledamo pri nas, v 
TAM, na povezovanje TOZD in 
organizacij združenega dela v 
velike gospodarske organizme," 
je dejal Mirko Žlender, pomoč
nik generalnega direktorja v 
TAM, ko smo se nedavno pogo
varjali o združevanju v njihovi 
dejavnosti.

Kako potem gledajo na po
vezovanje in združevanje sred
stev in kadrov v samem TAM in 
koliko so na tem področju že 
dosegli?

TAM ima danes 29 temeljnih 
organizacij združenega dela, v 
katerih je zaposlenih več kot 10 
tisoč delavcev, raztresene pa so 
po vsej državi, večidel pa v Slo
veniji. Proizvodne temeljne 
organizacije se povezujejo v dve 
skupnosti TOZD, v skupnost 
TOZD tirnih vozil, kjer je pove
zanih pet temeljnih organizacij 
— v bistvu je to nekdanja tovar
na „Boris Kidrič" - in v skup
nost TOZD cestnih vozil, kjer je 
povezanih 13 temeljnih organi
zacij. Druge temeljne organi
zacije so večinoma trgovske 
organizacije.

,,Naš cilj je prerasti v sestav
ljeno organizacijo združenega 
dela," razkriva načrte v TAM 
Mirko Žlender. „Pod skupno 
streho vabimo še nekatera pod
jetja, ki so sedaj naši kooperanti 
pa tako pomembni za nas, daje 
naša težnja po povezovanju z 
njimi povsem opravičljiva. To 
so Sigma Ptuj, Avtoradgona, 
Stroj Radlje ob Dravi, Mizar
stvo Mestinje, Avtomontaža iz 
Ljubljane. Največja uganka za 
sedaj je, kakšen bo rezultat po
govorov s podjetjem Avto

montaža, ki sodi, da je sedanja 
oblika kooperacije tako uspeš
na, da bi jo bilo najbolje obdr
žati še naprej. Za nas pa bi bilo 
nadvse pomembno, da takšnega 
kooperanta, kot je ljubljansko 
podjetje, tesno navežemo nase. 
Avtomontaža izdeluje blizu 80 
odstotkov svojih karoserij in 
drugih izdelkov za TAM. Mi pa 
se bojimo, da bi zavoljo tega, 
ker imamo pri cenah zvezane . 
roke, ostali brez tako kakovost
nega kooperanta, ki ima med 
drugim ugodne ponudbe Merce
desa, lahko bi delali tudi za 
MAN, kjer bi zaslužili več kot 
pri nas. Vsekakor pa je prera
ščanje v sestavljeno organizacijo 
združehega dela perspektiva. 
Trenutno nas čaka precej dela v 
lastni hiši, kjer pri povezovanju 
še nismo dosegli tistega, kar 
smo želeli."

Najbolj boleče je, pravijo v 
TAM, ker niso uspeh na raven 
OZD prenesti takih operativnih 
funkcij in služb, kot so marke
ting, organizacija dela, razvoj, 
finančna politika; tudi ni skup
ne. zunanje pohtike, prodaje, 
nabave. Marsikaj na teh področ
jih bi lahko ob skupnem nasto
panju vseh TOZD pocenili, mar- 
sikak svoj potencial bi lahko 
bolje izkoristili.

In povezovanje v okviru de
javnosti, dogovarjanje s koope
ranti, z dobavitelji surovin . ..?

,,V naši panogi so precejšnje 
možnosti za tesno sodelovanje 
med proizvajalci avtomobilov in 
motorjev, na podlagi tega pa 
tudi za globlje povezovanje,", 
nadaljuje Mirko Žlender. „Naj 
omenim samo možnosti, ki bi 
jih lahko skupaj izkoriščala. 
TAM in IMV, ter sodelovanje s 
Tovarno motorjev v Rakovici 
ali s FAP. Zakaj, denimo, vsaka 
tovarna izdeluje za gospodarska 
vozila svoj menjalnik, ko pa se v 
bistvu prav v ničemer ne ločijo 
med seboj. Tako naredimo mi 
kakih 6000 menjalnikov letno, 
dela pa jih tudi FAP. Kohko bi 
bili proizvodni stroški nižji, če 
bi menjalnike za vsa domača 
gospodarska vozila izdelovala 
ena tovarna, druge dele, na pri
mer, druga itd.? IMV bi se 
lahko povezal z Rakovico, da bi 
ta proizvajalec motorjev delal 
motorje za vsa gospodarska vo
zila novomeške tovarne itd. Se

veda so vse te možnosti, razen 
nekaterih posamičnih dogovo
rov o poslovno-tehničnem sode
lovanju, kakršna je naša deset
letna pogodba s tovarno motor
jev v Rakovici, le vizija prihod
nosti in nemara za sedaj spod
buda za začetne pogovore in pa 
prva tipanja. Tu so nas, proizva
jalce avtomobilov, močno pre- 
hiteh drugi iz kovinske indu
strije, zlasti proizvajalci strojne 
opreme in bele tehnike."

SodobnejS
Mlinotest

Mlinotest je pred novin11 
ložbami, ki naj posodobijo! 
izvodnjo v več temeljnih o<f 
zacijah, ki jih ima zdru* ^ 
podjetje po vsej Primorskl,, 
Istri. Največje bodo investk1 i(j. 
nove proizvodne zmogljh0* 'i
Ajodvščini, kjer je tudi ^ lik.
centrirana večina proizvod ^ 
V drugih TOZD bodo mod8 ^

/-N T 7 C /-V ^ «-l tl 1 ll$zirali pekarno, v Sežani, ».» 
in razširili slaščičarsko o8,
nost v Kopru, pekarne v - ^ 
Bistrici in reorganizirali Pea lc
stvo na Tolminskem. S

V Ajdovščini bo Mii110 ^ 
postavil nadvse potrebna 1111 to^ 
-za pšenico in koruzo, ob 881 ^ 
njem 10.000-tonskem silo811 L 
zgradil še 12.000-tonsk1 [j 
manjši, 1600-tonski silo* ^
moko. Tehnološki proce5
mlinih in silosih bo bolje u1
in bo najracionalneje izko81' i 
zmogljivosti pekarne v W ^ 
sredni bližini ter pakirnic8 Mj 
moko. Med novimi stroji je J % 
pomembnejša nova linija 
to testenino, ki jo bodo P8’Jk 
vili ob sedanjih dveh. Je so8 \ 
nejša, proizvajala bo kv2*1 j, 
nejše testenine in več kot P\ 
nji dve. Nekaj novih stroje8 
prišlo tudi v keksarno in 8j ^ 
kirnico ter laboratorije. Od ,S 
vih prostorov, ki jih namer38 
graditi po sedanjem progf' ti;

rej

modernizacije, je najvaž2; i 
skladišče za TOZD Hub8i|(s
Ajdovščini ter prostori 
visno dejavnost.

Petletni plan moderni^ Js 
se s tem izteka. Naslednje' ^ 
naj bi še uredili trgovine ^ f 

. stinstvo in sicer zlasti h°te, 11 
Predmeji. Mlinotest tudi n - 
rava urediti razmere v Pe^al!j 
na Tolminskem. Predviden., 
da bi se vse pekarne zdrU^ 
Kobaridu pa bi postavili508
no linijo za peko.

Pa odnosi s kooperanti, do
bavitelji surovin, vpliv teh od
nosov na gospodarski položaj 
avtomobilske industrije?

„Izrednega pomena za nas bi 
bilo tesnejše samoupravno do
govarjanje tako z našimi koope
ranti kot dobavitelji surovin - 
predvsem zaradi gospodarskega 
položaja, v kakršnega smo zašli 
zaradi neurejenih razmerij med 
cenami. Povezani proizvajalci 
avtomobilov bi se znatno laže 
samoupravno dogovaijali tako s 
kooperanti kot z dobavitelji su
rovin o cenah in rokih ter kako
vosti polizdelkov. Kooperanti 
trenutno namreč ne poznajo 
kaj prida poslovne morale, če
prav seveda vsi niso takšni, saj 
se kopljejo v veliki konjunkturi 
in doslej niso bili navajeni de
lati, kot je v navadi v industrij
sko razvitih državah. Med črno 
metalurgijo in predelovalno in
dustrijo pa bi morali začeti do
govarjanje o sodelovanju. Nujno 
potrebujemo dolgoročni dogo
vor o dobavah in cenah repro
dukcijskega materiala. Te odno
se sicer urejuje posebna komi
sija pri gospodarski zbornici 
Slovenije, bi se pa ob samo
upravnem dogovarjanju samo še 
poglobili. Med drugim bi se 
lahko dogovaijali tudi o kom
penzacijah zavoljo neugodnih 
vplivov cen... Za takšne obli
ke dogovarjanja pa je potrebno 
najprej kovinsko industrijo po
vezati po dejavnostih, v belo 
tehniko, avtomobilsko industri
jo, proizvajalce strojne opreme. 
Kot sem omenil, prav pri branž- 
nem povezovanju proizvajalci 
avtomobilov močno zaostajamo 
za ostahmi dejavnostmi v kovin
ski predelovalni industriji in bo 
nujno potrebno ta naš zaosta
nek čimprej nadoknaditi...“

rb

OBALA

Slabši f
iizkupiček V

C
Napovedi, da letošnja p0'8^ 

turistična sezona ne ^ ntl
takega izkupička kot ^

tl
i«1

od lanskega. Z julijem so 88 ji 
mere sicer izboljšale, vcrl“

že uresničujejo. Iz mnogfllj 
stičnih krajev poročajo,®;?1 
dosedanji izkupiček precej81 ’

1 orvclvrvrro 7 illliif»m SO ^ (1 k 1
lucic iz,uvzijookt, T i e£r k,
bo mogoče nadomestiti i jj
njega izpada v prometu. ‘Vje C' 
tati prvega polletja so n® J i.' 
precej slabši od lanskih ^ ij"
od načrtovanih. Tako soVEj ^ 
ski občini, kije najmočneJ.rj (3
ristična občina v Slovenil1:,, Ji
i,«__ iafljKkonca junija našteli 235 
nočitev, kar je precej 
lani v enakem času. Manj J8 iltJ 
tujih gostov, pri katerih so ^ ^ 
merjavi s prvim ,polletjeII’i,1'dJi rjnašteli za 24 odstotkov m2™ f ^ 

" it.čitev. Bilo pa je več nocncjjJ 
domačih gostih in sicer 22 |t | 
odstotka. Očitno je torej. f \ 
tošnjo sezono v dobršni hip,i 
šujejo spet domači gosti- m,)
temu tako potrjujejo tudi^t«'
hotelov, ki domačim
ponujajo za čas po 15. 2 L 
tudi od 30 do 40 odstotke j j,..tudi oo au ao 4U oasiu-- t3. vij 
pusta. V prvi polovici avg^jJ 't.
si hotelske organizacije, "J ^ 
upravičeno, še nadejaj0 ■[,.1 s,
tujcev, in to predvsem t*s 
potujejo s svojimi vozili- ^

Ne glede na nadaljnji^ 
sezone pa je že mogoče / 11
viti nekaj dejstev. Takeg^ fe 
meta kot lani ne bomo . jS Jtij 
čeprav bi bil avgust tuf tj,.čeprav 
zelo bogat Do se1 iv,
tudi ni mogoče v celoti A 
večjim prometom v P° rf' .% 
ker so takrat penzion8*1, us2t,kJ><
nižje. Ena pomembruh 
vitev ob koncu sezone o 
da bomo morali domac. strJ A 
stu v prihodnje posveča® j,#,I e 
skrb, saj se je domači * j^i* K . 
trg letos spet izkazal za h J 
Ijivejšega. 5-
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ŠPORT !N REKREACIJA

l!|[NOST ŠPORTNIKOV Z OBMOČJA OSS IDRIJA SEGA DALEČ PREK OBČINSK IH MEJA

■iVe gre nam za posameznike, 
^ temveč za množičnost!«
.J
ivos* ;^avno smo v Wriji obiskali

l0de 111 rekreacijo zaposlenih. 
u(t Sijali smo se s Slavkom 
dej j^om, ki je že 14 let 
Ili) ^<lnik komisije za oddih in* V/ ZjU. V/VAVlJ-il. XXL w ix* xvv^xxv/xxv/ xxx* X**x^ v* X-XC4 ^ V

Pe zaposlenih, pa z Ja- občinske ženske športne igre, ki prostem času posebno radi keg

v okviru občinskega 
sveta skrbe za

športnikov pa izredno razvese
ljivo '.so nam uvodoma po
vedali sogovorniki.

Celoletni delovni program 
dele v Idriji v gl4vnem na tri 
dele: na zimske igre, letne 
športne igre in končno na med-

željam naših delavcev, obenem 
pa bomo seveda prisiljeni upo
števati možnosti, ki nemalokrat 
niso kdove kako rožnate .. .“ 

Iz razgovora z idrijskimi 
telesnokultumimi delavci smo 
razbrali, da zaposleni ob svojem

Završnikom, podpred-
j omenjene komisije 
C10™ Miklavčičem, refe- 

^ je ^ za sankanje, to je za 
losu ^“ panogo, v kateri tek- 
s)ci ji0 idrijski delavci že več 
ioi * kt.
ces ^da, tema našega razgo-.k, **> ut/iiia liaouga 11111 avCI,
- -1{| Je bilo življenje zaposlenih tranjske.
iko^deb J J J

so postale že tradicionalne in 
katerih pobudniki so prav mar
ljivi športni organizatorji iz 
Idrije. Prve medobčinske žen
ske športne igre so bile pred leti 
v Idriji, udeležujejo pa se jih 
predstavnice občinskih sindikal
nih svetov Primorske in No-

ivnega časa. Pogovar- 
fl‘e M'0 Se 0 rekreaciji delavcev, 

.kalnih športnih igrah, pa 
'L gostih za aktivni oddih, o 
1 no® ii > ki jih ni itd., itd.

Svoj program dela prilagaja
mo željam delovnih kolektivov 
in seveda številnim tekmova
njem, ki se jih udeležuje
mo ...“, je pripovedoval Slav
ko Poljanšek. „Tako tekmuje
mo v občinskem merilu v deve
tih letnih športnih panogah ter 

a, v sankanju in v veleslalomu,
n v in se pomerili v sanka- Skoraj vse leto tekmujejo torej 
0 tem smo prebili led. df>1avr.i v keolianiu strelia-
,e!i J so spoznali dobre plati 
°^fli branega in sistematič
ni j tortnega življenja. Po-

sod' ^otavljamo, da so dolgo
vali* Prizadevanja rodila ša
ri P*1 jj ^ta 1958 smo se pozimi 
oje'’ v zbrali na zasneženem

zas t;.,S° pričele prihajati iz ko-
°v samih in komisija za

* rekreacijo pri občin- 
nj2* radikalnem svetu je imela 
nie leto bolj polne roke 
e tel J10gram dela je postal iz- 
;° ji( Pester, števUo aktivnih

naši delavci v kegljanju, strelja
nju, namiznem tenisu, šahu, 
rokometu, malem nogometu, 
odbojki, košarki in balinanju. 
Mnogi si želijo, da bi svojo 
aktivnost še razširih, s tem v 
zvezi ljudje največkrat ome
njajo plavanje, kolesarjenje in 
smučarski maraton, vendar 
odločitev še ni padla. Ne
dvomno pa je, da bomo sledili

Ijajo. In to kljub temu, da ni
majo svojega kegljišča, da se 
morajo posluževati izredno 
oddaljenih objektov.

„Na naših igrah tekmuje 
samo v kegljanju blizu 300 
športnic in športnikov, kar 
pomeni, da je interes za tovrst
no rekreacijo izredno velik. 
Pred vojno smo imeli v Idriji 
troje kegljišč, danes pa nimamo 
niti enega. Zato se najpogosteje 
vozimo v hotel Bor, ki je odda
ljen od Idrije dobrih dvajset 
kilometrov. Se na slabšem so 
delavci tovarne ETA, ki jih loči 
od kegljišča hotela Bor kar 40 
kilometrov. Skratka, ker nima
mo svojega kegljišča, izgublja
mo čas in denar, toda volja 
oziroma želja po rekreaciji je 
močnejša od tega ...“, je pove
dal podpredsednik komisije 
Janez Završnik.

’ Najhuje je, ko so tekmovanja 
in je treba spraviti na kegljišče 
po več kot trideset ekip. Ven
dar, kjer je volja, tam je pot ...

Poleg kegljačev se lahko po
hvalijo z množičnostjo tudi

drugi športniki. Na primer strel
ci in ljubitelji namiznega tenisa. 
Včasih so imeli idrijski strelci 
svoj klub, danes pa nimajo več 
ne kluba ne svojih prostorov. 
Prizadevajo si, da bi si končno 
uredili svoje strelišče, saj imajo 
v svojih vrstah več kot sto strel
cev, med njimi tudi izredno 
nadarjene tekmovalce.

• Za las na boljšem so igralci 
namiznega tenisa. Vadijo lahko 
v športnem centru in tu tudi 
tekmujejo. Lepe uspehe žanjejo 
že vse od leta 1960, ko se je ta 
športna panoga vidno razmah
nila.

Še bolj kot doma slove šport
niki idrijskih delovnih organi
zacij izven svojih občinskih 
meja. Lepo so se namreč uvelja
vili na že tradicionalnih med
občinskih sindikalnih športnih 
igrah, kjer radi posegajo po naj
višjih lovorikah. Ne slove pa le 
kot dobri športniki, temveč 
tudi kot dobri organizatorji in 
pobudniki številnih posnemanja 
vrednih akcij.

Kljub razumevanju, ki ga 
imajo v Idriji za oddih in re
kreacijo zaposlenih, pa pestijo 
športnike številne težave. Ne: 
dvomno je najhuje to, da ni
majo svojih športnih objektov, 
kar predstavlja veliko oviro pri 
njihovem načrtnem delu.

ANDREJ ULAGA
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ORGANIZACIJA 
REŠEVALNE SLUŽBE 

V društvih za podvodne dejav
nosti je še nedavno močno domini
ral podvodni ribolov, sedaj pa se 
temu športu vse bolj pridružujejo 
tudi druge dejavnosti. Delo društev 
je s tem postalo bolj pestro, na svoj 
račun so prišli tudi drugi ljubitelji 
podvodnega sveta: raziskovalci, fo
tografi, tekmovalci v podvodni ori-

potapljači posebne reševalne sku
pine še na Bledu, v Kranju, Tolmi
nu, Trbovljah, Mariboru in v Murski 
Soboti.

In ne glede na to, da gre pravza
prav šele za rojstvo omenjene služ- 

_ be, so lani sodelovali slovenski po- 
* tapljači že v 14 reševalnih akcijah. 

Iz morja so rešili osebne avtomobile, 
jadrnice, kombi in celo letalo!

AKTIVNI
» TUDI JAMARJI 
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V sodelovanju z Jugoslovansko 
vojno mornarico je bilo v minulem 
letu več taborjenj na Molatu, Visu, 
Kornatih in na Murteiju, kjer so se 
člani društev urili v podvodnih 
veščinah in v fotografiranju.

Ob tem, ko govorimo o delu slo
venskih potapljačev, vsekakor ne 
smemo pozabiti organizacije reše
valne službe, za katero je poskrbelo 
več društev za podvodne dejavnosti. 
Poleg tega so organizirali slovenski

postojnskem jamskem sistemu. Po
tapljači so odkrili marsikaj novega, 
med drugim tudi sifon v dolžini 95 
metrov

Kljub izredno požrtvovalnemu 
delu in velikim uspehom, ki jih bele
žijo jamarji pri svojem delu, so de
ležni le simbolične pomoči slo
venske zveze, saj prispevajo potreb
na sredstva za svoje akcije v glavnem 
iz svojega žepa. Tudi v tem nrimeru 
gre torej za dejavnost, ki slom le na 
ljubiteljstvu.

tapljačev je v minulem letu presegla 
vsa pričakovanja. Široka problema
tika že močno prerašča operativne 
možnosti Slovenske potapljaške zve
ze, saj sloni obsežno delo še vedno 
na peščici ljudi, ki ljubijo morje in 
življenje pod njegovo gladino.

PROBLEMOV VSE VEC
„Na račun množičnosti postaja 

delo na našem področju vse bolj za
pleteno, po svoje tudi nesistema
tično ... , nadaljuje predsednik 
Klemenc. „Še vedno nimamo na pri
mer enotnega sistema kategorizacije 
in vzgoje potapljačev ter instruk- 
toijev. Prav tako nimamo posebne 
zdravniške službe, ki bi se ukvarjala 
z našimi potapljači Zavedamo pa 
se, kako bistvenega pomena sta pri 
vseh podvodnih športih zdravstvena 
preventiva in sistematični zdravniški 
pregledi Dalje se nikakor ne more
mo sprijazniti z dejstvom, da nima
mo službe, ki bi se ukvarjala s 
tehničnimi pregledi in popravilom 
zahtevne opreme za potapljanje. Za 
vse te in podobne usluge se moramo 
obračati na vojno mornarico, ki pa 
nam iz razumljivih razlogov ne more 
vedno ustreči. In ne navsezadnje nas 
pri delu ovira tudi dejstvo, da je 
izbira za potapljanje v naših trgovi
nah izredno skromna in seveda neza
dovoljiva. Vrhu vsega so vse stvari za 
potapljanje na račun izredno visokih 
carin izredno drage . ..“

Slovenska potapljaška zveza si je 
zadala za letošnje leto obsežen pro
gram dela. Uresničila bo številne 
akcije tako s področja vzgoje in iz
obraževanja mladih potapljačev kot 
tudi s področja organizacije in sode
lovanja na najrazličnejših tekmova
njih.

„Z razultati naših prizadevanj 
smo zadovoljni. Vendar le trenutno, 
saj nas iz dneva v dan bolj skrbi, kaj 
bo jutri Široka problematika nas 
hitro prerašča, v naših vrstah je iz 
leta v leto več ljudi, naše operativne 
možnosti pa ostajajo na isti ravni. 
Zato danes ne dvomimo več, da 
bomo kmalu potrebovali vsaj enega 
človeka, ki se bo poklicno ukvarjal z 
omenjenimi in tudi drugimi pro
blemi ki danes tarejo slovenske po
tapljače . . .“, je naš kratek razgovor 
povzel predsednik Slovenske potap
ljaške zveze Viljem Klemenc.

UL.

Plavalna šola
Plavalni klub Jesenice je tudi letos v kopališču Murova m 

Jesenibah pripravil plavalno šolo za mlade neplavalce jese 
niških šol in vzgojnovarstvenih zavodov ta- drugih. V šolo se 
je vpisalo precej mladih, ki se vsak dan na kopališču se
znanjajo z veščinami plavanja. M R.

Otvoritev zavetišča
E nedeljo, 4. avgusta, bo Smučarsko društvo Jesenice pri

redilo svoj klubski dan v počastitev jeseniškega občinskega 
praznika. Pod plazom Prisojnik na Vršiču bodo na ta dan 
odprli lepo urejeno in prostorno smučarsko zavetišče, ki so 
ga prizadevni člani smučarskega društva sami postavili ob 
pomoči nekaterih delovnih organizacij občine M- R-

MARIBOR

POLNO
KOPALIŠČE

Ko so pred dvema letoma za
čeli z izgradnjo letnega kopa
lišča v Tovarni avtomobilov Ma
ribor, izgradnjo je v celoti pre
vzel delovni kolektiv tovarne, je 
bilo malo tistih, ki so si pred
stavljali, da bo objekt tako 
dobro izkoriščen, kot je danes.

Že preteklo leto se je na dan 
otvoritve zbralo na kopališču 
več kot 3000 željnih kopalcev, 
da se ob prijetno topli, a izred
no čisti vodi naužijejo plavanja.

Letos je kopališče že povsem 
urejeno. Trije bazeni nudijo ko
palcem vse možnosti prijetnega 
oddiha. Izredno velika okolica 
kopališča z negovano travo, ter 
ploščad za sončenje omogočajo 
obiskovalcem prijetno sonče
nje, pa tudi prijetno senco pod 
smrekovim drevjem. Že sedanji 
obisk na kopališču je zgovoren 
dokaz, da je bil takšen objekt 
nujno potreben, ne samo za ožji 
teren industrijskega Tezna, tem
več za celoten Maribor.

Vsak dan je na kopališču pol
no kopalcev, v sobotah in ne
deljah pa številka doseže več 
kot 5000. Uprava kopališča 
TAM je v dopoldanskem času 
omogočila brezplačno kopanje

vsem šolam in vrtcem. Zares 
hvale vredna poteza delovnega 
kolektiva TAM, ki omogoča 
tudi najmanjšim prijetno in 
zdravo razvedrilo!

V letošnji akciji „NAUČIMO 
SE PLAV ATI!“ so v okviru 
športne komisije TAM organizi
rali šolo plavanja. Pod strokov
nim vodstvom vaditeljev plava
nja imajo tečajniki 20 učnih ur 
za ceno 105 din, v kar je vklju- 
čena tudi vstopnica za celoten 
tečaj.

V dogovoru med OS ZS Ma
ribor in upravo kopališča TAM 
bo od 29. julija do 3. avgusta 
teden plavanja s celodnevnimi 
tečaji plavanja. Obiskovalci 
bodo imeli za celodnevno 
vstopnico 50% popust, ter 
brezplačno učenje plavanja.

Seveda je kopanje v letnem 
kopališču odvisno od števila 
sončnih dni. Da bi sezono po
daljšali, razmišljajo v tovarni o 
možnostih napeljave tople vode 
in o tem, da bi pokrih srednji 
bazen s šotorom. Po besedah 
upravnika kopališča, Andreja 
Lešnika, bo odločitev o nadalj
nji izgradnji kopališča padla 
zelo kmalu. j. r.

Športniki TAM 
tretji

Na vsakoletnih športnih igrah proizvajalcev timih vozil 
SFRJ, znanih pod imenom „Zlet bratstva in enotnosti", je 
nastopila tudi ekipa športnikov iz Tovarne avtomobilov Ma
ribor.

Tekmovanje je organizirala Tovarna vagonov Kraljevo pod 
pokroviteljstvom predsednika republike Josipa Broza Tita. 
Na tekmovanju je nastopilo 650 športnikov iz 12 delovnih 
organizacij. Tekmovanja so bila v streljanju, kegljanju, ma
lem nogometu, odbojki, namiznem tenisu, šahu, atletiki in 
športnem ribolovu.

Doslej so imeli na igriščih največ uspeha predstavniki 
TAM, ki so zmagali v ekipni konkurenci kar osemkrat. Letos 
so morali pokal za ekipnega zmagovalca prepustiti Tovarni 
Djuro Djakovič iz Slavonskega Broda, na drugo mesto se je 
uvrstila Tovarna vagonov Kraljevo in na tretje mesto ekipa 
TAM.

Športniki TAM so osvojili prvo mesto v streljanju, v 
odbojki in namiznem tenisu. Predstavniki sodelujočih so se 
dogovorili, da bodo prihodnje leto igre „ Bratstva in enot
nosti" v Zrenjaninu. j. ft,.

»Naučimo se plavati«
Telesnokultuma skupnost je letos dala pobudo za široko akcijo, 

ki naj bi prispevala k odpravi „plavalne nepismenosti44. S tem 
namenom je ustanovila tudi poseben republiški štab, akcijo pa je 
imenovala „Naučimo se plavati44. Osnovni namen akcije je, da bi z 
leti skrčili plavalno nepismenost na minimum. Razumljivo bo ome
njeni štab le načrtovalec in koordinator dela, glavni nosilci akcije 
pa bodo šole, šolska športna društva, plavalni klubi, društva Parti
zan, delovne organizacije in drugi. Gre torej za dokaj heterogeno 
sestavo, kar pa po svoje zagotavlja uspeh, saj je cilj vseh isti in je 
pomembno le, da se vsi kar najbolj zavzamejo za akcijo.
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V SOLIDARNOSTNI AKCIJI /

POMURJE
Akciji zbiranja prispevkov za prizadeto Kozjansko so 

se odzvale tudi pomurske delovne skupnosti. Do pone
deljka, 29. julija, se je na žiro račun SDK steklo milijon 
786 tisoč dinarjev. Največ so doslej zbrali v soboški 
občini, in sicer milijon 100 tisoč dinarjev. Od tega je 
samo kolektiv OZD Mura prispeval 350 tisoč dinarjev. Z 
zbiranjem pomoči pa seveda še niso končali. Nadaljevali 
'bodo v naslednjih dneh, ko bodo v marsikaterem delov
nem kolektivu delali za Kozjansko, česar prej niso mogli 
storiti zaradi kolektivnih dopustov.

Zbiranje pomoči poteka zadovoljivo tudi v radgonski 
občini, kjer so do minulega ponedeljka zbrali 350 tisoč 
dinarjev pomoči. Tudi v tej občini akcija še ni zaklju
čena. Sredstva pa bodo zbirali tudi obrtniki.

Kljub temu, da v lendavski občini predvidevajo, da 
bodo zbrali 600 tisoč dinarjev, so zadovoljni tudi z dose
danjim dotokom sredstev. Doslej so občani lendavskega 
kota zbrali 330 tisoč dinarjev. Od večjih prispevkov de
lovnih kolektivov naj omenimo Ino-Nafto, kije namenila 
Kozjancem 170 tisoč dinajev. V akcijo pa so se vključili 
tudi obrtniki in nosilci svobodnih poklicev. Obvezali so 
se, da bo vsak prispeval najmanj 110 dinarjev, kolikor bo 
prispeval v poprečju vsak zaposleni. V teku pa je tudi 
akcija po krajevnih skupnostih, ki jih je 18 in od katerih 
bo vsaka v poprečju namenila za Kozjansko'10 tisoč 
dinarjev.

Slabše pa se je za zdaj odrezala ljutomerska občina. 
Doslej so zbrali le nekaj več kot 6 tisoč dinarjev. Zagotav
ljajo pa, da bodo obveznost vseeno uspešno izpolnili te
d™- Š. SOBOČAN

1

ZASAVJE
Pred kratkim so v revirjih ustanovih prvo mladinsko 

delovno brigado bratskih mest. Za to ime so se odločili, 
ker je med 70 brigadirji kar polovico mladih proizvajalcev 
iz pobratenih občin Raška, Lazarevac in Aleksinac. Med 
zasavskimi brigadirji pa so prav tako sami mladi proizva
jalci, gojenci strokovnih in poklicnih šol in pet dijakov 
trboveljske gimnazije.

Mladinska delovna brigada bratskih mest iz revirjev že 
sodeluje pri graditvi nove ceste in vodovoda v Šentvidu 
pri Planini, kjer bo ostala tri tedne. Prvič, odkar sloven
ska mladina pomaga pri nadaljnjem razvoju Kozjanskega, 
sodeluje pri tem tudi revirska mladina in kar je še bolj 
pomembno, sodelovanje, ki so' ga zasavske občine začele 
z rudarskimi mesti v SR Srbiji, je naletelo na velik odmev 
med mladimi delavci vseh teh občin, zato so soglasno 
zahtevali, naj bi v brigadi delali tudi mladi iz Raške, 
Lazarevca in Aleksinca.

DELAVSKA
ENOTNOST

Glasilo ZVEZE SINDIKATOV SLOVENIJE, izdaja CZP Delavska enotnost v Ljubljani. List je bil ustanovljen 20. novembra 1942. Ureja ga urednišlai odbor. Direktor, glavni > ■'A 
urednik IVO TAVČAR Naslov uredništva in uprave: Ljubljana, Dalmatinova ulica. 4, poštni predal 313 VI, telefon uredništva 316-672, 323-554, 316-695 in 310-033. Naročninski od«eie „ ri 
ciala: Ljubljana, Tavčarjeva 5, telefon 312-691. Račun pri Komunalni banki Ljubljana, št. 50100-601-11807, devizni račun pri Ljubljanski banki št. 501-620-7-12100. Posamezna številka p
Naročnina je četrtletna 25,00 din — polletna 50,00 din — in letna 100,00 din — Rokopisov ne vračamo — Poštnina plačana v gotovini — Tiska CZP »Ljudska pravica«, Ljubljana. Na P° 
Sekretariata za informacije IS SRS, št. 421-1/72 z dne 23. januarja 1974 oproščeno plačila temeljnega davka od prometa proizvodov


